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P R O S L O V 
 
 Treći sabor udruga Almae Matris Croaticae Alumni - AMAC/AMCA okuplja članove 
udruga bivših studenata hrvatskih sveučilišta iz svijeta (AMAC - Mundus) i iz domovine 
(AMAC - Domus) i sve zainteresirane alumni članove naše Alma Mater, kao i prijatelje našeg 
Sveučilišta. Njima će se pridružiti i predstavnici znanstvenih, sveučilišnih i političkih 
institucija kako bi to okupljanje domovinske i iseljene Hrvatske učvrstilo nastojanja i 
spremnost da svi djelujemo zajedno na dobrobit Hrvatske. 
 Poznato je da alumni udruge u svijetu pomažu aktivnosti svoje Alma Mater na 
različite načine, a osnovni im je cilj prikupljanje donacija za uspješan rad sveučilišta. 
Naravno, bivši studenti i prijatelji sveučilišta pomažu svom matičnom sveučilištu potaknuti 
osnovnom driving-force, a to je ponos na svoju Alma Mater. Međutim, taj proces je 
reverzibilan - i sveučilište se ponosi svojim uspješnim diplomantima koji su zapravo pravi 
ambasadori uspješnosti i snage matičnog sveučilišta. 
 Sveučilište u Zagrebu ističe i njeguje tu povezanost u šesnaest AMAC udruga na 
pojedinim fakultetima Sveučilišta u Zagrebu u šesnaest alumni udruga u svijetu. Valja 
napomenuti da se alumni filozofija širi i na ostale članice Sveučilišta tako da se broj AMAC - 
Domus udruga trajno povećava. Za trajnije, sustavno i koordinirano povezivanje pojedinih 
udruga i njihovih aktivnosti i u domovini i u svijetu pokazalo se potrebnim osnovati savez 
udruga.  
 I ne samo to. Kako snaga alumnija proizlazi iz njihove brojnosti, a to znači da bivši 
studenti mogu utjecati na osmišljavanje politike koja se odnosi na njihovu Alma Mater, 
potrebno je uključiti što više diplomiranih studenata u alumni aktivnosti koje mogu biti od 
velike koristi i za njih same kao i za Sveučilište.  
 Sabori alumni udruga stoga su pogodni forumi za razmjenu ideja, prijedloga, stavova i 
ostvarenja. Na Trećem saboru bit će posebna prilika da se u okviru teme Sveučilište, znanost i 
globalizacija otvori demokratski dijalog o bitnim pitanjima za Hrvatsku. Na Saboru će, uz 
jedanaest pozvanih predavača, koji su također alumniji Sveučilišta u Zagrebu, sudjelovati i 
bivši studenti i prijatelji iz Hrvatske i svijeta. Posebno nam je stalo da nas preko izvješća 
pojedinih AMAC udruga, bilo Domus bilo Mundus, prožme zajedništvo za buduće aktivnosti.  
 Uz iskrenu zahvalnost za potporu u pripremi Sabora, želimo uputiti srdačnu 
dobrodošlicu svim sudionicima te im u ime svih nas okupljenih na zajedničkom zadatku još 
jednom izraziti želju da Treći sabor AMAC/AMCA bude poticaj za buduću skladnu suradnju. 
 
 
         Za Organizacijski odbor 
         Prof. dr. sc. Greta Pifat Mrzljak 
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Povijesni pregled 
 

 Sveučilište u Zagrebu, utemeljeno 1669. godine, za razliku od sveučilišta anglosaksonskih zemalja nije 
posebno njegovalo povezivanje sa svojim bivšim studentima. Tek će krajem lipnja 1989. godine, tada 
novoizabrani rektor prof. dr. sc. Zvonimir Šeparović, na jednom neformalnom sastanku Znastveno-nastavnog 
vijeća, u Draganiću kraj Jastrebarskog, na ribnjaku Fakulteta poljoprivrednih znanosti Sveučilišta u Zagrebu, 
sazvanom radi razgovora o potrebama promjena na Sveučilištu, predložiti obnavljanje autonomije sveučilišta, 
vraćanje Katoličkoga bogoslovnog fakulteta na Sveučilište, rehabilitaciju prognanih sa Sveučilišta, vraćanje 
svečanosti Dies academicus i svečanih toga, kao i osnivanje udruge bivših studenata, što je i prihvaćeno. Susretu 
su pribivali, na poziv rektora, prof. dr. sc. Žarko Dolinar, prof. dr. sc. Ivo Banac, prof. dr. sc. Hrvoje Kačić i još 
neki istaknuti profesori. 
 Na svečanoj sjednici Znanstveno-nastavnog vijeća i Skupštini Sveučilišta u Zagrebu održanoj 19. 
listopada 1989. na Dan Sveučilišta o 320. obljetnici u novoizgrađenoj zgradi Elektrotehničkog fakulteta 
Sveučilišta, donesena je odluka o osnivanju Društva (lat. Almae Matris Alumni skraćeno AMA) sa sjedištem u 
Zagrebu na prijedlog rektora Zvonimira Šeparovića. Svrha društva je povezivanje bivših studenata i prijatelja 
Sveučilišta u skladnu zajednicu AMA radi promicanja ugleda i dobrobiti Sveučilišta. Prvim počasnim pred-
sjednikom imenovan je akademik Vladimir Prelog (1906. - 1998.), ugledni profesor, počasni doktor Sveučilišta u 
Zagrebu, dobitnik Nobelove nagrade za kemiju 1975. Rektor Šeparović pribivao je osnivačkim sastancima AMA 
u Zürichu, na Yaleu, u Montrealu, Sydneyu, Torontu, Parizu i Frankfurtu. Ideja AMA udruge svugdje je s 
radošću prihvaćena. Dana 28. listopada 1989. u Zürichu je predano priznanje Sveučilišta akademiku Vladimiru 
Prelogu. Tom je prigodom utemeljeno prvo društvo u organizaciji profesora Dolinara. Na Sveučilištu Yale, u 
organizaciji profesora Banca, utemeljno je prvo društvo izvan Europe, a profesor Mirjan Damaška izabran je za 
prvog predsjednika. 

Društvo AMA sa sjedištem i organizacijom pri Rekoratu Sveučilišta u Zagrebu imalo je zadatak da 
poradi na osnivanju ogranaka na fakultetima. Prvi je ogranak u zemlji započeo radom 13. veljače 1990. 
prigodom Susreta generacija na Tehnološkom fakultetu pod vodstvom prof. dr. sc. Branka Kunsta. Slijedi 
osnivanje društava na Medicinskom i drugim fakultetima te inozemstvu. Poslove Društva do Skupštine obavljao 
je Kolegij Sveučilišta u svojstvu inicijativnog odbora. Ideja je ostvarena i nastavljeno je s radom u zemlji i 
inozemstvu. U ožujku 1990. izdan je prvi broj glasila Društva Almae Matris Alumni Croatica. 
 Skupština Društva održana je 19. listopada 1990. u auli Sveučilišta. Prihvaćen je Statut Društva i 
izabrano prvo Predsjedništvo, a za predsjednika prof. dr. sc. Zvonimir Šeparović. Kako je Sveučilište u kolovozu 
1991. prešlo na rad u ratnim uvjetima, Društvo se pod vodstvom rektora prof. dr. sc. Marijana Šunjića uključilo 
u rad prikupljanja pomoći u lijekovima i pripremi podataka o razaranjima. 
 Sljedeća Skupština održana je 2. lipnja 1992. na Sveučilištu u Zagrebu. U nazočnosti predstavnika 
AMA iz zemlje i inozemstva, kada su po prvi puta došli bivši studenti iz inozemstva, utvrđeni su prisutni 
predstavnici kao delegati u Skupštini. Nakon izvješća pojedinih društava prihvaćen je Dogovor o pristupanju 
Savezu društava bivših studenata i prijatelja hrvatskih sveučilišta Almae Matris Alumni Croaticae (AMAC) i 
odlučeno da je najviše tijelo Saveza Sabor koji se održava najmanje jednom godišnje u pravilu prigodom Dana 
Sveučilišta. Može se dakle smatrati da je održana Skupština i Prvi sabor. Dogovor su potpisali rektor prof. dr. sc. 
Marijan Šunjić i ovlašteni predstavnici društava. Na Skupštini je naglašen doprinos članova u širenju istine o 
Hrvatskoj i obrani Domovine. 
 Početkom 1998. na inicijativu društava i podršku rektora prof. dr. sc. Branka Jerena započelo se s 
pripremama za Drugi sabor. Sabor je održan u Zagrebu od 25. do 29. lipnja 1998. na Fakultetu elektrotehnike i 
računarstva Sveučilišta prema programu utvrđenom na sjednicama Organizacijskog odbora pod predsjedanjem 
prof. dr. sc. Grete Pifat Mrzljak. Tom je prigodom donesena odluka o korištenju dvojnog naziva AMCA/AMAC 
i to zbog postojanja i jednog i drugog oblika naziva među pojedinim podružnicama. AMAC se u osnovi sastoji 
od AMAC Domusa i AMAC Mundusa, odnosno od domaćih i inozemnih ogranaka. Na Drugom saboru 
sudjelovali su predstavnici iz Australije, Francuske, Kanade, Njemačke, SAD-a, Švedske, Švicarske i Hrvatske, 
predstavnici fakulteta Sveučilišta u Zagrebu, Osijeku, Splitu i Rijeci te predstavnici uglednih instituta. Doneseni 
su zaključci o poučavanju i proučavanju hrvatskoga jezika u domovini i svijetu, ulozi AMAC-a u promidžbi 
hrvatskih interesa i povezivanju znanstvenika. Sabor je prema svim pokazateljima ocijenjen uspješnim, no u 
sljedećem su razdoblju aktivnosti zamrle.  
 Na Sveučilištu je 2002. osnovana Koordinacijska grupa AMAC udruga, a 26. listopada 2002. rektorica 
prof. dr. sc. Helena Jasna Mencer imenovala je Povjerenstvo za poslove AMAC-a sastavu: prof. dr. sc. Ivica 
Džeba, Građevinski fakultet, Mladen Jonke, AMAC Njemačka, professor emeritus dr. sc. Branko Kunst, prof. 
dr. sc. Greta Pifat Mrzljak, Institut “Ruđer Bošković” i professor emeritus dr. sc. Zvonimir Šeparović. Tiskana 
su dva broja glasnika saveza društava bivših studenata i prijatelja Sveučilišta u Zagrebu AMAC u nakladi od 
10.000 primjeraka. Uspostavljena je povezanost društava s Povjerenstvom. Izabran je Organizacijski odbor za 
pripremu Trećeg sabora s glavnom temom Sveučilište, znanost i globalizacija i programom koji je pred vama.  
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S V E U Č I L I Š T E  U  Z A G R E B U 
 

III. SABOR UDRUGA AMCA/AMAC  
SVEUČILIŠTE, ZNANOST I GLOBALIZACIJA 

Zagreb, 30. lipnja do 3. srpnja 2004. 
 
Pokroviteljica: Gradonačelnica Grada Zagreba gospođa Vlasta Pavić 

P R O G R A M 
SRIJEDA, 30. lipnja 2004. 
 
Dolazak sudionika III. sabora AMAC/AMCA udruga 
 
17.00 - 18.00  Prijave sudionika, Rektorat Sveučilišta u Zagrebu,  
   Trg m. Tita 14, Zagreb 
 
19.00   Susret dobrodošlice, Palača Dverce, Trg sv. Katarine 2, Zagreb  
 
ČETVRTAK, 1. srpnja 2004. 
 
8.00 - 9.00  Prijave sudionika, Fakultet elektrotehnike i računarstva Sveučilišta u  
   Zagrebu, Unska 3, Zagreb 

 
9.00 - 9.30  Svečano otvaranje III. sabora udruga AMCA/AMAC  
 
   Uvodno slovo: prof. dr. sc. Greta Pifat Mrzljak, predsjednica  
   Organizacijskog odbora  
 
   Pozdravi sudionicima Sabora:  
 

   Prof. dr. sc. Helena Jasna Mencer, rektorica Sveučilišta u Zagrebu 
 

   Prof. dr. sc. Mladen Kos, dekan Fakulteta elektrotehnike i računarstva  
   Sveučilišta u Zagrebu 
 

   Gradonačelnica Grada Zagreba gospođa Vlasta Pavić 
 

Dr. sc. Dragan Primorac, ministar znanosti, obrazovanja i športa RH 
 

   Predsjednik Republike Hrvatske gospodin Stjepan Mesić 
  
 
Moderator: prof. dr. sc. Greta Pifat Mrzljak 
9.30 - 10.00  Prof. dr. sc. Helena Jasna Mencer, rektorica, Sveučilište u Zagrebu: 
   Sveučilište u Zagrebu u vrtlogu globalnih izazova 
 
10.00 - 10.30  Dr. sc. Dragan Primorac, ministar, Ministarstvo znanosti, obrazovanja i  
   športa RH: Strategija razvoja visokog obrazovanja i znanosti u  
   Republici Hrvatskoj 
 
10.30 - 11.00  Professor emeritus dr. sc. Zvonimir Šeparović i professor emeritus  

dr. sc. Branko Kunst, Sveučilište u Zagrebu: AMAC - ideja, ostvarenja  i 
očekivanja 

 
11.00 - 11.30  Nikola Demarin, dipl. ing., predsjednik AMCA Toronto: Značenje  
   AMAC/AMCA udruga u održavanju našeg dualnog identiteta 
 
11.30 - 11.45  Stanka  
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Moderator: Mladen Jonke, dipl. ing.  
11.45 - 13.00   Izvješća AMAC/AMCA Mundus i AMAC/AMCA Domus  
 

   Duško Špalj, AMAC Sydney: Izvješće o radu AMAC Sydney za  
   razdoblje od 1998. do 2004. godine 
 

   Borka Legras, AMCA Francuska: Aktivnosti AMCA Francuska 
   1998.-2004. 
 

   Vesna Blažina, AMAC Quebec: Izvješće AMAC Quebec  
 

   Prof. dr. sc. Uroš Peruško, Fakultet elektrotehnike i računarstva  
   Sveučilišta u Zagrebu: Izvješće o aktivnostima Hrvatske udruge  
   diplomiranih inženjera Fakulteta elektrotehnike i računarstva  
   Sveučilišta u Zagrebu (AMAC FER) 
 
   Rasprava 
 
13.00 - 14.30  Stanka za ručak 
 
 
Moderator: professor emeritus dr. sc. Zvonimir Šeparović 
14.30 - 15.00  Prof. dr. sc. Emilio Marin, Arheološki muzej, Split: Arheologija i  
   globalizacija. Razmišljanja na temelju iskustva splitskog  
   Arheološkog muzeja 
 
15.00 - 15.30  Akademik Radoslav Katičić, Sveučilište u Beču: Alma Mater - 
   mobilnost i lojalnost 
 
15.30 - 15.45  Stanka 
 
 
Moderator: dr. sc. Kruno Kovačević 
15.45 - 17.30  Izvješća AMAC/AMCA Mundus i AMAC/AMCA Domus 
 

   Prof. dr. sc. Štefica Cerjan Stefanović, Fakultet kemijskog 
inženjerstva i tehnologije Sveučilišta u Zagrebu: AMACIZ od 1990. do danas 

 

   Dr. sc. Verica Dugandžić, Fakultet organizacije i informatike u 
   Varaždinu Sveučilišta u Zagrebu: Pregled dosadašnjeg rada AMAC  
   FOI-Varaždin 
 

   Prof. dr. sc. Stanislav Pavlin, Fakultet prometnih znanosti Sveučilišta  
   u Zagrebu: Izvješće o radu AMAC FSC za razdoblje od osnivanja 
   ožujak 2002. - lipanj 2004. 
 

   Prof. dr. sc. Marijan Pribanić, Farmaceutsko-biokemijski fakultet  
   Sveučilišta u Zagrebu: AMA FBF - Izvješće o radu 2003./2004.  
 

   Ivica Košak, AMAC Deutschland: Izvješće o radu AMA Croaticae  
   Deutschland e.V. za razdoblje od 1998. do 2004.  
 

   Dr. sc. Stjepko Šesnić, AMAC- Mid Atlantic: Izvještaj o radu AMAC  
   Mid-Atlantic 
 
   Rasprava 
 
19.00   Te Deum, Zagrebačka prvostolnica 
 
20.30 Zajednička večera 
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PETAK, 2. srpnja 2004. 
 
Moderator: professor emeritus dr. sc. Branko Kunst 
9.00 - 9.30  Dr. sc. Neven Šimac, Pariz: Hrvatska između izolacije, globalizacije  
   i Europe 
 
9.30 - 10.00  Prof. dr. sc. Ivo Šoljan, Grand Valley State University, SAD:  
   Blagoslov ili prokletstvo - različiti aspekti globalizacije 
 
10.00 - 10.15  Stanka 
 
 
Moderator: prof. dr. sc. Ana Marija Grancarić 
10.15 - 12.00  Izvješća AMAC/AMCA Mundus i AMAC/AMCA Domus 
 

   Doc. dr. sc. Jelka Vince-Pallua, Filozofski fakultet Sveučilišta u  
   Zagrebu: Na putu do AMCA/AMAC udruge Filozofskog fakulteta 
   Sveučilišta u Zagrebu 
 

   Professor emeritus dr. sc. Veselin Simović, Građevinski fakultet 
   Sveučilišta u Zagrebu: Udruga AMCA FA - naših prvih šest godina 
 

   Profesor Marijan Despalatović, AMAC New England: Izvješće o  
   radu 
 

   Dr. sc. Srebrenka Bogović, AMCA Toronto: Rad AMCA Toronto  
   od 2000. do 2004. godine 
 

   Dr. Andrej Maček, AMAC National Capital Group: Izvještaj o  
   aktivnostima AMAC-NCG prošle godine 
 

   Vicko Matulović, dipl. ing., AMAC California: Izvještaj ogranka za  
   Sjevernu Kaliforniju 
 
   Rasprava 
 
 
Moderator: prof. dr. sc. Štefica Cerjan Stefanović 
12:00 – 12.30  Prof. dr. sc. Miroslav Radman, Sveučilište Paris V: Inovacija u  
   znanosti i društvu: kada, gdje i koliko? 
 
12:30 - 13.00  Dr. sc. Radan Spaventi, PLIVA d.d.: Znanost između države i  
   gospodarstva: kakva bi trebala biti primjerena podjela  
   uloga u Hrvatskoj? 
 
13.00 - 14.30  Stanka za ručak 
 
 
Moderator: prof. dr. sc. Ivica Džeba 
14.30 - 15.30  Prihvaćanje Statuta Saveza društava 
 
15.30 - 16.30  Izvješća AMAC/AMCA Mundus i AMAC/AMCA Domus 
 

   Ante Soldo, dipl. ing., AMAC CH: Izvješće AMAC CH 
 

   Prof. dr. sc. Željko Metelko, Medicinski fakultet Sveučilišta u  
   Zagrebu: Izvješće AMAMUZ 
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   Prof. dr. sc. Aleksandra Korać, Pravni fakultet Sveučilišta u Zagrebu:  
   AMAC Pravni fakultet - Izvješće o radu Društva diplomiranih  
   pravnika Pravnog fakulteta Sveučilišta u Zagrebu  
 

   Prof. dr. sc. Hrvoj Vančik, Prirodoslovno-matematički fakultet  
   Sveučilišta u Zagrebu: Almae Matris Alumni Chimicorum Facultatis  
   Scientiarium Naturalium et Mathematicarum Universitatis  
   Zagrabiensis: Izvješće o radu društva do siječnja 2004.  
 
16.30 - 16.45  Stanka 
 
 
Moderator: prof. dr. sc. Jasmina Havranek 
16.45 - 17.30  Izvješća AMAC/AMCA Mundus i AMAC/AMCA Domus 
   Prof. dr. sc. Anamarija Grancarić, Tekstilno-tehnološki fakultet  
   Sveučilišta u Zagrebu: Hrvatska udruga bivših studenata i prijatelja  
   Tekstilno-tehnološkog fakulteta: izvješće o Osnivačkoj skupštini  
 

   Vlado Jamnicky, dipl. ing.: AMAC UK: Izvješće AMAC UK 
 

Ivan Penava, prof., Državni arhiv Zagreb: Udruga diplomiranih studenata 
Hrvatskih studija Sveučilišta u Zagrebu (AMACSC) - izvješće o radu 

 
17.30 - 17.45  Prof. dr. sc. Šime Ivanjko, dekan, Pravni fakultet Sveučilišta u  
   Mariboru: Hrvatski stručnjaci u Sloveniji 
 
   Rasprava 
 
18.00   Zatvaranje radnog dijela Sabora 
 
20.00   Koncert studenata Muzičke akademije Sveučilišta u Zagrebu i  

Akademskog zbora Vladimir Prelog 
Muzej Mimara, Rooseveltov trg 5, Zagreb  

 
 
SUBOTA, 3. srpnja 2004. 
 
Cjelodnevni izlet s razgledavanjem dvoraca u Hrvatskom zagorju i ručkom na Medvednici u Centru za 
travnjaštvo, pokušalištu Agronomskog fakulteta Sveučilišta u Zagrebu.  
 

�  
 

Mole se sudionici Sabora da u dvorani Fakulteta elektrotehnike i računarstva  
Sveučilišta u Zagrebu budu u četvrtak, 1. srpnja 2004., točno u 9 sati. 

 
�  

 
 
Sveučilište u Zagrebu 
III. sabor udruga AMCA/AMAC 
Trg m. Tita 14, 10000 Zagreb 
Tel. +385 1 45 64 251, +385 1 45 64 226 
Faks: +385 1 48 30 602 
E-mail: istopfer@unizg.hr, mscuric@unizg.hr  
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ZNAČENJE AMAC/AMCA UDRUGA U ODRŽAVANJU 
NAŠEG DUALNOG IDENTITETA 

 
Nikola Demarin, dipl. ing. 
Predsjednik AMCA Toronto 

 
 Mislim da je održavanje slobodnog akademskog duha po tradiciji ovog Sveučilišta i 
njegovanje odnosa sa svojim diplomantima dugoročna investicija koja će biti od koristi ne 
samo Sveučilištu već hrvatskom društvu u cjelini. Također smatram da ta orijentacija 
omogućuje značajno novo sudjelovanje akademskog bića u formiranju novih demokratskih 
odnosa u hrvatskom društvu. Ako odluke o vitalnim hrvatskim interesima prepustimo samo 
političarima i businessu, postoji opasnost da će one služiti prvenstveno njihovim uskim 
interesima.  
 Dozvolite mi da predavanje počnem u lijepoj američkoj tradiciji jednom šalom, 
zapravo istinitim događajem koji je vezan uz temu dviju kultura. Jedan od naših prijatelja, 
oženivši se Kanađankom, poziva u posjet svoje roditelje da se upoznaju sa ženom i njenim 
ocem. Jezik je svakako barijera te Radovan, naš mladoženja, pomaže oko prevođenja. U 
jednom trenutku otac kaže Radovanu: "Molim te pitaj gospodina pripremaju li i oni moje 
najdraže jelo rizi-bizi?" Na to otac Radovanove supruge, kao iz pištolja, odgovara "Yes, yes, 
busy, busy, like hell", na što Radovanov otac po tonu i brzini odgovora zaključuje da i 
Kanađani moraju jako voljeti rizi-bizi. 
 
Kratka povijest AMCA-e Toronto 
 Ideja o utemeljenju udruge koja bi povezala bivše studente hrvatskih Sveučilišta 
niknula je 1989. godine u Zagrebu te se podudara s obnovom samostalne hrvatske države. 
Torontski ogranak AMCA-e, Almae Matris Croaticae Alumni osnovan je u Torontu 1990. 
godine, a konstituiran na prvoj skupštini održanoj u proljeće 1991. na kojoj se okupilo preko 
350 potencijalnih članova. Njen prvi predsjednik i dugogodišnji neumoran član i aktivist bio 
je Ivan Hrvoić. Ugrožena domovina i duboki osjećaj patriotizma bio je u to doba najjači 
motivator udruge i osnovni pokretač svih njenih aktivnosti i programa. U godinama 
domovinskog rata, uz ostale hrvatske udruge diljem svijeta, AMCA je odigrala značajnu 
ulogu u organiziranju Hrvata u Torontu, te njihove pomoći domovini, izravno manifestirane 
kroz novčanu pomoć i lobiranje kanadskih političara, tiska i akademskih kolega, utjecajnih na 
svjetskoj diplomatskoj sceni. U to doba AMCA Toronto također inicira izdavanje lista 
Gaudeamus (M. Cuncic) na engleskom jeziku, koji postaje glasilo za sve AMAC udruge u 
Sjevernoj Americi te se distribuira u sve važne državne i sveučilišne institucije u Kanadi i 
Sjedinjenim Državama. 
 Po završetku rata te uspostavom Hrvatske države, udruga gubi svoj primarni fokus 
djelovanja, dok sve izrazitiji okus politike obeshrabruje i udaljava sve više i više članova iz 
njene sredine. Članstvo se osipava i broji manje od 80 ljudi te vlada tendencija da se udruga 
pretvori u privatni klub nekolicine istomišljenika. Danas je AMCA-a vibrantna udruga, u 
petoj godini renesanse, s oko 140 članova i tendencijom da i dalje raste. 
 
Specifičnosti Kanade 
 Kanada je, kako je nedavno napisano u lokalnim novinama, po svojoj otvorenosti i 
spremnosti da prihvati i asimilira emigrante, rijetka i možda jedinstvena zemlja u Zapadnom 
svijetu. Izazov produktivnog integriranja imigranata u nacionalno tkivo je izazov koji je 
Kanada riješila bolje nego bilo koja druga zemlja. Država s tri lingvističke manjine, 
engleskom, francuskom, te ni engleskom ni francuskom, koja ima univerzalno zdravstveno 
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osiguranje, koja je dekriminalizirala upotrebu marihuane, dozvoljava ženidbe istog spola, koja 
je ukinula smrtnu kaznu, stvorila film The Barbarian Invasion, te nije podržala rat u Iraku, a u 
isto vrijeme ima najdužu granicu i najveći je trgovački partner SAD-a, to je Kanada. Od treće 
manjine, to jest ni engleske ni francuske, talijanski entitet je vjerojatno najutjecajniji. Toronto 
je vjerojatno najveći talijanski grad izvan Italije. Talijanska manjina ima snažan utjecaj na 
formiranje multietničkog društva Kanade, te je jedna od rijetkih koja ima cjelodnevni 
televizijski program na talijanskom jeziku. Židovska zajednica u Torontu, vjerojatno je 
najbogatija (nedavno je skupila u tjedan dana 150 milijuna dolara dobrovoljnih priloga za 
izgradnju novog židovskog kulturnog centra). Prema tome to su divni primjeri od kojih 
možemo učiti. Da bi se vodio uspješan i ispunjen život u Kanadi više nema potrebe za 
mijenjanjem imena, akcenata ili asimilacije pod svaku cijenu. Margaret Atwood, Michael 
Ondaatje, Rohan Mistry su Kanađani isto tako kao što su to Frank Mahovlich, senator i 
hokejska legenda, Janko Perić, član parlamenta, ili Joe Šakić, hokejska zvijezda. 
 
Hrvatska zajednica u Torontu i okolici 
 Svakako, naš rad ne bi bio moguć da nemamo brojnu i snažnu hrvatsku zajednicu 
koncentriranu na relativno malom prostoru. Postoji dugogodišnja tradicija pomaganja 
hrvatske zajednice (uglavnom koncentrirane u Mississaugai, predgrađu Toronta) domovini 
Hrvatskoj. Još za vrijeme bivše države Hrvati Mississaugae su shvatili važnost kulturne 
identifikacije te su osnovali katedru hrvatskog jezika na Sveučilištu u Waterloou, skupivši 
milijun dolara dobrovoljnih priloga, oni također financiraju katedru hrvatskog jezika na 
Sveučilištu u Torontu. Pred i za vrijeme domovinskog rata Mississauga je vjerojatno skupila 
više novca za ideju slobodne Hrvatske nego ijedna druga dijaspora slične veličine. Nije bila 
rijetkost da su se obični ljudi zaduživali u banci na desetke tisuća dolara da bi ih poklonili 
domovini u opasnosti. Nedavno je jedan od najuspješnijih Hrvata iz Mississauge gospodin 
Zdunić poklonio biblioteci Sveučilišta u Torontu (Robart’s Library) 150.000 dolara za 
osnivanje hrvatske kolekcije knjiga. Nakon Harvarda, Sveučilišta u Indiani i Yalea, Toronto 
ima najveću kolekciju hrvatskih knjiga u Sjevernoj Americi.  
 
Stereotip emigranta 
 Nama je poznata Šantićeva …"sunce tuđeg neba neće vas grijati kao što vas ovo 
grije…" Kada smo prije mnogo godina odlazili u Kanadu da bi mojoj ženi omogućili dalje 
školovanje, u kanadskoj su me ambasadi upitali :"Dobro, Vaša žena će studirati, ali što ćete 
Vi raditi?" - moj odgovor je bio da ću možda dobiti posao u IBM-u, gdje sam do tada radio, a 
ako ne uspijem tamo da ću već nešto raditi. Tada su mi objasnili da moram aplicirati za 
"imigrantsku vizu", jer je to jedini tip vize koji mi omogućava pravo rada u Kanadi, a meni 
kada sam to čuo kao da se srušilo nebo. Pojam "emigrant" u našoj sredini uvijek je imao tešku 
negativnu konotaciju, dakle taj stereotip emigranta je duboko u nas ugrađen. Stereotip 
emigracije, odnosno uz nju često usko vezane nostalgije, divno opisuje Milan Kundera u 
svojoj najnovijoj knjizi, usput rečeno, koja je napisana na francuskom, Ignorance (ili Grand 
Return). On indirektno postavlja pitanje da li bi i danas Odisej, nakon sedam godina ljubavi, 
napustio prelijepu Kalipsu, da bi se vratio u Itaku ostarjeloj Penelopi. Nadalje, on analizira 
iskustva i punoću života emigranata, kako u prvoj tako i u adoptiranoj domovini, te zaključuje 
da se ta iskustva superponiraju, da su jednako vrijedna i živa te rezultiraju u bogatstvu znanja 
i toleranciji koja ljudima koji žive van domovine omogućava da se s lakoćom kreću u obje 
kulture. Za razliku od njih, ljudima koji nisu nikada napustili svoju zemlju i nikada stekli "ono 
drugo iskustvo", jedan cijeli dijapazon doživljaja je nepoznat, nešto čega se ne mogu dotaći, 
podijeliti ili pokatkad čak ni razumjeti. I zato, kako to Kundera opisuje, oni nas emigrante 
mogu jedino prihvatiti, uvjet našeg grand returna (povratka u domovinu), ako mi zatajimo ili 
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još bolje ako se "odreknemo" našeg dugogodišnjeg iskustva i života van zemlje i nastavimo 
život ondje gdje smo ga ostavili prije nego što smo napustili domovinu. Kundera kako piše 
tako i živi te nam svojim primjerom pokazuje da se uspješan i ispunjen život može voditi i 
izvan prve domovine. Stereotip, po kojem je Grand Return jedina prava kulminacija 
ispunjenog života, u dijaspori se mijenja. 
 
Dualni identitet 
 Dualni identitet omogućuje kretanje, snalaženje i kreiranje u dvije kulture. Povjerenje 
u vlastiti individualni primarni identitet rađa respekt prema drugima i želju da se dijele i 
superponiraju ideje, te omogućuje lakše snalaženje i osjećaj pripadnosti novoj sredini i 
kulturi. Pitanje jezika samo je jedan vid pripadnosti jednoj kulturi. Biti bilingual u Kanadi ne 
znači automatsku pripadnost francuskoj ili anglosaksonskoj kulturi, te je stoga "treća" 
kulturna pripadnost sasvim normalna i opće prihvatljiva. Dok se jezici mogu relativno lako 
naučiti ako se to želi, stopiti se s bilo kojom novom kulturom mnogo je teže i kompliciranije. 
Održavanje našeg kulturnog identiteta kroz pripadnost AMCA-i bila je centralna tema i 
motivacija za "re-invenciju" udruge. Vjerovali smo da ćemo članovima biti najkorisniji ako 
stvorimo program koji će im omogućiti učenje i pružiti intelektualni izazov u kasnijim 
godinama, te mogućnost da se preaktivno uhvate u koštac s promjenama u životu i da održe 
zest for life. Naši članovi ne prihvaćaju mit da su kreativne snage s godinama u neminovnom 
padu. Kroz naše druženje mi gradimo arenu za promoviranje osobnog i profesionalnog 
uspjeha naših članova kao i njihovih dobrotvornih aktivnosti. Ovo je samo jedan od vidova 
održavanja dualnog identiteta u dijaspori. Ostali imaju daleko veću tradiciju kao na primjer 
okupljanja oko crkve, zavičajnih klubova, sportskih društava itd. Naša redovita okupljanja su 
jedna od rijetkih gdje primarni razlog nije hrana ili piće, odnosno dijalekt. Svi se ti načini 
međutim međusobno upotpunjuju i pomažu u tako važnom održavanju našeg dualnog 
identiteta. Činjenicom da je netko diplomant Sveučilišta on dobiva "osobnu kartu" koja 
postaje znak raspoznavanja i trenutnog povjerenja, naročito među nama u dijaspori gdje nas je 
malo. Mislim da je taj znak raspoznavanja važniji od prepoznatljivog dijalekta. Za neke od 
Vas koji ste služili vojsku u bivšoj državi, to će Vas podsjetiti na prvi susret u vojarni kada 
vas "zemljak" pita "Odakle si?" Nadajući se da ste iz istog mjesta pokušat će uspostavili to 
neposredno povjerenje. Članstvom u našoj udruzi mi se također, barem bih želio u to 
vjerovati, na neki način obvezujemo jedan drugome pomagati. To je slično zavjetu koji 
diplomanti daju na velikim američkim sveučilištima da će pomagati jedan drugome i vjerujte 
to nije samo slovo na papiru. Često nam se postavlja pitanje gdje su mladi u našoj 
organizaciji. Jednostavan odgovor je da su mladi preokupirani stvaranjem obitelji i karijere i 
kroz to etabliranjem svoga drugog identiteta. To je slučaj i s lokalnim alumni udrugama, a 
vjerujem da je tu ista situacija s Domus AMCA-ma. Međutim samo je pitanje vremena, ako 
stvorimo uvjete, kada će nam se mlađe generacije pridružiti. Dugo sam vjerovao da je prvoj 
generaciji u dijaspori najteže s obzirom na poteškoće oko učenja jezika i problema adoptiranja 
nove kulture. Međutim nisam više u to siguran. Dok mi čvrsto stojimo na nogama u saznaju 
tko smo i što smo kroz naš prvi identitet dotle druga generacija, često zbog života u etničkim 
enklavama, ima problema i sa svojim kanadskim identitetom. Žeđ za dijeljenjem identiteta 
svojih roditelja može biti ili jaka od početka ili snažno potisnuta da bi se opet jednom kasnije 
pojavila. Nedavno, sasvim slučajno, u izboru pravnog savjetnika odlučio sam se za gospodina 
Antona Pribetića, da bih na kraju obavljenog posla upitao gospodina Pribetića da li je on 
hrvatskog porijekla. Jasno, na tečnom hrvatskom je odgovorio da, te da on i još dvojica 
mladih Hrvata rade na osnivanju udruge "mladih hrvatskih profesionalaca". Odmah sam mu 
ponudio, ako uspiju u svom stremljenju, da ćemo ga staviti preko naše e-mail liste u kontakt s 
preko 300 potencijalnih članova, jasno djecom naših članova. Na York sveučilištu, također u 

 - 15 - 



 
III. SABOR UDRUGA AMCA/AMAC 

Torontu, studenti održavaju takozvanu "hrvatsku sobu", dakle još jedan primjer mlade 
generacije u potrazi za identitetom. 
 
Renesansa naše udruge 
 Nakon dugog razmišljanja, 1999. godine odlučio sam se kandidirati za predsjednika 
udruge, čvrsto vjerujući u vječnu ideju Almae Mater, s ciljem zaustavljanja osipanja udruge. 
Smatrali smo da bazirati udrugu samo na patriotskim osjećajima ne može biti dovoljno da ona 
zadrži interes članova na dugu prugu. Bilo je potrebno primijeniti osnovne poslovne principe, 
koji zahtijevaju da za plaćenu članarinu nešto dobiješ zauzvrat. Nakon više godina 
uzastopnog opadanja članstva mi nismo mogli prihvatiti argument da članovi nemaju interesa 
za udrugu. To je kao da firme krive klijente da slabo kupuju njihove proizvode, umjesto da se 
pitaju što nije u redu sa proizvodom. Imajući to u vidu stvorili smo proizvod čija je srž naša 
AMCA serija predavanja. Godišnji kalendar AMCA aktivnosti publiciramo, sada već petu 
godinu, tokom siječnja, te ga poštom i e-mailom šaljemo svim članovima i potencijalnim 
članovima, s molbom da plate članarinu. Mi svake godine organiziramo šest predavanja, 
jednu šetnju prirodom, godišnju večeru te ponekad teniski turnir. Kroz seriju predavanja cilj 
nam je predstaviti najuspješnije Hrvate u dijaspori (Damaška, Banac, Novak-Prosperov, 
Milković, Franolić, Novaković, Šoljan, Radman...) da nam posluže kao inspiracija, te 
primjerom pokažu da je dualni identitet prednost, a ne nedostatak. Predstavljanjem predavača 
iz Hrvatske (Tomasović, Milić, Tuksar...) želimo upoznati članstvo s temama iz domovine. 
Prezentiranjem predavača iz lokalne zajednice želimo pokazati da je uspjeh moguć i tu među 
nama (Hrvoić, Vranić, Zdunić, Vranešić…). Prezentiranje predavača iz lokalne kanadske 
akademske zajednice služi produbljivanju odnosa s istom (Bogert, Kaiser, Schell…). 
 Ohrabruje činjenica da uz porast broja članova bilježimo i porast dobrovoljnih priloga. 
Godine u kojima se razmišlja o konačnosti života donose sa sobom i saznanje da davanjem 
zapravo dobivamo te tako objašnjavamo porast u dobrovoljnim prilozima. Pod svaku cijenu 
nastojimo izbjeći politiziranje udruge zbog opasnosti da nas podijeli. Nas ima premalo da bi 
se još dijelili na političke frakcije. Mi ne zastupamo političku platformu niti jedne stranke, ali 
ćemo pružiti priliku svakome, tko ima (provjereni kredibilitet) akademske zasluge, da 
prezentira svoje mišljenje bez obzira na političku orijentaciju. Da to uvijek nije lako, ilustrirat 
ću sa dvije interesantne zgode. Mi imamo dosta bliske odnose sa Yaleom, pa smo nakon 
izvanrednog uspjeha profesora Damaške s predavanjem o Haškom tribunalu, pozvali 
profesora Banca, također vrlo renomiranog profesora povijesti na Yaleu. Nisam prethodno 
poznavao gospodina Banca, međutim na aerodromu smo se ipak uspjeli prepoznati. Prvo 
pitanje koje mi je uputio bilo je……"a kako ste me se usudili pozvati?" To me zaista 
iznenadilo i nije mi odmah bilo jasno zašto bi trebala hrabrost da se pozove profesor s Yalea 
na jedno akademsko predavanje. Nekoliko sati kasnije sjedimo za stolom kod naše kuće 
čavrljajući, kada zvoni telefon…."gospodine Demarin, kako ste se usudili pozvati u Toronto 
komunističkog Jugoslavena iz Beograda?" …. Tek tada mi je pitanje gosp. Banca postalo 
jasno. Međutim dvorana je bila dupkom puna. Druga interesantna zgoda bila je prilikom 
posjete Torontu današnjeg predsjednika vlade gospodina Sanadera. Tada je kao vođa 
opozicije bio pozvan da održi politički govor u prepunoj dvorani hrvatskog centra u 
Mississaugai. Slučajno u isto vrijeme AMCA je imala svoju godišnju večeru u hrvatskom 
restoranu u neposrednoj blizini. Posredstvom gospodina Zdunića, istaknutog člana hrvatske 
zajednice, dogovorili smo se da će gospodin Sanader doći u restoran i održati kratak govor. 
Jasno, ja sam bio oduševljen da imamo priliku čuti iz prve ruke vođu hrvatske opozicije, koga 
sam ja onda u dobroj američkoj tradiciji predstavio kao budućeg hrvatskog premijera, u čemu  
nisam pogriješio. Na moje veliko iznenađenje nekoliko članova našeg društva je napustilo 
restoran. Dakle, iako već godinama živimo u vrlo tolerantnom društvu, gdje prakticiramo 
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toleranciju i odmjerenost prema svojim sugrađanima, to ne znamo pokazati prema gostima iz 
domovine. Naše aktivnosti reklamiramo preko lokalnog hrvatskog radija uz pomoć i 
dobrotom g. Lončarića. Time uspijevamo privući na predavanja i ljude iz šire zajednice. 
Predavanja su otvorena svima te besplatna. Predavanja se financiraju iz članarine i 
dobrovoljnih prihoda, koji već predstavljaju četvrtinu naših prihoda. Mislimo da je važno 
održavati visoki nivo predavanja stoga pozvanim predavačima plaćamo put i dajemo 
honorare. Sve to međutim ne bi bilo dovoljno za privući talent, da nismo sretni što predavači 
dijele našu pasiju za održavanjem  i promoviranjem kulturnog identiteta. Kako inače objasniti 
da gosp. Damaška želi doći usred zime u zaleđeni Toronto na ugodno druženje, umjesto da na 
nekom drugom sunčanijem mjestu zaradi tisuće dolara honorara. Održavanje stalnog kontakta 
s članovima preko e-maila uvelike nam olakšava posao. Tim putem izmjenjujemo razne 
informacije, koje su nam od zajedničkog interesa. Ne smijemo zaboraviti da je socijalni 
aspekt druženja također vrlo važan. Sretna okolnost je da se u istoj zgradi Faculty Cluba na 
Sveučilištu u Torontu, gdje se održavaju predavanja, nalazi i irski pub, gdje se nastavljaju 
diskusije s predavanja u opuštenoj i prijateljskoj atmosferi.   
 U reinvenciji udruge pokazalo se da su najveće bogatstvo ideje, a ne novac. Pad 
članstva devedesetih godina nije bio zbog nedostatka novca, već ideja. Da su ideje jače od 
novca nije ništa novo. Dozvolite mi malu digresiju kako bih to ilustrirao primjerom iz moje 
profesije koji je većini sigurno poznat. Krajem osamdesetih godina, kada je IBM korporacija 
bila na vrhu snage sa zalihama gotovine od preko 10 milijardi dolara, dva mladića, Steve Jobs 
i Steve Wozniak, u garaži u dalekoj Kaliforniji osmislili su prvi personalni kompjutor i 
započeli novu tehnološku revoluciju. Kako to da sav novac moćnog IBM-a nije mogao 
stvoriti PC? Možda još bolja ilustracija, a svakako bliža, je uspjeh naših skijaških zvijezda 
Janice i Ivice, odnosno Ante Kostelića. Gospodin Kostelić nije započeo svoj put traženjem 
tisuća dolara investicije od skijaškog saveza, već vjerovanjem u svoju ideju.  
 
Paralela između AMCA-e i University of Toronto Alumni Association   
 Kao alumni Sveučilišta u Torontu ne plaćate članarinu, dvorana za predavanje je 
besplatna, besplatna je i pretplata na visoko kvalitetni Alumni newsletter, a dostup do 
najboljeg lokalnog akademskog talenta lagan. Margaret MacMillan, dekan University of 
Toronto Trinity Colegea, autor knjige Paris 1919, dobitnica Governor’s General Award 2003, 
privuče 250 posjetilaca na njihovo Alumni predavanje. Mi smo zadovoljni s 80. Inače, 
Margaret se nije odazvala pozivu da nam održi predavanje. Slično se je dogodilo i s Ernom 
Paris, autoricom knjige Kako se nacije izvuku nakon kataklizmičkih potresa, koja je nedavno i 
ovdje izdana. Nakon što smo pročitali da je gospođu Paris primio predsjednik Mesić, a s 
obzirom na interesantnu teme njene knjige, te činjenicu da živi u Torontu i nju smo pozvali. 
Međutim, za sada, izgleda da su naši džepovi preplitki za predavače tog kalibra. 
 
Quo Vadis AMCA 
 Bez obzira na pozitivno iskustvo u proteklih pet godina mi znamo da možemo bolje i 
da je limit samo naša imaginacija, odnosno njeno pomanjkanje. Morate znati da smo mi 
amaterska udruga, bazirana isključivo na dobrovoljnom radu. Osim okupljanja bivših 
studenata kroz predavanja, mi pomažemo skromnim doprinosima podučavanje hrvatskog 
jezika na Sveučilištu u Torontu, hrvatske studente na York sveučilištu, postavljanje predstave 
Dundo Maroje u Washingtonu, te hrvatsku knjižnicu u Mississaugai. Evo nekih aktivnosti na 
kojima planiramo raditi. Planiramo ponovno pokrenuti izdavanje našeg lista Gaudeamus, 
prilagođenog novim okolnostima, osigurati da se najnovija knjiga gospodina Franolića A 
Survey of Croatian Bibliographies 1960-2003 nađe u svim većim sveučilišnim knjižnicama 
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Amerike, osnovati stipendijski fond za mlade Hrvate, te produbiti veze sa širom zajednicom u 
Torontu i s Alma Mater. 
 
Kakav odnos sa Sveučilištem? 
 Naša prva odgovornost je prema članovima koji financiraju naše aktivnosti. Međutim, 
smatram da trebamo više raditi na specifičnom formuliranju aktivnosti od zajedničkog 
interesa. U zadnje vrijeme osjećamo pozitivne vibracije i značajne akcije kao na primjer 
izdavanje AMCA Sveučilišnog Glasnika. Sveučilište nam mora biti inspiracija i potpora ne bi 
li se kroz rad mnogobrojnih AMCA održala hrvatska akademska tradicija u dijaspori. 
Investiranje u taj odnos je i moralni imperativ. Htio bih vjerovati da ćemo u budućnosti kroz 
našu udrugu i kroz zajednički etablirani okvir stimulirati filantropske osjećaje Hrvata u 
dijaspori. Htio bih da zajedno radimo na definiranju okvira koji će tako nešto omogućiti. 
Također pozdravljamo nedavno osnivanje Hrvatsko-kanadskog akademskog društva, čiji je 
cilj, između ostalog, suradnja hrvatskih i kanadskih sveučilišta  
 Na kraju imam jedan sebičan prijedlog. Predlažem da Sveučilište, kao prvu novu 
investiciju u naše zbližavanje, jednom godišnje pomogne angažirati prominentnog hrvatskog 
znanstvenika/filozofa/privrednika/ekonomistu/umjetnika da održi seriju AMCA predavanja u 
trokutu Toronto, Montreal, New York.  Mi ćemo se pobrinuti za smještaj i honorare. Ta mala 
investicija bi pokazala članovima da je Sveučilištu stalo i produbilo bi se povjerenje. Također 
bismo željeli da hrvatski posjetioci godišnjeg slavističkog kongresa, ove godine u Bostonu, 
obavezno održe predavanje u Torontu. 
 Dozvolite mi da se u zaključku ovog predavanja ponovno vratim na temu spomenutu 
na početku predavanja, a koja je u svezi s utjecajem  koje bi naše udruge trebale imati na  šire 
društvo, ovdje primarno mislim na AMCA-e Domus. S obzirom da se nalazimo u zgradi 
elektrotehničkog fakulteta, te s obzirom da je moj profesionalni život vezan uz 
telekomunikacije, predlažem da AMCA ovog fakulteta pokuša pokrenuti akciju, koja bi 
omogućila da hrvatska javnost dobije odgovor na sljedeće pitanje: Zašto, toliko godina nakon 
prodaje dijela HT njemačkom DT, još uvijek vlada monopol na tržištu fiksne telefonije? U 
čijem je to interesu, sigurno ne potrošača i države u cjelini, da se taj monopol održi? DT nema 
luksuz monopola ni u vlastitoj državi. Na slobodnom tržištu konkurencija je jedina garancija 
niskih cijena. Neka tržište odredi cijenu. 
 I na kraju, želim naglasiti da je studirati na Sveučilištu privilegij, koji nam je 
omogućio ostvarenje naših snova i ambicija, ali nas i obvezuje da širimo i promoviramo 
njegov duh. U jednom intervjuu, poznati američki ekonomist i profesor s Harvarda, inače 
Kanađanin i otac bivšeg američkog ambasadora u Zagrebu, John Kenneth Galbraith, rekao je 
kako nam visoka edukacija ne garantira materijalno bogatstvo, ali nam sa sigurnošću 
omogućava da na više načina i potpunije uživamo u životu. 
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HRVATSKI STRUČNJACI U SLOVENIJI 
 

Prof. dr. sc. Šime Ivanjko 
Dekan Pravnog fakulteta Sveučilišta u Mariboru 

 
 U vrijeme zajedničkog života hrvatskog i slovenskog naroda u bivšoj SFRJ veliki broj 
studenata iz Hrvatske studirao je u tadašnji Republici Sloveniji. Većina njih ostala je u 
Republici Sloveniji s obzirom da su zbog gospodarskog razvoja mogućnosti zapošljavanja 
bile bitno veće nego u Hrvatskoj. Nakon hrvatskog proljeća 1971. mnogi su stručnjaci 
"prebjegli" u Sloveniju zbog ondašnjih političkih represivnih mjera u Hrvatskoj. Nakon 
osamostaljenja Republike Slovenije oni nisu bili prepoznatljivi s obzirom na specifičan odnos 
slovenske društvene okoline prema ljudima koji su dolazili iz ostalih republika bivše 
Jugoslavije. Do njih je bio jasno izgrađen stav distanciranja od "južne braće". Taj odnos je bio 
deprimirajući i nije poticao pojedince da na bilo koji način i ističu svoju stručnost a još manje 
svoje porijeklo. Organiziranje udruga i drugih asocijacija na narodnosnom načelu bilo je 
zabranjeno. Hrvatski stručnjaci su, u želji da izbjegnu takvu situaciju, u pravilu bili spremni 
na brzi postupak asimilacije putem integriranja na stručnoj osnovi u slovensku stručnu i 
društvenu okolinu i zaključivanjem mješovitih brakova te nalaženjem radnih mjesta koja nisu 
na ljestvici društveno visoko kotirala. U pravilu je u slovenskoj sredini bilo teško stručnjaku 
porijeklom iz drugih sredina zauzeti značajno vodeće mjesto u oblasti društvenih djelatnosti. 
Također im nisu bila dostupna mjesta u gospodarstvu, jer u pravilu hrvatski stručnjaci nisu se 
aktivno uključivali u Savez komunista koji je osiguravao vodeća mjesta svojim članovima. 
 Nakon osamostaljenja Republike Slovenije situacija se u biti pogoršala s obzirom na 
visoke tenzije koje su nastupile nakon 1991. između Republike Slovenije i Republike 
Hrvatske. U strahu za svoja radna mjesta i svoj društveni položaj i ugled hrvatski stručnjaci su 
jasno zauzeli distancirani stav do pitanja koja su bila povezana s Hrvatskom. Iako su se u 
početku 90-tih godina u Sloveniji osnovala brojna hrvatska društva hrvatski stručnjaci u 
Sloveniji nisu se aktivno uključivali u ta društva. Posebni oblici udruživanja hrvatskih 
stručnjaka u Sloveniji nisu bili ni inicirani. 
 Sadašnji položaj Slovenije u EU i nastojanje Hrvatske da slijedi put Slovenije pruža 
brojne mogućnosti aktivnijeg povezivanja hrvatskih stručnjaka u Sloveniji s hrvatskim 
stručnjacima te bi takvo sudjelovanje moglo biti višestruko korisno, a istovremeno  bi se time 
omogućilo hrvatskim stručnjacima da su u Sloveniji prepoznatljivi i da pruže određenu pomoć 
Hrvatskoj na putu priprema za stupanje u EU. 
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ALMA MATER - MOBILNOST I LOJALNOST 
 

Akademik Radoslav Katičić 
Sveučilište u Beču 

 
 Sveučilište, kad se pojavilo u europskoj kulturnoj povijesti, obilježilo je novu epohu. 
Bilo je to u doba kada je srednji vijek dosezao svoj vrhunac i stvarale se obrazovne 
pretpostavke ne samo za razvoj velebne zgrade skolastičke filozofije, nego se i pripremao 
kasniji procvat humanizma i renesanse, a time i o od njih neodvojive reformacije i 
posttridentinske katoličke obnove. Jedno od bitnih obilježja toga duhovnoga strujanja, koje su 
neki nazvali čak "sveučilišnom renesansom" (University Renaissance), bilo je veliko 
povećanje mobilnosti u intelektualnim krugovima. Sveučilište tako od svojega početka 
uvelike pretpostavlja mobilnost. Na studije se išlo daleko, a vaganti, đaci lutalice (vagi 
schilares), postali su čak nešto kao nova društvena kategorija. Sveučilište je, međutim, bilo 
zajednica naučavatelja i učenika (universitas docentium et scholarium) koja je bitno i trajno 
oblikovala osobe koje su na njem stjecale najvišu naobrazbu. Odatle je proizlazio doživotan 
osjećaj pripadnosti. Tako se o svojem sveučilištu onda počelo govoriti kao o blagoj majci 
hraniteljici (alma mater). 

U naše vrijeme, u vrijeme dubokih i brzih, upravo naglih promjena sveučilište je ostalo 
na istom tom raskrižju. Oko njega je neko vrijeme manje mobilnosti. Svi žele studirati u 
svojem gradu ili bar u svojem kraju i u tijeku studija malo se kreću od sveučilišta do 
sveučilišta i od profesora do profesora nastojeći u jednom studiju spojiti ono što je 
najizvrsnije. No i sada je ipak očito da se počelo težiti mobilnosti i nastavnika i studenata, i 
izrazito nastojati oko kompatibilnosti studijskih planova i propisa. Sve se čini kao da u tom 
pogledu započinje novo doba. No upravo zato važno je isticati kako se bitne vrijednosti 
sveučilišta ne mogu njegovati i razvijati bez onoga drugoga pola, bez lojalnosti prema onom 
sveučilištu koje je nekoga oblikovalo, u kojem je stekao svoju akademsku naobrazbu. Ta 
lojalnost pak nije u suprotnosti s težnjom prema mobilnosti niti je nespojiva s njome. Studenti 
kojega sveučilišta mogu tvoriti zajednicu i onda kad se raziđu svakuda po svijetu. Svugdje oni 
nose biljeg svojega akademskog podrijetla. Odatle crpu snagu i time bogate one sredine u 
kojima rade i djeluju. Tako pak i dalje izgrađuju svoju "blagu majku hraniteljicu", ako su se 
od nje u međuvremenu i udaljili. U tome i jest smisao udruga pod naslovom alma mater 
kakva je ova naša. 
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ARHEOLOGIJA I GLOBALIZACIJA 
RAZMIŠLJANJA NA TEMELJU ISKUSTAVA SPLITSKOG ARHEOLOŠKOG 

MUZEJA 
 

Prof. dr. sc. Emilio Marin 
Arheološki muzej Split 

 
 Arheološki muzej - Split najstarija je muzejska i arheološka institucija u Hrvatskoj, 
kao i u jugoistočnoj Europi te ima bogato iskustvo u međunarodnoj suradnji. To ga je iskustvo 
pratilo od njegovih početaka, budući da je i osnovan 1820. u multinacionalnoj državi. 
Nezaobilazan je period od četiri desetljeća kada je Muzej vodio don Frane Bulić. To je 
iskustvo inspirativno i danas. 
 U protekla posljednja dva desetljeća Muzej je razvio osobitu međunarodnu znanstvenu 
aktivnost, premda formalno-pravno nije znanstvena institucija. Specifičnost arheologije, koja 
je preko spomenika oslonjena i na kulturu, a ne samo znanost, tu je bila dobrodošla. Navedena 
suradnja je započela s Francuskom, a onda se proširila i ne neke druge zemlje. 
 Principi kojima se Muzej vodio možda mogu biti neki putokazi i na općenitijoj razini, 
poglavito za humanističke znanosti, pa stoga predlažemo razmišljanje na tu temu. Ta bi se 
načela mogla sažeti kako slijedi: 

1. Potiče se međunarodna suradnja u onom području gdje to ne možemo sami u svojoj 
sredini, bez obzira na razlog. 

2. Dogovara se međunarodna suradnja sa znanstvenicima koji su vrhunski kompetentni 
za područje istraživanja, pri tome je njihova nacionalnost irelevantna. 

3. Ugovara se međunarodna suradnja sa znanstvenicima, odnosno njihovim 
institucijama, iz zemalja koje su ili tradicionalno vezane uz našu instituciju, odnosno 
zemlju, ili iz onih koje za konkretno područje istraživanja imaju osobit interes. 

4. Ostvaruje se međunarodna suradnja na osnovi pune ravnopravnosti i zajedničkog rada 
našeg i inozemnog tima, objavljuje se rezultat suradnje u zajedničkom izdanju, ne 
zanemarujući pritom ni hrvatski jezik. 

 
 
 

SVEUČILIŠTE U ZAGREBU U VRTLOGU GLOBALNIH IZAZOVA 
 

Prof. dr. sc. Helena Jasna Mencer 
Rektorica Sveučilišta u Zagrebu 

 
 U svom izlaganju Sveučilište u Zagrebu u vrtlogu globalnih izazova autorica će izložiti 
desetogodišnje izazove i nastojanja na neprekinutom putu kojim prolazi Sveučilište u Zagrebu 
u svom djelovanju prema većoj kvaliteti, većoj konkurentnosti, a time i boljem i uspješnijem 
proizvodu. Iako ukratko, predstavit će stanje i procese koji osiguravaju kvalitetu i vode do 
poboljšanja u svim elementima koji definiraju ili utječu na sveučilišno djelovanje. Ti elementi 
polaze od legislative, rukovođenja i upravljanja, financiranja, preko nastave i znanstvenoistra-
živačkog rada, rada sa studentima, primjene novih nastavnih i informacijskih tehnologija do 
odnosa s okruženjem. U djelovanju Sveučilišta prema okruženju posebna je pozornost 
posvećena zbližavanju alumnija povezivanjem domaćih društava i njihovim zajedničkim 
inicijativama, što je i cilj ovog Sabora. Povećanje osjećaja zajedničke pripadnosti našoj Alma 
Mater važan je cilj djelovanja svakog studenta, nastavnika i znanstvenika unutar Sveučilišta, 
što između ostaloga vodi promicanju ugleda i dobrobiti našeg Sveučilišta u svijetu. 
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STRATEGIJA RAZVOJA VISOKOG OBRAZOVANJA I ZNANOSTI 
U REPUBLICI HRVATSKOJ 

 
Dr. sc. Dragan Primorac 

Ministar znanosti, obrazovanja i športa Republike Hrvatske 
 

1. Državna matura kao temelj upisa kandidata na različite studije i kao ključne karike u 
dobru ustroju i funkcioniranju cijelog obrazovnog sustava 

2. Izrada izmjena i dopuna Zakona o znanosti i visokom obrazovanju u svrhu reforme 
visokog školstva - integriranje glavnih funkcija sveučilišta kako bi sveučilišta mogla 
djelovati kao cjeline i sama obavljati zadaće u sferi upisne politike i upisa studenata, 
promišljanja i ostvarivanja prioriteta u programima studija, vođenja razborite 
kadrovske politike 

3. Nova hrvatska sveučilišta, Sveučilište u Zadru i Sveučilište u Dubrovniku 
4. Prilagodba hrvatskog visokoškolskog sustava europskom visokoškolskom sustavu- 

Bolonjska deklaracija 
5. Veleučilišta i visoke škole 
6. Program Hrvatski inovacijski sustav; HITRA - Hrvatski inovacijski tehnologijski 

razvitak 
 
 
 

INOVACIJA U ZNANOSTI I DRUŠTVU: KADA, GDJE I KOLIKO 
 

Prof. dr. sc. Miroslav Radman 
Université René Descartes - Paris V 

 
 Promjene, inovacije u znanosti i kulturi ekvivalentne su mutacijama u biološkoj 
evoluciji. Velika većina slučajnih promjena su štetne, ali rijetke su korisne u danim uvjetima. 
Koja je dakle optimalna učestalost promjena? Pod optimalnim uvjetima je minimalna, a pod 
nekim teškim uvjetima samo promjena može spasiti život. Diskutirat ćemo paralele između 
inovacija u biološkim sistemima i u društvu, posebno znanosti i tehnologiji. 
 
 
 

ZNANOST IZMEĐU DRŽAVE I GOSPODARSTVA: 
KAKVA BI TREBALA BITI PRIMJERENA PODJELA ULOGA U HRVATSKOJ? 

 
Dr. sc. Radan Spaventi 

PLIVA d.d., Zagreb 
 

 U izlaganju će biti iznesena iskustva PLIVE u kreiranju globalno kompetitivnog 
središta izvrsnosti i sponi prirodnih znanosti i farmaceutske industrije. Bit će opisane 
prednosti i nedostaci investiranja u istraživačke aktivnosti u Hrvatskoj te razni oblici suradnje 
između institucija i pojedinaca u lokalnoj i međunarodnoj areni. Konačno, bit će izneseni i 
neki prijedlozi za unapređenje sustava i procesa koji bi trebali doprinijeti povećanju 
konkurentnosti Hrvatske.  
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 Preduvjet za bilo kakvu sustavnu akciju je definiranje dugoročne strategije koja bi se 
trebala osnivati na konkurentnim prednostima Hrvatske (postojećim i potencijalnim) i 
sagledavanjem trendova u lokalnom i globalnom okruženju (u razdoblju nakon horizonta od 
10-15 godina). Tako definirana strategija trebala bi definirati (ograničeni) broj područja u 
kojima želimo postati prepoznatljivi i konkurentni, što bi postalo podlogom za sve druge 
aktivnosti u kreiranju okruženja koje bi podržavalo/poticalo razvoj upravo tih područja. 
Prilagođavanje u sustavima obrazovanja, znanosti i tehnologije, zakonodavstva, porezne 
politike vrlo brzo bi dovelo do "odgovora" od strane gospodarstva, malog i srednjeg 
poduzetništva, a povećalo bi i interes ulagača s međunarodnog tržišta kapitala. 

 
 
 

AMAC/AMCA - IDEJA, OSTVARENJA I OČEKIVANJA 
 

Professor emeritus dr. sc. Zvonimir Šeparović 
Professor emeritus dr. sc. Branko Kunst 

Sveučilište u Zagrebu 
 

Kaže se da ništa nije jače od neke ideje kad dođe vrijeme za njezino ostvarenje. Almae 
Matris alumni je znakovita ideja povezivanja onih koji su studirali i diplomirali sa svojim 
sveučilištem. Hrvatska nije imala tradiciju organiziranog povezivanja svojih bivših studenata. 
Ta je ideja u anglosaksonskim zemljama najjača, ima značajnih prednosti za sveučilište i za 
bivše studente. Osnivanjem AMAC/AMCA-a htjeli smo povezati kako bivše studente tako i 
prijatelje sveučilišta u jedan međusobno povezani oblik udruživanja, na korist sveučilišta i 
onih koji mu pripadaju ili pokazuju naklonost i prijateljstvo. 
 Osnivanjem AMAC/AMCA-e u vremenu burnom prije stvaranja nove moderne 
Hrvatske 1989. o 320. obljetnici utemeljenja Sveučilišta u Zagrebu, htjeli smo u prvom redu 
povezati sa Sveučilištem ali i s Domovinom one koji su otišli. Nismo ni slutili kakvu će oni 
važnu ulogu odigrati u teškim vremenima Domovinskog rata i borbe za međunarodno 
priznanje Hrvatske. 
 Očekivanja od AMAC/AMCA-a su velika. U globaliziranom svijetu moramo vidjeti 
koja je uloga naših intelektualaca. Da nam ne ponište naš identitet, našu posebnost, naše 
kulturne vrijednosti.  
 
 Nakon početnog poleta i postignutih rezultata tijekom prve 2-3 godine rada, djelovanje 
nekih organizacija AMAC/AMCA je zamrlo, dok druge nisu našle pravi sadržaj rada. Stoga 
će jedan od važnih ciljeva biti izrada programa rada temeljenog na ciljevima društava 
AMAC/AMCA kako je to zapisano u Odluci o osnivanju Društava AMAC/AMCA i u Statutu 
predloženom ovom Saboru. Prijedlog programa rada moglo bi izraditi novoformirano 
Povjerenstvo Sveučilišta za poslove AMAC-a.  
 Tri su glavna područja na koja treba usmjeriti djelovanje društava AMAC/AMCA: 
promicanje ugleda Sveučilišta, usklađeno pomaganje sveučilišnih projekata uključujući 
skupljanje materijalnih doprinosa u skladu s programom razvoja Sveučilišta, te organizirana 
okupljanja alumnija. U izlaganju će biti naznačene moguće aktivnosti u svakom od tih 
područja. 
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HRVATSKA IZMEĐU IZOLACIJE, GLOBALIZACIJE I EUROPE 
 

Neven Šimac, dr. iur. 
Pariz 

 
 Ljudi duha i znanosti, kao i kadrovi svake nacije imaju potrebu orijentirati se u svijetu 
svog vremena. Oni isto tako imaju pravo i dužnost utjecati na osnovne izbore svojih 
nacionalnih zajednica, jer su države još uvijek jedino "mjesto" prakticiranja i razvijanja 
demokracije. Ovu potrebu iskazali su svi naraštaji naroda koji su se nakon pada berlinskog 
zida oslobodili komunizma. 
 Oni se su svi ipak, od samog početka, suočili s dvije osnovne "zadanosti". Prva se 
sastoji u tome, da je svijet već uređen i da oni nisu imali prigode dati svoj obol poretku koji 
vlada u svijetu. A druga je saznanje da neće imati prigode ni mogućnosti uživati sve plodove 
svoje narodne "punoljetnosti", tj. suverenosti. Demokratski svijet naime, s jedne strane, više 
ne ponosi apsolutne suverenosti, a s druge europske integracije nude ograničenu, tj. 
"podijeljenu suverenost".  
 Pred Republikom Hrvatskom i njezinim građanima stoje već 15 godina tri osnovne 
opcije. Prva je zatvaranje, pa bilo ono splendid isolation, ili pak hajdučki tip tribalne države. 
Druga je potpuno otvaranje nesputanoj ekonomskoj i financijskoj globalizaciji. Treća je 
pripremanje za europsku, uređenu globalizaciju demokracije, prava čovjeka i tržišne 
ekonomije, sa snažnom voljom potpore socijali, očuvanju prirodnog i kulturnog okoliša te 
stvarnom iskazivanju solidarnosti. 
 Prilog Hrvatska između izolacije, globalizacije i Europe započinje sa stanjem 
današnjeg svijeta, pa zatim razmatra ukratko prvu opciju i njezine krajnje varijante, da bi se 
potom temeljitije usredotočio na izglednije druge dvije, tj. na neoliberalnu globalizaciju i na 
europske integracije.   
 
 
 

BLAGOSLOV ILI PROKLETSTVO – RAZLIČITI ASPEKTI GLOBALIZACIJE 
 

Prof. dr. sc. Ivo Šoljan 
Grand Valley State University, SAD 

 
 Premda o globalizaciji danas često govorimo kao o relativno novoj revolucionarnoj 
pojavi u povijesti svijeta, nepobitna je činjenica da je ona zapravo stara koliko i sam svijet i 
da je najstarije mitološko-povijesne vizije svijeta vide jasno i uzimaju ozbiljno. Drugim 
riječima, svaka povijesna epoha, "zapanjena" svojim (prvenstveno) tehnološkim razvojem, 
prevađa ga odmah u sliku globalnog uspjeha bez presedana, da bi već u sljedećoj generaciji 
spoznala relativnost toga uspjeha i posegnula za novim granicama.  

Ovaj rad daje kratku skicu razvoja ideje o globalizaciji te raspravlja o nekim 
pozitivnim i negativnim aspektima te ideje. Globalizacija, naime, otvara neke izvanredne 
perspektive sveukupnom ljudskom rodu, ali također stvara i uvjete za strahovite zloupotrebe i 
patnje. Nekoliko jasnih povijesnih primjera ilustrirat će takvu tvrdnju. Globalizacija, dakle, 
zahtijeva visoku moralnu svijest i standarde, koji su s nama, kao dar i orijentir čovječanstvu, 
od pamtivijeka, ali koje svaka nova generacija mora ponovo "osvojiti" za sebe. Sveučilište, sa 
svojim brojnim obrazovnim i odgojnim aspektima, svakako je jedno od ključnih "mjesta" na 
kojima se bije bitka za stvaralačku i pozitivnu globalizaciju. 
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I Z V J E Š Ć E  
O RADU AMAC SYDNEY ZA RAZDOBLJE OD 1998. DO 2004. 

 
Duško Špalj, dipl. ing. 
AMAC Sydney, rizničar 

 
Predsjednici AMAC-Sydney 
1998. - 1999.  Đurđa Deretić, dipl. ing. kemije 
1999. - 2001.  Duško Špalj, dipl. ing. brodogradnje 
2001. - 2002.  Katarina Curić, Master of Art Applied Linguistics 
2002. - 2003.  Nino Sydney, dipl. arhitekt 
2003. - 2004.  Tomislav Joos, dipl. ing. drvne industrije 
 U navedenom je razdoblju AMAC Sydney održavao kontinuitet aktivnosti koje su 
promovirale hrvatsku kulturu i baštinu u Australiji. Glavne aktivnosti AMAC Sydney-a su 
organiziranje popularnih predavanja s temama iz kulture, umjetnosti i tehnologije. AMAC 
Sydney također, surađuje s drugim organizacijama u Sydneyu u opće korisnim akcijama. 
AMAC - Sydney sučeljava se s problemom opadanja interesa za aktivan rad kako svojih 
članova tako i hrvatske zajednice. Ipak, s obzirom da je u Sydneyu samo u protekloj godini 
nekoliko (do nedavno vrlo aktivnih udruga) prestalo aktivno djelovati, mi još uvijek možemo 
biti zadovoljni svojim radom. 
Aktivnosti u razdoblju 1998. - 2004: 
1. Održavanje AMAC-ANZAC koncerata (1999.-2000.) uz prisustvo predstavnika RH u 
Australiji 
2. Koordinacija Festivala hrane i pića Hrvatske - Hotel Intercontinental (1999.-2001.) 
3. Organizacija koncerta orguljašice Ljerke Očić u suradnji s konzulom Mirkom Vola-
revićem.  
4. Izložba slika i skulptura  hrvatskih umjetnika koji žive u Australiji. Izložba je organizirana  
u suradnji s Hrvatskim športskim odborom-Sydney, a predstavljena je u vrijeme OI u 
Hrvatskoj kući - Hrvatsko društvo Sydney 
5. Izložba plakata Hrvatskog narodnog kazališta. Izložba je organizirana u suradnji s 
Veleposlanstvom RH u galeriji slikara Charlesa Billicha. 
6.  Dani Argentine - prezentacija umjetničkih fotografija, plesa, poezije, glazbe i hrane uz 
sudjelovanje konzula RH i Argentine. Večera je održana u kući-galeriji Suzane i Pedra 
Jurčevića. 
7. Popularna predavanja:  
- Povezanost Frankopana s Danskim dvorom - dr. Mladen Ibler, veleposlanik RH 
- Hrvatski nobelovci iz kemije - Đurđa Deretić, predavačica na Sydney University 
- Zaštićeni svjedok (iz Crne Gore) na suđenju Miloševiću 
- Slikarsko stvaranje - Erica Beck, slikarica 
- Mladi u hrvatsko-australskoj zajednici - Natalija Žabek 
- Biomedicina - prof. dr. sc. Ratko Magjarević i mr. sc. Igor Lacković, FER, Zagreb  
- Industrijski dizajn u Hrvatskoj - prof. dr. sc. Goroslav Keller, generalni konzul RH 
- Proučavanje baštine hrvatske i australske književnosti, dr. Boris Škvorc, Studij hrvatskog 
      jezika, Macquarie University 
8. Proslava 10-te godišnjice AMAC Sydney 
9. Novčane pomoći: Hrvatska znanstvena zaklada - Croatian Studies Foundation; Australsko   
hrvatsko književno društvo; Za spomenik književniku Mili Budaku. 
10. Domjenak za mlade Australce hrvatskog porijekla - aktivnost inicirana od generalnog 
konzula RH - gospodina Kellera. Domjenak održan u rezidenciji generalnog konzula RH 
11. Druženja - tradicionalne božićne proslave i piknici. 
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IZVJEŠĆE AMAC UK  
 

Vlado Jamnicky, dipl. ing., AMAC UK 
 

Vesna Domany-Hardy    Mira Malovic-Yeeles 
Predsjednica AMAC UK   Tajnica AMAC UK  
 
 AMAC UK prošle je godine proslavio desetogodišnjicu svog postojanja. Oformljen 
kao dobrovoljna apolitična  udruga, okuplja oko šezdesetak stalnih članova alumnija hrvatskih 
sveučilišta koji žive i rade u Velikoj Britaniji, uz neke prijatelje hrvatskih akademskih 
institucija. Članovi udruge zaposleni su na raznim sveučilištima u Velikoj Britaniji: Oxfordu, 
Liverpoolu, Edinbourghu, Glasgowu, Londonu, i u raznim drugim profesijama, dok se u 
zadnje vrijeme povećava broj aktivnih penzionera.  
 Principijelno svi članovi plaćaju godišnju članarinu čiji je kompletni iznos osnova 
fonda za dodjeljivanje dvije do tri jednokratne stipendije studentima hrvatskih sveučilišta. 
Uvjet za dodjelu sada već prestižne stipendije je visoki uspjeh ocjena na studiju povezan s 
teškim materijalnim okolnostima podnositelja molbe, te da kandidat redovito studira na 
jednom od hrvatskih sveučilišta. Osim stipendije, AMAC UK objavi svake godine nagradu za 
znanstveni rad napravljen u Hrvatskoj znanstvenicima ispod 40 godina starosti, pod uvjetom 
da je njihov rad objavljen u stručnom časopisu s međunarodnom recenzijom. Odziv za ove 
nagrade je najveći među mladim biokemičarima i medicinarima što pokazuju do sad 
dodijeljene nagrade (tabela dosadašnjih dobitnika nagrade je u prilogu). 
 AMAC UK je od 1997. registriran kao neprofitabilna dobrotvorna udruga tj. Charity, 
jer prema britanskim zakonima njihovi prihodi i potencijalne darovnice oslobođeni su poreza. 
Članovi rotiraju na dužnosti vijeća čija je prvenstvena obveza procjena molbi za dodjelu 
stipendija. Članove vijeća bira ili potvrđuje godišnja skupština svih članova koja se redovito 
održava druge nedjelje u svibnju, u Green Collegu u Oxfordu. Na godišnjoj skupštini poslije 
izvještaja predsjednika, blagajnika i izbora novog vijeća, održava se predavanje na temu 
kulturnih povezanosti između Britanije i Hrvatske. Predavanja su do sada održana iz različitih 
područja: povijesti glazbe, arhitekture, likovnih umjetnosti, povijesti, književnosti itd. 
Predavali su ponekad članovi udruge, a ponekad pozvani gosti. Poslije predavanja odlazi se 
na već tradicionalni zajednički ručak. Na godišnju skupštinu dolazi većina članova s 
obiteljima, jer je simpatično provesti proljetnu nedjelju u Oxfordu, a osim toga tu se nalaze 
stari znanci i prijatelji koji pristižu iz raznih gradova, a ponekad svraćaju i oni koju su radi 
posla morali preseliti u druge europske zemlje. Općenito je ugođaj oko AMAC UK lijepo i 
prisno druženje s humanom crtom u zaleđu. Na godišnju skupštinu ponekad se odziva i 
hrvatski veleposlanik. Tako nam se prošle godine pridružio veleposlanik Joško Paro i obećao 
pružiti podršku Veleposlanstva u slučaju dobrotvornih akcija. 
 U prvim godinama od osnutka udruge, neposredno poslije domovinskog rata, općenito 
teško ekonomsko stanje, a posebno studenata u Hrvatskoj, odražavalo se u svim molbama 
koje su tada pristizale. Znalo se dogoditi da pristigne čak i šezdesetak ili više molbi koje su 
većinom pokazivale očajno materijalno stanje podnositelja i njihovih obitelji. Često se radilo 
o prognanicima čiji su roditelji stradali u ratu, a neki su tada bili beskućnici. U to vrijeme 
nagrada AMAC-a UK imala je mnogo veće materijalno značenje nego danas, kad nam 
pristigne maksimalno desetak molbi i kad se životni standard ipak za većinu popravio (tabela 
dosadašnjih dobitnika stipendija u prilogu). 
 Nažalost mlađe kadrove je dosta teško privući u članstvo, pa sve viša prosječna dob 
članova prijeti da se udruga s vremenom ugasi. Rijetko se netko nov i pridruži, jer mlađi 
znanstvenici obično ostaju samo nekoliko semestara, zbog čega se članstvo također osipa. 
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Naravno da je sve podložno diktatu tržišta rada koji nalaze globalnu mobilnost. Smanjivanje 
članstva znači i manje prihoda jer su donacije sponzora sve rjeđe i više su iznimka nego 
pravilo. 
Prilog Izvješću AMAC UK 
Dobitnici stipendija AMAC UK: 
1993./1994. Marija Palčić, Veterinarski fakultet, Zagreb 
1994./1995. Larisa Oroš, Farmaceutsko-biokemijski fakultet, Zagreb 
  Silvija Juzbašić, Medicinski fakultet, Zagreb 
1995./1996. Tomislav Matović, Poljoprivredni fakultet, Osijek 
  Ante Mijić, Poljoprivredni fakultet, Osijek 
  Violeta Blaž, Medicinski fakultet, Rijeka 
1997./1998. Mato Brašnić, Ekonomski fakultet, Zagreb 
  Isidora Juriša, Medicinski fakultet, Rijeka 
  Anamarija Kruljac, Farmaceutsko-biokemijski fakultet, Zagreb 
  Bojan Marković, Poljoprivredni fakultet, Osijek 
  Emanuel Karlo Nyarko, Elektrotehnički fakultet, Zagreb  
  Marijana Pavić, Ekonomski fakultet, Zagreb 
1998./1999.  Josipa Sviben, Farmaceutsko-biokemijski fakultet, Zagreb 
  Sandra Benić, Ekonomski fakultet, Zagreb 
  Mario Karacon, Ekonomski fakultet, Zagreb 
  Tomislava Mustapić, Ekonomski fakultet, Zagreb 
1999./2000.  Ivana Bajer, Ekonomski fakultet, Zagreb 
  Maja Barac, Farmaceutsko-biokemijski fakultet, Zagreb 
  Marijana Šimić, Farmaceutsko-biokemijski fakultet, Zagreb 
2000./2001.  Ivana Bogić, Prirodoslovno-matematički fakultet, Split 
  Mirjana Juričić, Farmaceutsko-biokemijski fakultet, Zagreb 
2001./2002.  Marijana Bebek, Farmaceutsko-biokemijski fakultet, Zagreb 
  Valentin Lautar, Farmaceutsko-biokemijski fakultet, Zagreb 
  Vanja Mandrić, Elektrotehnički fakultet, Osijek 
2002./2003. Ivona Durkin, Poljoprivredni fakultet, Osijek 
  Katarina Kasa, Farmaceutsko-biokemijski fakultet, Zagreb 
  Ana Pilipac, Farmaceutsko-biokemijski fakultet, Zagreb   
  Sagita Mirjam Sunara, Umjetnička akademija, Split 
2003./2004.  Dražen Premuš, Ekonomski fakultet, Zagreb  
  Ljiljana Galić, Farmaceutsko-biokemijski fakultet, Zagreb 
  Borko Lovrić, Elektrotehnički fakultet, Osijek 
Dobitnici znanstvenih nagrada AMAC UK 
1995.  dr. Aleksandra Fučić, biomedicinsko područje 
1997.  dr. Gordana Lipovac Vrkljan, društveno područje 
2000.  dr. Janoš Terzić, biomedicinsko područje  
2003.  dr. Zora Žakanj, biomedicinsko područje 
 
 
 

AKTIVNOSTI AMCA FRANCUSKA 1998. - 2004. 
 

Borka Legras, AMCA Francuska 
Članica Upravnog odbora 

 
Aktivnosti u 1998. godini 
- Predavanje Luca Oreskovića, autora djela Louis XIV. i Hrvati,: Tajna diplomacija: 
francusko-hrvatski odnosi u 17. stoljeću, (11. siječnja 1998.). 
- Predstavljanje drugog dvobroja Cahiers Croates, jesen-zima 1997., posvećenog 
frankofonskim piscima hrvatskog podrijetla, (15. veljače 1998.). 
- Izložba 42 suvremena umjetnika: 21 hrvatskog podrijetla koji žive u Francuskoj i 21 
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umjetnik iz Hrvatske: Dubravka Babić, Petar Barišić, Clara Bleibtreu-Tomić, L. Bogdanović, 
Peruško Bogdanić, Joško Eterović, L. Fachat, Marina Fortunatović, B. Gall, Kazimir Hraste, 
Dalibor Jelavić, Marijan Jevsovar, Zlatko Keser, Zeljko Kipke, Slavko Kopač, Vesna 
Kovačić, Mirna Krešić, Ivan Lesiak, Dubravka Lošić, B. Martinović, A. Minakov, Zlatan 
Novak, Lukša Peko, T. Radovanović, Igor Rončević, D. de la Rosa, Marc P. M. Salvelli, Đuro 
Seder, K. Sirbey, J. A. Skenderović, Mauro Stipanov, Miroslav Šutej, Antun B. Švaljek, M. 
Talan, Dalibor Tanko, Vladimir Trnski, Dino Trtovac, Ksenija Turčić, D. Vrankić, Goranka 
Vrus, Vera Zahorodni, u zgradi Gradske općine 6-tog pariškog okruga od 8. do 24. travnja 
1998., uz suddjelovanje Ministarstva kulture, hrvatskog Veleposlanstva i Stalne hrvatske 
delegacije pri UNESCO-u. Također su prikazani dokumenti o neprekinutoj prisutnosti 
hrvatskih umjetnika u Francuskoj (od 8. do 24. travnja 1998.). 
- Predavanje mladih istraživača na području genetike iz ekipe prof. Miroslava Radmana, iz 
laboratorija Monod, Sveučilišta Pariz VII. Predavač je bio Ivan Matić, (17. svibnja 1998.). 
- Predstavljanje Cahiers Croates u Hrvatskom narodnom kazalištu u Zagrebu, u suradnji s 
Jean-Marcom Berthonom, jezičnim savjetnikom pri Francuskom Veleposlanstvu u Zagrebu, 
(24. lipnja 1998.). 
- Sudjelovanje na kongresu Udruga AMCA u Zagrebu od 25. do 29. lipnja 1998. 
- Organizacija lingvističkog boravka hrvatskih studenata u Francuskoj. Primanje studenata  
stipendista, (srpanj 1998.). 
- Koncert Lovre Pogorelića, u zajedničkoj organizaciji s ARTEC, u dvorani Lauriston u 
Parizu, (26. rujna 1998.). 
- Osma opća redovna skupština, promjena statuta udruge, izbor novog Upravnog odbora. 
Predsjednik, Tomislav Rajić, (25. listopada 1998.). 
- Predstavljanje trećeg dvobroja Cahiers Croates, proljeće-ljeto 1998., Les Croates vus par 
les français (Kako su Francuzi vidjeli Hrvate). 
 
Aktivnosti u 1999. godini 
- Predstavljanje knjige Živo stinje autorice T. Radovanović i knjige Croatie-France, 12 siècles 
d’histoire (797-1997), autora G. Perochea, (12. siječnja 1999.). 
Predavanje Katarine Livljanić Srenjovjekovana hrvatska glazba: oralna i pisana tradicija, (3. 
ožujka 1999.). 
- Koncert Zagrebačkih komornih solista, večer suvremenog hrvatskog autora kompozitora 
Miroslava Miletića, (18. rujna 1999.). 
- Deveta redovna godišnja skupština (28. listopada 1999.) 
 
Aktivnosti u 2000. godini 
- Deseta redovna opća skupština, izbor novog upravnog odbora, predsjednice Janke Stahan-
Quiot (30. listopada 2000.). 
 
Aktivnosti u 2001. godini 
- Predavanje D. Milinovića, kuturnog savjetnika Hrvatskog veleposlanstva: Kulturna i 
znanstvena suradnja između Francuske i Francuske, (22. veljače 2001.). 
- Izvanredna opća skupština. Izmjena statuta udruge, (31. ožujka 2001.). 
- Zahvaljujući dugotrajnim naporima Branka Vulića i uz pomoć Ive Gajšak-Berthon, diploma 
arhitekture zagrebačkog Sveučilišta je priznata od francuskog Ministarstva kulture 11. travnja 
2001. 
- Predavanje Ilije Želalića, ekonomskog savjetnika u Hrvatskom veleposlanstvu, Perspektive 
ekonomskih odnosa između Francuske i Hrvatske, muzički intermezzo Bruno Philippe, 
profesor klarineta, (18. svibnja 2001.) 
- Koncert  Sylvie Špehar-Vučić, Lede Parač, Zvonimira Nadja i Bruno Philippe, organiziran u 
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suradnji s Hrvatskim veleposlanstvom u Međunarodnom gradu umjetnosti, (22. svibnja 2001.) 
- Predavanje Marina Andrijaševića, lektora hrvatskog jezika i književnosti na INALCO-u, 
Kako prepoznati jedan jezik? Comment reconnaître une langue? Kad bismo govorili hrvatski, 
(22. lipnja 2001.) 
- Stipendiranje boravka dva hrvatska studenta u srpnju 2001. 
- Uz desetu godišnjicu AMCA-Francuske koncept La vision de Tondale (Tondalova vizija), 
hrvatske srednjevjekovne pjesme u izvođenju ansambla Dialogos, pod vodstvom K.  
Livljanić, u pariškoj crkvi St. Louis en l’Ile, (26. listopada 2001.) 
- Jedanaesta godišnja opća skupština, 30. listopada 2001. 
- Predstavljanje dviju knjiga M. D. Grmeka: La vie, les maladies et l’histoire (Život, bolesti i 
povijest) i La guerre comme maladie sociale (Rat kao socijalna bolest), izdavač Seuil, 
predstavili L. Lambrichs i A. Finkielkrauth, 27. studenog 2001. 
 
Aktivnosti u 2002. godini 
Predstavljanje sita Hrvatske zajednice u Francuskoj u zajedničkoj suradnji s CRICCF-om, 28. 
veljače 2002.  
Predavanje prof. Miroslava Radmana: Biološke i kulturne bolesti i (bio)etika. Razmišljanje 
genetičara. - Muzički intermezzo (djela Stravinskog i Piazollae): Bruno Philipp, klarinetist. 
Događaj najavljen u dnevniku: Le Monde uz pomoć Croatia Airlinesa, 4 . travnja 2002. 
Dovršetak Internog pravilnika rada udruge, 5. svibnja 2002. 
Predstavljanje djela Tomislava Durbešića, dramskog autora, pjesnika, esejiste i redatelja, 
prilikom objavljivanja na francuskom jeziku njegovih Izabranih drama. Organizirano u 
suradnji s Hrvatskim veleposlanstvom i Stalnom hrvatskom delegacijom pri UNESCO-u. 17. 
lipnja 2002. 
Večer-susret s hrvatskim studentima u vrijeme njihovog linguističkog boravka u Parizu 
(srpanj 2002.) prema tripartitnoj konvenciji AMCA-e, Francuskog veleposlanstva u Zagrebu 
(Francuski institut u Zagrebu) i Hrvatskog ministarstva znanosti i tehnologije, 11. srpnja 
2002. 
Predavanje: Francuska, stvaranje Jugoslavije i hrvatsko pitanje, Mire Kovača, povjesničara, 
diplomata i bivšeg savjetnika Predsjednika Republike. Organizacija je dobila pomoć 
Francusko-hrvatske gospodarske komore, 26. rujna 2002. 
Redovna opća izborna skupština. Izbor novog upravnog odbora. Predsjednica gđa Slavica 
Pućo, 28. listopada 2002 
 
Aktivnosti u 2003. godini 
Predavanje i predstavljanje knjige Frankopani, primjer važnosti porijekla u 17. stoljeću u 
Europi, autora Luca Oreškovića, 28. siječnja 2003. 
Predavanje Guya Legrasa, Generalnog direktora Vanjskih poslova Europske komisije u 
Bruxellesu: Hrvatska i Europska unija. Predavanje je održano povodom kandidature Hrvatske 
za ulazak u Europu, 31. ožujka 2003. 
Hrvatska večer - vizija mladih - predstavljanje Hrvatske, udruga Matoš iz Zagreba. Pedesetak 
frankofonskih studenata prikazali su Hrvatsku kao turističku zemlju, njene tradicije, 
književnost, a sve to popraćeno pjesmama slavnog Matoša, 4. travnja 2003. 
Povodom objavljivanja u Zagrebu dviju knjiga Radovana Ivšića (U nepovrat opet i Crno i 
crno), Vinja Machiedo predstavila je, u prisutnosti autora, Ivšićevo djelo. Tom prilikom 
Annie Le Brun i Borka Legras, te sam autor čitali su pjesme u indijskom restoranu-baru Kala 
Hathi., 20. lipnja 2003.  
Večer susreta s jedanaest hrvatskih studenata koji su došli usavršavati se u francuskom jeziku 
tijekom mjeseca srpnja na pariškom Katoličkom institutu. Lingvistički boravak je organiziran 
u partnerstvu s Francuskim veleposlanstvom u Zagrebu (Francuski institut u Zagrebu) i 
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Hrvatskim ministarstvom znanosti i tehnologije. AMCA se pobrinula za smještaj, hranu i 
transport jednog studenta, 5. srpnja 2003.  
Organizirana je posjeta UNESCO-u za hrvatske studente koji su na lingvističkom 
usavršavanju u Parizu uz ljubaznu pomoć Hrvatske stalne delegacije pri UNESCO-u, 17. 
srpnja 2003. 
Koncert zbora INA iz Zagreba (četrdesetak članova). U programu su bile pjesme religioznog i 
folklornog narodnog blaga. Koncert je organiziran uz pomoć Hrvatske stalne delegacije pri 
UNESCO-u., 10. listopada 2003. 
Redovna opća skupština udruge. Nakon skupštine Predavanje profesora Miroslava Miletića o 
djelu kompozitora Jakova Gotovca uz djelomičnu projekciju Ere s onoga svijeta, 28. studenog 
2003. 
Izložba crteža maloga formata umjetnika Slavka Kovača na inicijativu Hrvatskog 
veleposlanstva. AMCA je potpomogla organizaciju izložbe, 12-13. prosinca 2003. 
 
Aktivnosti u 2004. godini 
Predavanje Marca Gjidare: Političke promjene i modernizacija administracije u Hrvatskoj, 
28. siječnja 2004. 
Predavanje p. Božidara Nagya: Ivan Merz, katolički intelektualac europskih dimenzija, 6. 
ožujka 2004. 
Predstavljanje knjige Radovana Ivšića Poèmes tiskane u izdavačkoj kući Gallimard. Knjiga je 
predstavljena u INALCO-u. Predstavljanje je organizirano uz pomoć INALCO-a i Hrvatskog 
veleposlanstva, 27. travanj 2004. 
Predavanje J. Gospodnetića Život i poezija Tina Ujevića, 18. lipnja 2004. 
 
 
 
 

RAD AMCA TORONTO OD 2000. DO 2004. GODINE 
 

Dr. sc. Srebrenka Bogović 
Predstojnica Odbora za odnose s javnošću, AMCA Toronto 

 
 AMCA Toronto kao udruga djelovala je vrlo aktivno za vrijeme domovinskog rata 
lobiranjem kanadskih političara, tiska i akademskih kolega utjecajnih na svjetskoj 
diplomatskoj sceni. Također, za vrijeme domovinskog rata AMCAToronto je bila inicijator i 
izdavač lista Gaudeamus, na engleskom jeziku, koji je postao glasilo za sve AMAC udruge u 
Sjevernoj Americi i osim članovima, slao se svim važnijim državnim i sveučilišnim 
institucijama u Kanadi i Sjedinjenim Državama. Uspostavom Hrvatske države, misija 
AMCA-e se promijenila i torontska udruga se ponovo posvetila svojim članovima. Da bi 
oživjeli zajedništvo, okupili što više bivših studenata u članstvo te uključili mladi naraštaj 
hrvatskog podrijetla, Upravni odbor u sastavu: Nikola Demarin, predsjednik, Krešimir 
Mustapić, dopredsjednik, te članovi Ana Arhanić, Srebrenka Bogović, Darko Desati, Katarina 
Slezić, Ksenija Tolušić, Višnja Majcenić i Zdravko Weing, bilježe uspješnu petu godinu 
djelovanja te AMCA Toronto sada broji više od 120 aktivnih članova. Oživljenjem Glasnika 
Sveučilišta u Zagrebu potreba za individualnim glasnikom udruga Sjeverne Amerike se 
također promijenila te je odlučeno "ugasiti" Gaudeamus i priključiti se, kao stalni suradnici, 
zagrebačkom Glasniku i time aktivno sudjelovati u povezivanju većeg broja bivših studenata 
razasutih svijetom.  
 Za organiziranje stručnih izlaganja, izbor predavača, bilo hrvatskog podrijetla, bilo 
ostalih nacionalnosti, koji rade u "hrvatskom" kontekstu je izričito bogat. Uz pomoć 
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elektronskih tražilica, kao što je Internet, te kroz osobne kontakte, nije teško locirati i stupiti u 
dogovor s potencijalnim predavačima. Do danas, većina onih koji su se odazvali našem 
pozivu djeluju uglavnom unutar akademskih okvira kao profesori, unutar raznih institucija 
kao znanstvenici, u privatnom sektoru kao menadžeri ili vlasnici tvrtka, unutar kulturnih 
udruga sa zaduženjima različitih profila, te kao "slobodnjaci" to jest pisci, muzičari ili likovni 
umjetnici. AMCA Toronto ugostila je i izvjestan broj predavača iz Hrvatske, koje je put nanio 
na sjevernoamerički kontinent, službeno na razne konferencije i savjetovanja, ili privatno u 
posjet rodbini i prijateljima. Kao što smo naglasili u uvodniku, AMCA-Toronto, također 
smatra da će aktivno sudjelovanje u matičnom sveučilišnom glasniku pridonijeti uspostavi 
suradnje između raznih ogranaka AMCA-e, hrvatskih inozemnih institucija kao što su 
konzulati i veleposlanstva, vladinih državnih institucija kao što su ministarstva, te hrvatskih 
sveučilišta i instituta, u svrhu učinkovitije obostrane suradnje i uspješne razmjene iskustava. 
U tom smislu upriličili smo za naše članstvo vrlo uspješan sastanak s predstavnicama 
Sveučilišta u Zagrebu prof. dr. sc. Vlastom Vizek Vidović i prof. dr. sc. Jasminom Havranek 
2003. godine. Na sastanku se raspravljalo o reorganizaciji hrvatskih sveučilišta te o 
mehanizmu za uspostavu organiziranije suradnje Sveučilišta u Zagrebu s profesorima 
sveučilišta Kanade i Sjedinjenih Država, te modus uloge koju bi AMCA ili AMAC udruge 
mogle zauzeti po tom pitanju. Treba također naglasiti da je došlo do ovog vrlo plodnog 
sastanka u suradnji s Veleposlanstvom RH u Ottawi (gosp. Marijan Orešnik), što je, 
vjerujemo, udarilo i temelje našoj budućoj razmjeni "gostiju" iz Hrvatske. AMCA Toronto 
također razmjenjuje iskustva, a svrsishodno i predavače s AMCA Quebec (prof. dr. sc. 
Radman, prof. dr. sc. Krnjević).  
 Cilj nam je isto tako, biti na usluzi, unutar mogućnosti Udruge, sa stručnim savjetima, 
našim kolegama i kolegicama koje dolaze privremeno (doškolovanje, konferencije, simpoziji) 
ili za stalno (nostrificiranje diplome, kanadski zakoni za pojedine struke itd.) u Toronto. 
Mislimo da bi trebali dodatno raditi i angažirati se te privući što veći broj mlađih diplomanata 
hrvatskih sveučilišta, kao i studenata hrvatskog podrijetla diplomanata kanadskih sveučilišta. 
 Od 2000. godine predavanja AMCA Toronto održavaju se u University of Toronto 
Faculty Club. Predavanja nisu namijenjena samo članovima AMCA-e već su otvorena svima 
onima koji su zainteresirani za pojedine teme. Članstvo je obaviješteno o pojedinim 
predavanjima putem pošte i elektronske pošte, a oni koji nisu članovi putem najave na 
redovnom radio programu Zvuci Hrvatske. 
 Treba svakako napomenuti, uz predavanja, svake je godine organiziran jesenski izlet u 
prirodu, u godišnje doba kada su kanadske šume spektakularno obojene svim nijansama od 
svijetložute do zagasito crvene. Izlet omogućuje susret ne samo članova, već i njihovih 
obitelji, od onih najmanjih do mladeži i studenata. Za dodatno prikupljanje sredstava Udruga 
organizira dobrotvorne večere, a na zadnje dvije, prisutne su oslovili gospodin Janko Perić, 
(MP, Cambridge), član kanadskog Parlamenta, i današnji premijer Hrvatske dr. Ivo Sanader. 
 Naši članovi su aktivni i u kanadskoj sredini. Ove godine nekoliko članova je 
prisustvovalo raspravi o ustoličenju muzeja o genocidu. Ideju o muzeju te vrste su pokrenule 
različite etničke grupe koje su u svojoj domovini iskusile strahote sistematskog istrebljenja, u 
nadi da će saznanje o tim strahotama spriječiti da se one ponove. Naši članovi Slavko i 
Biserka Butković donijeli su informacije o Domovinskom ratu i slike iz Vukovara.  
 Sadržaj programa za razdoblje od 2000. do 2004. odražava raznolikosti tema i 
različitosti interesa jer su zastupljene skoro sve grane znanosti i umjetnosti: od arhitekture, 
likovne umjetnosti, glazbe i književnosti do raznih tema iz medicine; od suštine rada računala 
i svjetskog umrežavanja do tema iz područja inženjerstva; od socijalno-psiholoških pitanja 
emigranata do konkretnih savjeta za one koji se žele vratiti u Hrvatsku. Ovo potonje je bilo 
organizirano u suradnji s Hrvatskim konzulatom u Mississaugai, a predavač je bio konzul 
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gerant, pravnik g. Refik Šabanović. Popularnost tog predavanja na kojem nije bilo slobodnog 
mjesta potaknulo nas je uvrstiti u naš redovni program teme od općeg interesa za zajednicu 
Hrvata u Ontariju. 
 Budući da nam prostor ne dozvoljava osvrnuti se pojedinačno na svako održano 
predavanje od 2000 godine, radi informacije i preglednosti donosimo samo njihov popis, a 
tijekom našeg javljanja za sveučilišni Glasnik izdvojit ćemo detaljnije ona koja bi mogla biti 
od interesa i ostalim AMCA udrugama. Nadalje, svatko zainteresiran za dodatne podatke 
može nas izravno kontaktirati na e-mail: fineartinfo@rogers.com. Naša članica Iva Cizek-
Brleković priprema oživjeti našu web stranicu na kojoj ćemo objavljivati naše programe i 
sažetke održanih predavanja te omogućiti aktivno sudjelovanje u diskusiji koja se odnosi na 
objavljene i obrađene teme.  
 Pregled programa AMCA Toronto, lista predavanja održanih od 2000. do 2004. 
(naslove pojedinih programa smo zadržali u izvornom obliku, to jest na jeziku na kojem su i 
izvedena):  

- Dr. Ralph Bogert (University of Toronto), Robarts Library and Croatian Collection, Donation 
of Ann & John Zdunic Foundation 

- Dr. Branko Gorjup (editor and translator), From Columbus to the Coyote Columbus Stories 
- Dr. Slobodan Prosperov Novak (Yale University), Hrvatska disidencija u vremenu post-

totalitarizma - slučaj Vlade Gotovca 
- Prof. Betty Labaš-Kovač (University of Toronto, Faculty of Music), Technique, Art and 

Performance in Musical Composition (Rudolf Matz) 
- Dr .Bruno Milić, (Arhitektonski fakultet, Zagreb) Hrvatski gradovi od Visa do danas 
- Dr. Mladen Vranić (University of Toronto), Diabetes: Exercise and other stresses 
- Dr. Miroslav Radman (Necker Institute, Paris), Geni i evolucija bakterija i virusa 
- Dr. Richard Schell, W. Shakespeare and history  
- Dr Ivo Šoljan (SAD), Zašto čitati klasike? 
- Refik Šabanović (konzul otpravnik poslova) Konzulat Republike Hrvatske, Mississauga, 

Kanadsko-hrvatski ugovori o socijalnom osiguranju i ostale informacije o useljenju u 
Hrvatsku 

- Dr. Stanislav Tuksar ( Zagreb), Hrvatska glazbena baština 
- Posjet umjetnickom studiju Nade Sesar Raffay i predavanje o apstraktnom slikarstvu (Prof. 

Srebrenka Bogović, York University, Toronto) 
- Dr. Vladimir Vuksan (University of Toronto), Modern Diet - Prehistoric gut 
- Prof. Dr. Krnjević (Mc Gill University, Monreal), Brain functions: 50 years of research 
- Dr. Branko Franolić (London, England), A History of Croatian Language  
- Josip Novaković (pisac, SAD), Writing in English as a second language 
- Ing. Andrija Jakovčević (Veleposlanik Republike Hrvatske, Ottawa), Uloga veleposlanika i 

rad veleposlanstva. 
- Prof. dr. Ivo Banac (Yale University), Quo Vadis Croatia (na hrvatskom jeziku) 
- Renate Hansen-Kokorus (Mannheim), Ranko Marinković u književnom kontekstu 
- Dr. Tim Kaiser (University of Toronto), Recent discoveries at Nakovane Caves, Croatia 
- Michael Milković (St. Petersbourg Gallery, Florida), The Fantastic World of Croatian Naive 

Art 
- Prof. dr. Mirjan Damaška (Yale University), The Hague Tribunal  
- Dr. Ivan Hrvoić (Gems-Toronto), Earth magnetic Systems 
- Prof. dr Zvonko Vranešić (University of Toronto), Osnove i rad elektronskih računala 
- Prof. Ralph Bogert (University of Toronto), Krležin literarni opus kao disertacija 
- Prof. Vladimir P. Goss (stalan dopisnik Matice hrvatske), Nas dualni identitet 
- Dubravko Barac, Nikola Demarin (članovi AMCA-Toronto), Osnove Interneta I 
- Željko Sorić, Anton. Vukas, Iva Brleković-Cizek (članovi AMCA-Toronto), Osnove Interneta 

II 
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IZVJEŠĆE AMCA QUÉBEC 
 

Vesna Blažina 
AMCA Québec 

 
 AMCA Québec okuplja bivše studente hrvatskih sveučilišta u Montrealu, predstavlja 
hrvatsku kulturu u sredini u kojoj djeluje i bavi se dobrotvornim radom. 
 AMCA Québec već dugi niz godina organizira i potpomaže razmjenu hrvatskih i 
kanadskih studenata i stručnjaka. Redovno primamo nekoliko studenata medicine iz Hrvatske 
koji na Sveučilištu McGill ili Université de Montréal s velikim uspjehom pohađaju klinički 
staž. Nakon stečenog teoretskog znanja u Hrvatskoj studenti jako cijene praktičnu primjenu u 
montrealskim bolnicama. AMCA Québec organizira razmjenu stručnjaka i drugih profesija. 
Također pomaže studente i studentice hrvatskog podrijetla koji studiraju na montrealskim 
sveučilištima. Zajedno se radujemo njihovim uspjesima, ambicijama i nadama. AMCA 
Québec je u nekoliko navrata dodijelila nagrade studenticama Odsjeka za informacijske 
znanosti Filozofskog fakulteta u Zagrebu. Zahvaljujemo svim našim članovima na pomoći i 
osobito ističemo velikodušnu podršku naših pokrovitelja. 
 
 
 

IZVJEŠĆE O RADU AMA CROARICAE DEUTSCHLAND e.V. 
ZA RAZDOBLJE OD 1998. do 2004. 

 
Ivica Košak 

Predsjednik AMAC Deutschland 
 

 
 Najznačajnije u dvanaestogodišnjem djelovanju njemačkog AMAC-a je to što je od 
prvog trenutka u stalnoj vezi sa sveučilišnim ustanovama u domovini. U ožujku ove godine 
izabrali smo sedmo predsjedništvo. Trenutačno imamo 92 redovita člana. S tri kolektivna 
člana i stotinjak "pasivnih" članova okupljamo tek 10%  akademski obrazovanih hrvatskih 
migranata koji žive u Njemačkoj čiji se ukupan broj procjenjuje na više od pet tisuća. 

Najvažniji detalji iz proteklog razdoblja: 
1. AMAC Njemačke je ostao apolitična organizacija i na to smo ponosni. Ta statutarna 

obveza nije po sebi nešto razumljivo, nju je trebalo znati i živjeti. Valjalo se 
oduprijeti pokušajima raznih hrvatskih i njemačkih političkih stranaka i organizacija 
koje su u njemačkom AMAC-u željele dobiti platformu za svoj politički rad. AMAC 
je jedino član podupirajuće regionalne grupacije nevladinog (NGO) Migrantskog 
foruma Europske unije.  

2. Dodatni izazov našem radu bilo je upravljanje skromnim sredstvima. Vlastita 
sredstva u visini od cca 3000 eura per anno iznosi ne dopuštaju ništa drugo osim 
podmirivanja najnužnijih dnevnih troškova. Članarinu nismo odavno povisili tako da 
ona danas za godinu dana iznosi 50 eura. Zahvaljujući karakteru naše djelatnosti 
nadležni financijski ured dodijelio nam je status Gemeinnützigkeit što znači da mi 
djelujemo na opću dobrobit. Profit ne smijemo stjecati ni na koji način. Stoga o 
transferu financijskih sredstava institucijama u domovini mogli smo samo sanjati. 
Taj san još uvijek traje.  
Ipak smo uspjeli studentu Rolandu Brniću dodijeliti novčanu potporu od 1.000 

maraka i 1.500 maraka Vukovarskoj bolnici. 
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Fakultetu elektrotehnike i računarstva Sveučilišta u Zagrebu darovana je oprema i 
elektronski dijelovi potrebni za izradu jednog diplomskog rada. Idealna vrijednost puno je 
veća jer se nabava odvijala uz suradnju i savjete naših članova. Osim toga isporučena 
oprema danas se nalazi na fakultetu za potrebe budućih radova ili istraživanja. 

3. Njemački je AMAC dosad izdao sedam brojeva GLASNIKA. S njegovim sadržajem, 
jezikom kojim je pisan, i grafičkom kvalitetom ne možemo se mjeriti - svjesni smo 
toga - s onim hrvatskim stručnjacima, a tih nije bas tako malo, koji svoje radove 
objavljuju u njemačkoj publicistici, a da ne govorim o autorima u domovini. 
U tom smislu je GLASNIK ostao ono što mu je bila i namjena - organ komunikacije 

i međusobnog izvješćivanja. Povrh toga GLASNIK je platforma literarnim talentima te je i 
arhiv svog društva. Od svibnja 2003. godine njemački AMAC ima svoju home page: 
www.amac-d.de  

4. Hrvatski alumni su u Njemačkoj trendseteri promicanja hrvatske kulture. Mnogi od 
njih aktivni su u raznim kulturnim, folklornim i općezavičajnim društvima. 
Aktivnost tih naših članova ima utjecaja i na djelatnost samog AMAC-a. 
Tako na primjer Colonia croatica iz Kölna svoje raznovrsne i bogate nastupe gotovo 

redovito organizira u suradnji s AMAC-om. Slično rade i naši kolektivni članovi - Zbor 
hrvatskih liječnika u Njemačkoj i Društvo hrvatskih inženjera, tehničara i ekonomista iz 
Stuttgarta. Posebice bih istaknuo suradnju s Hrvatskim akademskim društvom pri 
Sveučilištu u Darmstadtu. U ovom su društvu, a ono je u međuvremenu postalo naš 
kolektivni član, isključivo pripadnici drugog naraštaja hrvatskih migranata u Njemačkoj. 
AMAC organizira raznorazne kulturne priredbe, koncerte, izložbe slika, promocije knjiga, 
političke tribine. Spomenuo bih tribinu Istina o Bleiburgu s Antom Beljom, predavanje 
muzikologinje dr. Zdenke Kapko-Foretić o hrvatskoj suvremenoj glazbe i njenoj sceni, 
akademika prof. dr. Drage Novaka o starim hrvatskim zemljovidima. Organizirali smo 
promociju knjige Povijest Hrvatske Ludwiga Steindorffa, profesora povijesti na Sveučilištu 
u Kielu. Kolega Steindorff je osim toga naš član koji redovito organizira studijska putovanja 
u Hrvatsku. Održali smo i promociju doktorske radnje kolegice Marije Dragice Anderle. 
Tema je radnje Gradske lože na obali istočnog Jadrana. 
Zahvaljujući našem posredovanju arheolog Manfred Korfmann sa Sveučilišta u Tübingenu 
posjetio je 2001. Hrvatsko arheološko društvo u Zagrebu i održao predavanje o 
istraživanjima Troje na Dardanelima.  

Na našim je predavanjima prosječno 20-tak posjetitelja, od toga oko 30% Nijemaca. 
Malo ali vrijedno! 

5. Pripremili smo teren za nastup Hrvatskog energetskog društva Hrvoje Požar na X. 
međunarodnoj gospodarskoj konferenciji o korištenju biomase 1998. u Würzburgu 
na kojoj su sudjelovali i zagrebački studenti.  

 Sudjelujemo u radu radne grupe Lokalna agenda 21 koja djeluje prema zaključcima 
 međunarodne konferencije u Riju 1992. Jednom smo na njihovom formu referirali o 
 upotrebi certifikata BIO-Land u zemljama tranzicije. 
 Dan vode - 22. ožujka - obilježavamo u suradnji s Akademijom Fresenius iz 
 Idsteina. 
 I u Zagrebu smo organizirali tribinu o vodi pri čemu je ostvaren dogovor o projektu 
 korištenja pročišćene vode u pekarskom obrtništvu. Troškovi materijala za test 
 ispitivanja vode namireni su iz donacijskih sredstava poduzeća Interpharma GmbH 
 iz Wiesbadena.  

U tim našim povezivanjima koristimo se prilozima iz časopisa Vodoprivreda koji 
izdaje Hrvatska vodoprivreda. Cijenimo taj časopis jer djeluje kao primjer pozitivnog spoja 
struke i kulture.   
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6. Postavili smo temelje za suradnju sa zagrebačkim Institutom za društvena 
istraživanja Ivo Pilar jer nedostaju znanstveni radovi o hrvatskim migrantima u 
Njemačkoj.  
U više njemačkih gradova održavamo veze i sa znanstvenim institucijama i 

gospodarskim komorama da bismo u određenom trenutku mogli posredovati između 
Njemačke i Hrvatske. 

Toliko o do sada postignutome, dakako u najkraćim crtama.  
 Iako su elitna sveučilišta u SAD tek kopije njemačkih univerziteta iz 19. stoljeća, 
poput onih u Göttingenu ili Heidelbergu, tek se danas u Njemačkoj osnivaju alumni 
organizacije kao spone gospodarstva i fakulteta prema anglosaksonskom modelu. Njemačke 
alumni organizacije pri sveučilištima u Mainzu, Kielu ili Siegenu nisu starije od pet, šest 
godina. No uzroke tome treba tražiti u njemačkoj novijoj povijesti.  
 Zašto su alumni organizacije postale zanimljive? Švicarski institut za praćenje 
gospodarskih tokova u svijetu dolazi do zaključka kako SAD svoj vodeći položaj u 
gospodarskoj kompetenciji gradi na izvanredno dobrim odnosima industrije i sveučilišnih 
instituta.1 U sprezi gospodarstva i znanosti u Sjedinjenim Državama alumni organizacije 
igraju važnu ulogu. 
 Njemački AMAC želi pomoći u uspostavljanju hrvatsko-njemačkih znanstvenih i 
gospodarskih odnosa. Naravno, uz očuvanje nacionalnih interesa i slobode znanstvenog 
djelovanja. Jer ako segmenti hrvatskog društva žele ravnopravnu suradnju s njemačkim 
institucijama nužno je poznavati oba mentaliteta i imati uvida u funkcioniranje oba 
standarda. Ili imati posrednika kao što je njemački AMAC!  
 I na kraju, sve ove aktivnosti ne bi bile tako plodne da nije bilo i zadovoljstva u 
kolegijalnom i prijateljskom druženju za Božić, za uskršnje blagdane, proslave rođendana! 
Drugim riječima, da nije bilo prijateljskog zezanja, ne bi bilo ni nas! 
 
 
 

IZVJEŠTAJ AMAC OGRANKA ZA SJEVERNU KALIFORNIJU 
 

Vicko Matulović, dipl. ing. 
Predsjednik AMAC California 

 
 Ogranak i postoji i ne postoji: Mi imamo upravu koja se ne sastaje, imamo članstvo 
koje ne plaća članarinu i ne dolazi na sastanke koje nitko ne saziva. Kratko rečeno naš 
ogranak je na "life supportu". Ovakvo stanje našeg ogranka je refleksija raspoloženja velikog 
dijela dijaspore prema "Starom kraju". Ali i pored toga od zadnjeg Sabora mi smo ipak nešto 
uradili: 
1) Na sugestije iz Zagreba sakupili smo preko SABRE Foundation jednu pravnu biblioteku i 
poslali je u Hrvatsku za jedno sveučilište, ali je onda oni nisu htjeli uzeti! Srećom pronašlo se 
drugo sveučilište koje ju je uzelo, pa taj cijeli trud ipak nije bio uzaludan. 
2) Dvoje naših članova slali su nekoliko godina stručne časopise na dva sveučilišta u 
Hrvatskoj. U međuvremenu je jedno sveučilište izrazilo želju da im se ti časopisi više ne 
šalju, tako da ih sada prima samo Fakultet elektrotehnike i računarstva. 
 Ne želim uzeti ove primjere kao izgovor našoj neaktivnosti, ali oni sigurno nisu bili ni 
veliki poticaj za druge pothvate. Oni jasno pokazuju da je za efikasnu i korisnu suradnju 
potrebno i jako dobro komuniciranje. Onaj koji nešto daje mora bolje poznavati potrebe 
primaoca i obratno: onaj koji nešto treba morao bi bolje poznavat mogućnosti davatelja.  
                                                 
1 Weltwirtschasftsforum (WEF): Global Competitiveness Report 2002-2003 
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 Da bi se u sadašnjoj situaciji ostvario jedan zavidan nivo suradnje između domovine i 
iseljenika, po mojem mišljenju potrebno je: 
1) znati gdje je naša pomoć najpotrebnija i gdje će biti najefikasnija 
2) poboljšati sadašnji odnos između domovine i dijaspore (jer pored ostalog članovi AMAC 
udruga ne žive u vakumu, već su dio našeg iseljeništva). 
 Bojim se da su među našim iseljenicima još svježe neugodne uspomene iz ranih 
devedesetih godina i da one neće tako lako nestati samo uslijed zaborava. Mnogi u 
iseljeništvu čekaju da domovina nešto poduzme. Međutim suradnja označava promet u oba 
smjera. Vrijeme je da iseljeništvo osjeti kako, da parafraziram, "domovina ne pita što 
iseljenici mogu učiniti za nas, nego što mi, domovina, možemo učiniti za iseljenike". 
 Smatram da bi povoljno utjecalo na naše ljude u inozemstvu kada bi se: 
1) više poduzimalo, i o tome objavljivalo, da se poboljša situacija iseljenika-povratnika 
2) iz domovine uspostavljale čvršće kulturne veze sa iseljenicima npr. slanjem knjiga, 
časopisa, filmova, predavača i slično 
3) možda bi se AMAC udruge vani mogle iskoristiti kao klice budućih hrvatskih čitaonica, 
knjižnica ili čak budućih hrvatskih kulturnih centara u inozemstvu. 
 S druge strane traženja od dijaspore treba promatrati i sa stanovišta iseljenika. Kao 
primjer spomenut ću želju da se napravi popis naših znanstvenika vani. Kada se to zadnji put 
tražilo neki naši ljudi imali su ne baš sasvim jasan useljenički status i tada takvi ljudi nastoje 
se udaljiti od naše sredine, umjesto da joj se još više približe. 

 
 
 

IZVJEŠTAJ O RADU AMAC MID-ATLANTIC  
 

Dr. sc. Stjepko Šesnić 
Član Upravnog odbora AMAC Mid-Atlantic 

 
 AMAC Mid-Atlantic pokriva države New York, New Jersey i sjevernu Pennsylvaniju. 
Nakon jednog perioda slabije aktivnosti, u proteklih nešto više od godinu dana AMAC Mid-
Atlantic, se revitalizirao. Na Godišnjoj skupštini 12. travnja 2003. na Sveučilištu Rutgers u 
New Brunswicku, New Jersey, bio je izabran novi Upravni odbor u sastavu: dr. Zlatko Bačić 
(predsjednik), dr. Nenad Gucunski (blagajnik), dr. Vedrana Krstić (tajnica), Marina Balić, dr. 
Zdenka Delalić, Mario Juric, dr. Thea Kalebić, Rita Lazanja, Ivana Marukić, Krunoslav Perić, 
dr. Stjepko Šesnić.  
 Novi odbor si je kao glavnu zadaću postavio da AMAC Mid-Atlantic ponovo postane 
dinamičan centar okupljanja hrvatskih intelektualaca u ovom djelu Sjedinjenih Država. Da bi 
se vratili stari i privukli novi članovi odlučeno je da će udruga imati redovite sastanke svakih 
mjesec i pol do dva u Hrvatskom centru na Manhattanu (New York City). Također, 
dogovoreno je da ćemo na svakom sastanku imati predavanje ili izvedbu od strane nekog od 
hrvatskih znanstvenika, umjetnika, poslovnih ljudi ili diplomata koji žive u ovom dijelu 
Amerike ili ga posjećuju. Ovaj program je u dobroj mjeri ostvaren i u idućih dvanaest mjeseci 
održani su sljedeći sastanci: 

1. 18. svibnja 2003.: gost sastanka Zoran Bošnjak, veleposlanik RH pri UN, u svom govoru dao 
je zanimljiv pregled hrvatske unutrašnje i vanjske politike. 

2. 26. listopada 2003.: gost sastanka dr. Željko Ivezić (Astrophysics Department, Princeton 
University), održao je predavanje pod naslovom Mapiranje neba. 

3. 22. veljače 2004.: gost sastanka dr. Karin Knesaurek (Department of Radiology, Mount Sinai 
Medical Center), održao je predavanje pod naslovom Kompjuterizirana tomografija - pogled u 
unutrašnjost čovjeka. 
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4. 7. ožujka 2004.: glazbeno poslijepodne - Jakša Zlatar (Zagreb, klavir) održao je predavanje i 
recital na temu Kratki pregled razvoja klavirske glazbe u Hrvatskoj. Zatim su Jakša Zlatar i 
Cveto Kobal (Maribor, flauta) održali koncert. 

5. 18. travnja 2004.: Godišnja skupština AMAC-Midatlantic. Prikazivanje novog hrvatskog filma 
Tu redatelja Zrinka Ogreste. 

 Nakon svakog predavanja ili koncerta slijedili su zakuska i vrijeme za druženje i 
razgovore u ugodnoj atmosferi. Osim ovih sastanaka, organizirana je i tradicionalna Božićna 
zabava u restoranu La Fortuna (Fairview, NJ), 14. prosinca 2003. Gost večeri bio je gospodin 
Vladimir Drobnjak, veleposlanik RH pri UN, koji je govorio o vanjskopolitičkom položaju 
Hrvatske. 
 AMAC Mid-Atlantic je svojim donacijama podržao sljedeće projekte: 

1. $250 za izvedbu (na engleskom jeziku, prvi puta u US) djela Marina Držića Dundo Maroje, 
Hartke Theatre, The Catholic University of America, Washington, D.C. 

2. $500 za obrazovni pilot projekt u Hrvatskoj Nebo na poklon, čiji je cilj da kroz astronomiju 
upozna učenike osnovnih škola sa znanošću i znanstvenom metodom i da kod njih razvije 
kreativno i kritičko razmišljanje. 

 Na nedavnoj Godišnjoj skupštini u Hrvatskom Centru na Manhattanu 18. travnja 
2004. članstvo je izabralo Upravni odbor koji čine: dr. Zlatko Bačić (predsjednik, dr. Stjepko 
Šesnić (dopredsjednik), dr. Nenad Gucunski (blagajnik), dr. Vedrana Krstić (tajnica), Vesna 
Bačić, dr. Zdenka Delalić, Iskra Katić, dr. Karin Knesaurek, Ivana Marukić, Krunoslav Perić, 
i dr. Dejan Vinković. 
 Zadnji sastanak AMAC Mid-Atlantic prije ljeta održat će se 6. lipnja. Na njemu će 
gost biti gospodin Igor Sunara, istaknuti direktor fotografije u nagrađivanim filmovima 
snimljenim u SAD, Europi i Hrvatskoj. On će predstaviti sažetak svoji radova pod naslovom 
Uloga filmskog snimatelja u kinematografiji: snimatelj kao autor. 
 Novi odbor uskoro će se sastati radi dogovora o aktivnostima u idućih godinu dana. 
Format dosadašnjih sastanaka pokazao se uspješnim i bit će sigurno nastavljen. No poželjno 
je naći i osmisliti nove vidove aktivnosti kojima bi se privuklo još više članova, a postojeće 
još čvršće vezalo za udrugu. Uz to želimo se bolje povezati sa srodnim hrvatskim 
organizacijama u New Yorku, kao sto su Croatian Academy of America te Hrvatsko-američka 
gospodarska komora. 
 
 
 

AMAC MID-WEST - IZVJEŠĆE O RADU 
 

Pro. dr. sc. Ivo Šoljan 
Predsjednik AMAC Mid-West 

 
 Od godine 1990., kada je osnovan AMAC Midwest sa sjedištem u Detroitu, urađeno je 
jaku puno, premda je aktivnost donekle varirala u zavisnosti od društveno-političkih situacija 
u Hrvatskoj - intenzivna pomoć u novcu, materijalu i propagandi, kao i kulturno-prosvjetnoj 
djelatnosti za vrijeme agresije na Hrvatsku, te slična pomoć u poraću, kada su zahtjevi iz 
Hrvatske bili donekle drugačiji - neke su od aktivnosti našeg društva. Aktivnost našeg 
AMAC-a nastavlja se i danas, pretežno na kulturno-prosvjetnoj razini (izložbe, predavanja, 
pomaganje u radu drugih hrvatsko-američkih udruga). Moguće je također i tvrditi da je u 
određenom smislu došlo do izvjesnog zasićenja u redovima članstva te da se traže i planiraju 
novi vidovi rada, pogotovu u vidu intenzivnije suradnje sa drugim AMAC društava. Sigurno 
je da će III. sabor u Zagrebu pomoći značajno u tom smislu.  
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AMAC - NEW ENGLAND: IZVJEŠĆE O RADU 
 

Profesor Marijan Despalatović 
Predsjednik AMAC New England 

 
 AMAC udruga za Novu Englesku bila je veoma aktivna za vrijeme rata. Poslije rata 
interes članova je lagano počeo jenjavati, no pod čvrstom rukom Manane Šikić i Tanje 
Lorković organizacija je djelovala u skladu s inicijativama naših susjednih organizacija. Ali 
ljudi su se počeli rasipati i zajedništvo je oslabilo. Međutim, kako reče jedan naš član, mi smo 
još uvijek spremni učiniti sve što prilike zahtijevaju. Za sada, svojim zdušnim i stručnim 
radom mi smo aktivni predstavnici naše zemlje, po nama se prosuđuje o njoj, njen je ugled 
nama uvijek na umu, "those also serve who only stand and wait." 
 
 
 

IZVJEŠTAJ O AKTIVNOSTIMA AMAC 
NATIONAL CAPITAL GROUP (MD, VA, D. C.) PROŠLE GODINE  

 
Dr. Andrej Maček  

Predsjednik AMAC NCG 
 

 Jedna od najvažnijih svrha našeg ogranka AMAC NCG je promicanje kulturnih veza 
između Hrvatske i SAD. Osobito nam je drago kad možemo predstaviti američkoj publici 
uspješne napore hrvatskih kulturnih radnika, napose mladih umjetnika. Većina ovdje 
navedenih koncerata izvedena je u koncertnoj dvorani austrijske ambasade u Washingtonu, 
pod naslovom The Croatian Musical Heritage Series. AMAC NCG je ponosan što smo 
novčanim doprinosima omogućili ili bitno pridonijeli mogućnosti sljedećih izvedaba: 

1. Koncert vrsne pijanistice Nataše Dukan i mladog klarinetista Ante Jelinčića u veljači 2003. 
2. Koncert umjetnice Ljerke Bjelinski u studenome 2003. 
3.  Solistički koncert međunarodno poznatog pijanista Lovre Pogorelića u siječnju 2004. Taj je 

koncert  zapažen u uglednom američkom listu The Washington Post. 
4.  Predavanje uglednog pisca specijalnih rubrika u američkim novinama Jeffrey Kuhnera u 

veljači 2004. Gosp. Kuhner je odličan poznavalac hrvatske scene, a govorio je o 
međunarodnim problemima koje nova hrvatska vlada suočuje danas i u budućnosti. 

5. Solistički koncert međunarodno poznatog pijanista Ljubomira Gašparovića u travnju 2004. 
6. Prva američka izvedba komedije Dundo Maroje Marina Držića u blistavom novom engleskom 

prijevodu (Uncle Maroje) Nauma Panovskog i Rollanda Reeda. Obojica su profesori na 
fakultetu dramaturgije na Catholic University of America u Washingtonu, gdje se Uncle 
Maroje izvodio od 21. do 25. travnja 2004. Taj fakultet  jedan je od najznačajnijih u SAD, 
gdje su se usavršavali mnogi glumci svjetskog glasa, a Držić je tamo predstavljen kao 
Croatian Shakespeare. 

7.  Koncert mlade vrsne mezzosoprano umjetnice Tanje Šimić, a pratila je na glasoviru Natasha 
Dukan, u svibnju 2004. 

 Većina gornjih koncerata je uz poznate repertoare slavnih svjetskih kompozitora 
(Mozart, Beethoven, Skrjabin, itd.) sadržavala i mnoge skladbe hrvatskih skladatelja. Npr. 
Pogorelić je izveo jednu sonatu Josipa Slavenskog, Gašparović djela Božidara Kunca, a 
Šimić-Dukan pjesme Josipa Hatzea i Ivana Zajca. Kad dodamo izvedbu Dunda, možemo biti 
zadovoljni što smo uspjeli predočiti američkoj publici tako zamašan dio hrvatske kulture.  
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IZVJEŠĆE AMAC CH  
 

Ante Soldo, dipl. ing. 
Član privremenog Upravnog odbora AMAC CH 

 
 U razdoblju od Drugog sabora udruga AMCA/AMAC održanog od 25. do 29. lipnja 
1998. AMAC CH je održao 6 jour fixeva i dva Izborna zbora te proveo sljedeće aktivnosti: 

1. Gost jour fixa 17 svibnja 1998 bio je predsjednik Hrvatske akademije prof. dr. Ivo Padovan. 
Tema je bila Uloga Hrvatske akademije znanosti i umjetnosti u suvremenoj Hrvatskoj. 

2. Jour fix 25. listopada 1998. imao je temu: Kroatische Wirtschaft aus dem Sicht eines Bankier. 
Naš gost bio je poznati švicarski bankovni stručnjak dr. Friedrich von Schwarzenberg. 

3. Jubilarni jour fix uz 10 obljetnicu AMAC CH održan je 7. studenoga 1999. Pozivu se odazvao 
rektor Sveučilišta u Zagrebu prof. dr. sc. Branko Jeren koji je održao predavanje Budućnost i 
sadašnji trenutak Sveučilišta u Zagrebu te njegova uloga u ukupnoj budućnosti Hrvatske. 
Glazbeni dio ispunio je gospodin Dražen Boić klavirskom izvedbom hrvatskih melodija. 
Dražena Boića ugostila je Ljerka Hriberski. Posjetilaca je bilo kao i uobičajeno oko 
šezdesetak. 

4. Proljetni jour fix za 2000. godinu održan je 25. lipnja. Tema je bila Europa pred vratima 
Hrvatske. Gost je bio prof. dr. Neven Šimac. Na odličnom i vrlo aktualnom predavanju bilo je 
nažalost nazočno tek 19 članova. Glazbeni okvir jouru dao je Quartett Collegno Zürich, koji 
je oduševio svojim glazbenim umijećem. 

5. Jesenski jour fix nije održan zbog nemogućnosti usuglašavanja termina s gostom gospodinom 
Matkom Ragužem. 

6. Na jour fix 9. ožujka 2001. UO AMAC CH pozvao je članove da razmjene misli, razgovaraju 
o aktualnim problemima te daju ideje i prijedloge o daljnjem radu, ulozi i svrsi AMAC CH. 
Na jour je došlo oko četrdeset članova. Bitno nove ideje nisu iznesene, brojni lijepi prijedlozi 
bili su već isprobavani bez većeg efekta na interes članstva. 

 Teatar u gostima održao je predstavu Art u dvorani Hotela Spirgarten 19. rujna 1999. 
Gluma Relje Bašića, Borisa Buzančića i Vanje Dracha oduševila je brojnu publiku, prisutno 
je bilo više od 150 osoba. Nakon predstave ostalo je na večeri u društvu glumaca mnogo 
članova. Posebno želimo zahvaliti obitelji dr. Božidara Božikovića na suorganizaciji i 
smještaju glumaca. 
 Glasilo AMAC CH 
U razdoblju između dva izborna zbora izdana su dva glasila: 
 Ožujak 1998: IN MEMORIAM posvećeno uspomeni na preminuloga nobelovca prof. 
dr. Vladimira Preloga. 
 Prosinac 2000: VIRIBUS UNITIS 
 Božićna pisama 
 U vrijeme Božića upućivano je pismo s božićnom čestitkom, kratkim prikazom rada u 
protekloj godini, te uplatnicom za članarinu za dolazeću godinu. 
 Stipendija 
 AMAC CH uplatio je u 1998. i 1999. godini stipendiju za jednoga studenta 
Studenskom fondu Hrvatskog svjetskog kongresa. Iznos stipendije je 1560 švicarskih franaka 
godišnje. 
 Sjednice UO  
UO održao je u proteklom razdoblju 14 sjednica: 4 u 1998., 4 u 1999., 4 u 2000. 2 u 2001., 1 
u 2002. i 1 u 2003. godini. 
 Financije  
Godišnji pregled stanja naša dva bankovna konta na dan 28.11.2002. priložen je u niže 
navedenoj tabeli: 
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Konto 232-528928.41L 
Datum Konto 
31.12.1998. SFr. 9343.20 
31.12.1999. SFr. 4944.85 
31.12.2000. SFr. 4457.15 
31.8.2001. SFr. 4387.29 
  
Konto 232-528928.M1F (232-528928.40 C) 
Datum Konto 
31.12.1998. SFr. 4988.25 
31.12.1999 SFr. 5231.65 
31.12.2000. SFr. 6074.75 
 
Na Izvanrednom izbornom zboru 23. ožujka 2003. stanje konta je sljedeće: 
Konto  Stanje Datum 
UBS Privatkonto CHF   
232-528928.41 L SFr. 7'036.64 31.12.02 
UBS Sparkonto CHF   
232-528928.M1 F SFr. 6'437.40 31.12.02 
 
 Stanje: Naša udruga nastala je na poticaj prof. dr. Žarka Dolinara u doba kada 
mogućnosti legalnih aktivnosti za hrvatske interes nije bilo mnogo. Sa stvaranjem hrvatske 
države i ratnim razaranjima aktivnost udruge uzela je veliki zamah kako u medicinskoj i 
humanitarnoj pomoći tako i na promicanju Hrvatske i njenih interesa kod raznih institucija i 
utjecajnih osoba u Švicarskoj i svijetu. Danas, nakon stabilizacije hrvatske države i kod sve 
veće međunarodne integracije i globalizacije, interes članstva za sastanke i ostale aktivnosti 
jako opada. Tome pridonose razni faktori od kojih su među važnijima: članstvo postaje sve 
starije, dio odlazi u mirovinu koju barem djelomično provodi u domovini, mlade generacije, 
djelomično rođene u Švicarskoj, ne pokazuju interes za ovakvim vidom druženja. Razne 
nemile pojave u hrvatskoj politici, kako u domovini tako i ovdje u Švicarskoj, zadnjih godina 
pretjerana politizacija i međusobna netrpeljivost mnoge je razočarala i udaljila od aktivnosti u 
našim udrugama. Nove oblike aktivnosti više prilagođene novom vremenu i novim interesima 
nismo uspjeli pronaći. Nakon Izbornoga zbora 28. listopada 2001. novoizabrani UO nije se 
uspio ustanoviti zbog razlike u mišljenju o zajedničkom radu s osobama koje su se sukobile 
unutar jedne hrvatske udruge u Švicarskoj. Na Izvanrednom zboru 28. ožujka 2003. priređen 
je In memoriam za prof. dr. Žarka Dolinara, našeg počasnog predsjednika, UO podnio je 
ostavku, a izabran je Odbor od tri člana: Ivo Boban, Goran Bošković, Ante Soldo, sa 
zadatkom da pronađe nove putove rada i izlaz iz pat pozicije. 
 Globalizacija tržišta, rada, školstva, znanja i informacija stvorila je nove uvjete ali i 
nove zamke. Informacije i komunikacije postaju osnovom našega rada. Znanje i ideje se 
umrežavaju širom svijeta. Naša zadaća bila bi naš duh otvoriti svijetu, poticati kontakte 
alumni i matičnoga Sveučilišta u Zagrebu, poticati kontakte alumni u Švicarskoj. Druženje 
putem Interneta trebalo bi postati nova mogućnost aktivnosti u narednom razdoblju. Mi 
ostajemo otvoreni prema svim udrugama i prema svim mišljenjima. 
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IZVJEŠĆE O AKTIVNOSTIMA HRVATSKE UDRUGE DIPLOMIRANIH 
INŽENJERA FAKULTETA ELEKTROTEHNIKE I RAČUNARSTVA 

SVEUČILIŠTA U ZAGREBU (AMAC FER) 
 

Prof. dr. sc. Uroš Peruško, predsjednik AMAC FER 
Fakultet elektrotehnike i računarstva Sveučilišta u Zagrebu 

 
 Udruga je nastavila rad Zajednice diplomiranih inženjera Elektrotehničkog fakulteta u 
Zagrebu osnovane 4. lipnja 1992. godine. Odlučeno je da se Zajednica smatra dijelom 
aktivnosti Fakulteta, a da se osnivanje samostalne udruge razmotri kasnije, što je i učinjeno 
2000. godine. Kao najvažniji ciljevi tada su istaknuti: povezivanje diplomiranih inženjera 
ovog fakulteta na unaprjeđenju znanstvene i nastavne djelatnosti, povezivanje članova zbog 
međusobne stručne i druge suradnje. Posebno je istaknuta potreba da novosnovana Zajednica 
radi i na promicanju Hrvatske u svijetu. Nakon osnivanja objavljen je prvi broj Vijesti AMAC-
ETF-a, koji se od prvoga broja šalje poštom svim članovima. U prvom je broju objavljen 
sljedeći uvodni tekst: 
Uz osnivanje AMAC-a ETF-a: 
POZIV ZA PODRŠKU I SURADNJU 
 Drage kolegice i kolege! 
 Zajednica diplomiranih inženjera Elektrotehničkog fakulteta u Zagrebu (i naravno ranijeg 
Elektrotehničkog odjela Tehničkog fakulteta) osnovana je s ciljem unapređivanja veza i suradnje bivših 
studenata  sa svojim matičnim fakultetom. Njeni članovi mogu međutim biti i drugi pojedinci koji žele biti 
prijatelji Fakulteta i podupirati njegove aktivnosti. Bivši studenti ovog fakulteta osim u domovini žive i rade  na 
gotovo svim kontinentima svijeta. Cilj je Zajednice i da omogući unapređivanje međusobnih kontakata i 
suradnje članova međusobno. Postojanje takvih udruženja bivših studenata (Almae Matris Alumni) već je dugo 
vremena tradicija u mnogim zemljama svijeta. 
 Ciljevi naše Zajednice danas određeni su u velikoj mjeri vremenom i okolnostima u kojima je 
formirana. Povijesni čin osamostaljivanja i međunarodnog priznanja Hrvatska je postigla uz ogromne žrtve i 
razaranja. Nastavnici i studenti Elektrotehničkog fakulteta dali su u ratu značajne doprinose svojom 
profesionalnom  aktivnošću, ali i neposredno na bojištu. 
Hrvatsko gospodarstvo, zbog ratnih razaranja, ali i mnogih negativnih naslijeđa prošlosti, treba obnoviti, 
prestrukturirati i bitno unaprijediti. Inženjeri svih struka su u tom procesu nezamjenjivi. Može se ipak bez 
pretjerivanja reći da inženjeri elektrotehnike svih profila i inženjeri računarstva imaju u tome posebnu ulogu jer 
su te tehnike danas u osnovi svih razvijenih gospodarstava pa i društva općenito. U razvijenim zemljama 
inženjeri tih profila čine u pravilu više od jedne trećine svih inženjera. Unapređivanje djelatnosti našeg 
matičnog Elektrotehničkog fakulteta, kao jedan od glavnih ciljeva naše Zajednice, je stoga ujedno i značajan i 
neposredan doprinos  razvoju gospodarstva Hrvatske. Želimo da Zajednica kroz svoje redovne aktivnosti trajno 
doprinosi razvoju Hrvatske kao i njenoj afirmaciji u svijetu. Mnoge su i raznovrsne mogućnosti za korisno 
djelovanje zajednice. Neke se već i danas mogu sagledati: trajna suradnja članova na unapređenju znanstvene i 
nastavne djelatnosti ETF- a, osuvremenjivanje nastavnih planova i programa, permanentno stručno 
usavršavanje već diplomiranih inženjera,povremeno održavanje predavanja  istaknutih inženjera iz prakse u 
redovitoj nastavi, pomoć današnjim studentima u nabavi literature, pomoć i posredovanje mladim inženjerima 
kod zapošljavanja, osnivanje Zaklade u svrhu materijalnog unapređivanja rada ETF-a ali i stipendiranja 
studenata i mladih znanstvenih radnika, pojedinačne donacije knjiga i opreme, obilježavanje značajnih 
događaja i godišnjica vezanih za razvoj struke i aktivnosti članova, posredovanje kod dobivanja stranih 
stipendija za specijalizaciju i znanstveno usavršavanje članova, ustanovljavanje baze podataka članova u cilju 
omogućavanja međusobne komunikacije. 
 Potaknuta širokim aktivnostima za emancipaciju i osamostaljenje Hrvatske posljednjih su godina 
nastala mnoga AMAC društva u svijetu koja okupljaju bivše studente Sveučilišta u Zagrebu. Mnogi članovi, pa i 
osnivači, tih društava su bivši studenti Elektrotehničkog fakulteta. Tamo gdje ih ima više mogu se možda stvarati 
i sekcije ove naše zajednice (AMAC-ETF) koja je i sama član svjetskog udruženja AMAC društava Sveučilišta u 
Zagrebu.  
 Zalaganjem pojedinih članova u zemlji i u inozemstvu (uglavnom u Njemačkoj i SAD-
u) u prve tri godine aktivnosti Zajednice, od 1992. do 1995., Fakultetu su donirane brojne 
knjige, laboratorijska oprema, elektroničke komponente i programska oprema (software) za 
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obavljanje nastave i istraživačkoga rada. Prvo razdoblje djelovanja AMAC FER-a završeno je 
formalnim osnivanjem Zajednice kao udruge građana. 
 Osnivačka skupština Hrvatske udruge diplomiranih inženjera Fakulteta elektrotehnike 
i računarstva Sveučilišta u Zagrebu (AMAC FER) održana je 19. siječnja 2000. godine. 
Nakon te skupštine Udruga je registrirana kod Ministarstva za upravu i lokalnu samoupravu. 
Na Osnivačkoj je skupštini za predsjednika Udruge izabran prof. dr. sc. Uroš Peruško, a za 
potpredsjednika prof. dr. sc. Želimir Matutinović. Izabrano je i predsjedništvo od 15 članova. 
Na sjednici Predsjedništva za tajnika je izabran doc. dr. sc. Davor Škrlec, a za blagajnika prof. 
dr. sc. Bojan Ivančević. Odlučeno je da se svi dotadašnji članovi Zajednice smatraju 
članovima Udruge, ali, u skladu sa zakonskim odredbama, nužno je bilo da popunjavanjem 
pristupnice svi članovi obnove članstvo. Odlukom Predsjedništva za sve je članove uvedena 
godišnja članarina u iznosu od 50 kuna. Novoupisani članovi, koji su tek diplomirali, ne 
plaćaju članarinu prve godine. Svim dosadašnjim članovima poslano je pismo o nastalim 
promjenama u Udruzi. Uz pismo je poslana i nova pristupnica koju je trebalo popuniti zbog 
potvrde obnove članstva, u skladu sa zakonom. Pristupnicu se moglo (kao što je i dalje 
moguće), popuniti i na web stranici (www.amac.fer.hr). Neki stari članovi nisu obnovili 
članstvo. U suradnji s Fakultetom organiziran je na Dan Fakulteta elektrotehnike i računarstva 
21.11.2000. bal inženjera u Koncertnoj dvorani Vatroslav Lisinski. 
 Sljedeća Skupština Udruge održana je 21. studenoga 2000. godine. Bilo je upita o 
mogućnosti učlanjenja u Udrugu i osoba koje nisu diplomirani inženjeri ovoga Fakulteta pa je 
prihvaćena promjena Statuta tako da članom Udruge može postati i osoba koja je magistrirala 
ili doktorirala na FER-u. Uvedena je i kategorija članova prijatelja, koji mogu, na osnovi 
odluke Predsjedništva, postati i osobe koje su postigle višu stručnu spremu na FER-u ili su 
završile odgovarajući fakultet u inozemstvu, ali i osobe koje su završile neki srodni fakultet, a 
posebno su vezane za djelatnost FER-a. Predsjedništvo je imenovalo članove uredništva 
povremene publikacije AMAC FER VIJESTI: prof. dr. sc. Juraj Bartolić, prof. dr. sc. Neven 
Mijat, prof. dr. sc. Zvonko Benčić i prof. dr. sc. Mile Baće. Od osnivačke skupštine 
objavljena su četiri broja koji su poštom dostavljeni svim članovima. Na sjednici 
Predsjedništva u ožujku 2003. godine imenovani su i članovi uredništva za uređenje web 
stranice, a glavni je urednik prof. dr. sc. Adrijan Barić. Prof. dr. sc. Vladimir Muljević, prvi 
predsjednik Zajednice diplomiranih inženjera Elektrotehničkog fakulteta, izabran je za 
počasnoga predsjednika Udruge. 
 Zaslugom našega člana dr. sc. Žarka Nožice, Fakultet je u srpnju 2002. godine 
potpisao sporazum s tvrtkom Cadence Design Systems iz SAD o donaciji programskog 
sustava za projektiranje elektroničkih sustava na čipu. Kako se radi o vrhunskim programskim 
alatima koji predstavljaju de facto svjetski standard, to će omogućiti podizanje nastavnog i 
istraživačkog procesa na svjetsku razinu i na ovom važnom području. 
 Sljedeća izborna skupština održana je 15 svibnja 2003. na kojoj su usvojeni sljedeći 
zaključci: 
1. Razvijanje suradnje i druženja među članovima: predavanja, okrugli stolovi, izložbe 
sportske i kulturne aktivnosti, rasprave o temama preko weba, objavljivanje VIJESTI o 
aktivnostima naših članova i Fakulteta u pisanom obliku i na Internetu, povećanje broja 
članova, učlanjivanje i aktiviranje članova iz inozemstva, omogućiti članovima pretraživanje 
preko weba popisa članova prema zaposlenju i mjestu stanovanja, razmotriti mogućnost 
stavljanja na web popisa novodiplomiranih studenata koji se upišu u Udrugu s dodatnim 
podacima o posebnim znanjima kao što je znanje jezika, regulirana vojna obveza, praktična 
iskustva, tema i mentor diplomskoga rada i sl., radi lakšega i bržega zapošljavanja. 
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2. Pomoć razvoju i unapređenju rada FER-a organiziranjem rasprava o organizaciji studija, 
novim programima i planovima nastave te pronalaženje sponzora za poboljšanje rada 
Fakulteta. 
 Izabrano je novo Predsjedništvo: Mile Baće, Adrijan Barić, Juraj Bartolić, Zvonko 
Benčić, Bojan Ivančević, Slavko Krajcar, Vladimir Kramberger, Brako Lampl, Ignac Lovrek, 
Željko Matutinović, Neven Mijat, Uroš Peruško, Ivan Petrović, Davor Škrlec, Žarko Sutlar, 
Kazimir Bačić, Krešo Jakupek, Darko Parun, Željko Jakopović, Srećko Seljan, Gordana 
Kovačević, Nikola Bruketa, Robert Šipek i Vlado Plečko. Dekan Fakulteta (sada je to prof. 
dr. sc. Mladen Kos) član je Predsjedništva po funkciji koju obavlja. Polovica članova 
Predsjedništva su iz raznih gospodarskih organizacija. Za predsjednika Udruge AMAC-FER-
a: ponovno je izabran prof. dr. sc. Uroš Peruško, a za potpredsjednika izabran je dr. sc. 
Branko Lampl iz tvrtke Siemens. Fakultet Elektrotehnike i računarstva Sveučilišta u Zagrebu 
uvijek je materijalno, ali i na druge načine, pomagao sve aktivnosti Udruge. Iza skupštine 
profesor Muljević održao je predavanje na temu Doprinos elektrotehnike kulturi Hrvatske. 
Nakon skupštine održana je sjednica novoga Predsjedništva na kojoj je za tajnika izabran 
prof. dr. sc. Neven Mijat, a za blagajnika prof. dr. sc. Željko Jakopović. Web stranica Udruge 
tehnički je, likovno i sadržajno znatno poboljšana i zamijenila je staru stranicu od svibnja 
2004. godine. Nova stranica omogućuje članovima pokretanje rasprave o pojedinim 
pitanjima, objavljivanje vijesti o aktivnostima naših članova i davanje prijedloga za 
zajedničke aktivnosti. Neke takve rasprave su i pokrenute. Prosječni mjesečni broj pristupa je 
oko 1500. 
 Udruga danas broji preko 400 članova i članovi mogu preko Interneta dobiti uvid u 
popis članova s podacima koji omogućuju  ostvarivanje međusobne komunikacije. 
 
 
 

AMACIZ OD 1990. DO DANAS 
 

Prof. dr. sc. Štefica Cerjan Stefanović, predsjednica AMACIZ 
Fakultet kemijskog inženjerstva i tehnologije Sveučilišta u Zagrebu 

 
 Društvo diplomiranih inženjera i prijatelja kemijsko tehnološkog studija AMACIZ 
djeluje već četrnaest godina sa sjedištem u Zagrebu (Marulićev trg 20), a preko svojih članova 
aktivno je diljem Hrvatske, Engleske, Švicarske, Njemačke, Francuske, Makedonije, Kanade  
i Amerike. Osim briga oko unapređenje struke, vezane uz tehničko i prirodoslovno područje, 
a promovirane putem znanstvenih kolokvija, članovi ove udruge pokazuju svoje drugo lice i 
kao kulturni djelatnici -amateri i kao športaši, planinari i slikari. Glasnik Društva povezuje i 
obznanjuje tu raznoliku djelatnost društva. 

Glasnik Društva izlazi od 1992. godine, a važan je izvor podataka o razvoju 
znanstvenog, nastavnog i gospodarskog života u Hrvatskoj. Fascinira bogatstvom podataka o 
broju institucija u Hrvatskoj i osoba koje su ih stvarale, a svi su oni studenti matičnog 
fakulteta Do danas su tiskana 32 broja.U Glasniku su svojim prilozima sudjelovali članovi 
Fakulteta kemijskog inženjerstva i tehnologije, Prehrambeno-biotehnološkog fakulteta, 
Tekstilno-tehnološkog fakulteta, Farmaceutsko-biokemijskog fakulteta, Prirodoslovno-
matematičkog fakulteta i Instituta Ruđer Bošković. Gospodarstvo je zastupljeno člancima o 
PLIVI, INI, Chromosu, Karbonu, Herbosu, industrijama cementa, građevinskih materijala, 
stakla kao i o Državnim upravama. U svim brojevima slijede prikazi o radu društva preko 
zbora, likovne sekcije, sportske i planinarske sekcije. Glavna urednica Glasnika prof. dr. sc. 
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Marija Kaštelan-Macan (mmacan@fkit.hr) uvela je nove rubrike: predstavljanje uspješnih, 
vijesti iz povijesti i susreti generacija, novosti na FKIT-u.  

Voditeljice kolokvija prof. dr. sc. Vera Kovačević dr. sc. Mirela Leskovar 
(mleskovar@fkit.hr) su organizirale niz interesantnih predavanja tijekom četrnaest godina -
139 predavanja! Predavanja održavaju i novaci i poznati znanstvenici, uz moto MULTI 
MULTA, NEMO OMNIA NOVIT. Raspored kolokvija se pažljivo priprema, pokriva različita 
područja prirodnih i tehničkih znanosti. Teme su vrlo interesantne, predavanja su dobro 
posjećena, a završavaju ugodnim razgovorom uz kavu. Tu novaci imaju svoja prva javna 
izlaganja, popraćena pitanjima, a vrsni znanstvenici Hrvatske i inozemstva su stalni gosti u 
Velikoj predavaonici FKIT-a-Marulićev trg 20. Raspored predavanja je unaprijed objavljen u 
Glasniku i Kemiji u industriji  

Akademski zbor VLADIMIR PRELOG slavi trinaestu godišnjicu svojeg djelovanja. 
Zbor svake godine sudjeluje svojim izborom pjesama na svim promocijama studenata i 
magistranata vezanim uz FKIT. Svake godine odražava nekoliko samostalnih koncerata, a 
godinama sudjeluje na smotrama zbornog pjevanja u zemlji i inozemstvu te dobiva vrijedne 
nagrade i priznanja. Uvijek je među najboljim amaterskim zborovima Hrvatske. To postiže 
upornim vježbanjem (svaki tjedan dva puta po dva sata), tako da je to preko 2080 sati 
uvježbavanja za planirane koncerte u zemlji i inozemstvu. To je jedini zbor Almae Matris 
Alumni, koji svojim pjevanjem pokazuje svestranost interesa akademskih građana, koji su 
vrsni stručnjaci i znanstvenici, ali se velikom ljubavlju posvećuju pjevanju i raduju svoje 
kolege na brojnim koncertima.  

Likovna sekcija društva (osnovana 1993.) je također veoma aktivna, a svake godine 
održava između sedam do deset izložbi u vlastitoj Galeriji AMACIZ-a osnovanoj u 
prostorijama Fakulteta. Akademski slikar prof. Aleksandar Forenbacher podučava članove 
Društva u slikanju (tri sata tjedno) već jedanaest godina. Izložbe članova Likovne sekcije kao 
i ostalih umjetnika održane u galeriji AMACIZ-a dobro su posjećene i promiču kulturne 
navike članova Društva. Članovi sekcije pozivani su na slikarske kolonije, a ove godine 
sudjeluju i na koloniji posvećenoj Danu grada Zagreba. Slijedi niz zajedničkih i skupnih 
izložbi, kolonija kao  aukcije slika članova Likovne sekcije. 
 Detaljni podaci o radu Društva štampani su u knjizi Prvih 10 godina urednika Krune 
Kovačevića (PLIVA). U 2003.godini Društvo je radilo na pomlađivanju članstva i okupljanju 
članova AMACIZ-a putem Glasnika i Sekcija Društva. Tako tek diplomirani studenti FKIT-a 
postaju članovi AMACIZ-a i ujedno se njihovi podaci obznanjuju na stranici 
http://www.fkit.hr/hrvatski/osnovno/amaciz/. Ta stranica omogućuje različitim tvrtkama 
direktan kontakt s diplomiranim inženjerima i s njihovim mentorima. Druga pogodna 
okolnost je uređenje Fakultetskog kluba, Marulićev trg 20/podrum, kao mjesta okupljanja 
djelatnika Fakulteta i članova AMACIZ-a. Tu je likovna sekcija dobila svoj atelier.  
 Četrnaesta godišnja Skupština (održana 24. veljače 2004.) je bila izborna prema 
Statutu Društva i potvrdila predsjednicu Društva Šteficu Cerjan Stefanović (FKIT) i članove 
Upravnog odbora Nevenku Vrbos (FKIT), tajnicu, Jasenku Jelenčić (FKIT), dopredsjednicu, 
Veru Kovačević (FKIT), dopredsjednicu, Mladena Pajnića (PLIVA), Katicu Lazarić 
(PLIVA), Mladena Proštenika (INA), Zdravka Šimunovića (NARODNE NOVINE) i Darka 
Krnića (CHROMOS-AGRO). Skupština je prihvatila prijedlog o osnivanju Savjeta Društva 
kao i članove Savjeta: Branko Kunst, Emir Hodžić, Antun Ćapeta i Kruno Kovačević. 
Potvrđeni su voditelji sekcija: Vesna Hrust, voditelj likovne sekcije, Vera Stasenko, voditelj 
zbora, Zvonimir Matusinović, voditelj sportske sekcije, Alka Horvat, voditelj planinarske 
sekcije, Mirela Leskovar, voditelj kolokvija i Nada Trajkov, rizničarka. 
 Ovo sažeto objašnjenje o radu Društva je samo mali dio naše djelatnosti Može se 
zaključiti da su ti vrsni znanstvenici, akademski građani tehničkih i prirodnih  struka preko 

 - 48 - 

mailto:mmacan@fkit.hr
mailto:mleskovar@fkit.hr
http://www.fkit.hr/hrvatski/osnovno/amaciz/


 
III. SABOR UDRUGA AMCA/AMAC 

Društva postali zaljubljenici i dobri poznavaoci kulture i sporta grada Zagreba. Oni su 
promotori  znanosti i kulture svoje zemlje. Svoj znanstveni, kulturni svjetonazor prenose 
mlađim generacijama - studentima na Fakultetu kemijskog inženjerstva i tehnologije, tako da 
zajedno nastupaju, igraju i slikaju studenti i njihovi profesori. Tako nastaju čvrste veze 
između različitih generacija kao i posebna briga prema matičnom fakultetu Matični fakultet 
pokazuje posebnu brigu za svoj AMACIZ, a bez te suradnje Društvo ne bi moglo tako dobro 
raditi. 
 
 
 

IZVJEŠĆE O RADU UDRUGE AMAC FOI – VARAŽDIN 
 

Dr. sc. Verica Dugandžić, v.d. predsjednice AMAC FOI 
Fakultet organizacije i informatike u Varaždinu Sveučilišta u Zagrebu 

 
 Godine 1962. osnovana je u Varaždinu Viša ekonomska škola Varaždin te se ta godina 
smatra institucionalnim početkom studija ekonomije u Varaždinu. Transformacija 
ekonomskog studija postupno počinje već 1968. Te se godine, slijedom razvojnih potreba 
regije, osniva studij privredne informatike, prvo kao studij uz rad, a zatim i kao redovni studij. 
Daljnjim razvojem područja 1974. godine dolazi do prerastanja Više ekonomske škole 
Varaždin u Fakultet organizacije i informatike Varaždin, te se tako na već postavljenim 
temeljima nastavlja i proširuje razvoj visokoškolske edukacije kadrova organizacijskog i 
posebno informacijskog usmjerenja. Danas se u Fakultetu organizacije i informatike  
organizira i izvodi dvogodišnji stručni studij kao i četverogodišnji dodiplomski sveučilišni 
studij iz područja  informacijskih znanosti, poslijediplomski znanstveni i poslijediplomski 
stručni studij iz područja informacijskih znanosti, te se organizira i provodi postupak za 
stjecanje doktorata znanosti. Daljnje razvojne mogućnosti Fakulteta organizacije i informatike 
Varaždin u skladu su s razvojem i planovima Sveučilišta u Zagrebu te su sukladne s 
planovima i programima vezanim uz pristupanje Republike Hrvatske Bolonjskom procesu. 
 Nakon inicijative za osnivanje udruga AMAC na svim viskom učilištima Sveučilišta u 
Zagrebu, koja se javila nakon 2. sabora udruga AMAC Sveučilišta održanog 1998., i na 
Fakultetu organizacije i informatike Varaždin započelo se s aktivnostima vezanim uz 
osnivanje Udruge diplomanata Fakulteta. Kao rezultat tih aktivnosti i nastojanja u lipnju 
2000. godine, točnije 9. 6. 2000., Fakultet je organizirao prvi susret diplomanata Fakulteta 
organizacije i informatike pod nazivom 1. dan diplomanata FOI Varaždin. Skupu je 
prisustvovalo oko stotinjak sudionika, diplomanata i prijatelja Fakulteta koji su upoznati s 
inicijativom Sveučilišta i željom Fakulteta da se i kod nas osnuje Udruga AMAC FOI 
Varaždin kao ogranak Hrvatskog udruženja diplomanata. U sklopu susreta prof. dr. sc. 
Zdravko Krakar održao je zanimljivo predavanje na temu Stanje i perspektive informacijskih 
znanosti i tehnologije u RH. Nakon tog susreta započele su pripreme za osnivanje građanske 
Udruge AMAC FOI te je određen Osnivački odbor kojemu je zadatak bio organizirati 
osnivačku skupštinu ogranka Udruge AMAC FOI. Osnivačka skupština pripremana je za 
lipanj 2001. U međuvremenu je pripreman Statut Udruge kao i drugi akti i formalni 
dokumenti vezani uz osnivanje i rad Udruge. Paralelno se radilo i na informiranju  
diplomanata i prijatelja Fakulteta o budućoj udruzi, ciljevima njenog osnivanja te temeljnim 
funkcijama  udruga AMAC. Drugi susret diplomanata, 2. dan diplomanata Fakulteta 
organizacije i informatike, održan je 6. 7. 2001. U sklopu susreta  održana je i Osnivačka 
skupština te je tako i konstituirana Udruga AMAC FOI. Na skupu je bilo stotinjak 
diplomanta, nastavnika Fakulteta, prijatelja Fakulteta, predstavnika medija i drugih sudionika. 
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U sklopu susreta organizirana su sažeta izlaganja nekih stručnih tema interesantnih za razvoj 
struke. Teme su izlagali nekadašnji diplomanti Fakulteta organizacije i informatike, a danas 
uspješni gospodarstvenici i rukovoditelji. Izabrana su upravna tijela Udruge (Predsjedništvo 
Udruge te Nadzorni odbor Udruge), a donijet je i prihvaćen Statut Udruge AMAC FOI 
Varaždin. Neformalni dio skupa nastavljen je druženjem i zajedničkom večerom. sudionika 
skupa. Postavljeni ciljevi i zadaci Udruge u osnovi su slični drugim AMAC udrugama. 5. 8. 
2001. osnivanje Udruge AMAC FOI i formalno je potvrđeno rješenjem Ureda državne uprave 
Varaždinske županije kojim se odobrava upis Udruge u Registar udruga Varaždinske 
županije. U razdoblju koje je slijedilo nakon toga pripremljene su i uređene Web-stranice 
Udruge, pripremljena je baza podataka članova, poduzete su aktivnosti na povećanju članstva 
Udruge, a planiraju se i različiti stručni i drugi susreti kao i druge konkretne i korisne 
aktivnosti. U lipnju 2004. godine planira se održavanje 3. susreta diplomanata Fakulteta 
organizacije i informatike u organizaciji Udruge AMAC FOI, u okviru kojeg će se održati, 
prvi puta nakon osnivanja, nova izborna skupština Udruge. Na susret su pozvani svi sadašnji i 
budući članovi Udruge, diplomanti i svi prijatelji Fakulteta. O tijeku 3. susreta diplomanata 
FOI Varaždin moći ćemo detaljnije izvijestiti na III. saboru udruga AMAC/AMCA 
Sveučilišta u Zagrebu.  
 
 
 

 

IZVJEŠĆE O RADU AMAC FSC ZA RAZDOBLJE OD OSNIVANJA 
ožujak 2002. - lipanj 2004. 

 
Prof. dr. sc. Stanislav Pavlin, predsjednik AMAC FSC 

Fakultet prometnih znanosti Sveučilišta u Zagrebu 
 

U dvije godine djelovanja Hrvatske udruge diplomiranih inženjera i inženjera 
Fakulteta prometnih znanosti Sveučilišta u Zagrebu održano je osam sjednica Izvršnog odbora 
na kojima je razmatrana tekuća problematika vezana za organizacijske aktivnosti, 
organiziranje Savjetovanja, pitanje Komore inženjera prometa odnosno razreda pri Komori 
arhitekata i inženjera u graditeljstvu i druge točke od interesa za Udrugu.  

Glavna kontinuirana aktivnost naše Udruge tijekom proteklih godina bila je ostvarenje 
inicijative za ishođenje ovlasti za inženjere prometa. Nakon početnih koraka obavljenih u 
prvoj godini, u protekloj smo se obratili ministru pomorstva, prometa i veza kako bi 
Ministarstvo pokrenulo postupak u Saboru za Izmjene i dopune Zakona o hrvatskoj komori 
arhitekata i inženjera u graditeljstvu i Zakona o gradnji. Usprkos uvjeravanja iz ministarstva 
da će to ministar učiniti, do kraja mandata odnosno do kraja prosinca prošle godine to se nije 
ostvarilo. Stoga smo se koncem siječnja ove godine ponovo obratili Ministarstvu mora, 
turizma, prometa i razvitka sa zamolbom da nas ministar primi i pokrene našu inicijativu. 
Tajnik kabineta ministra odgovara 2. ožujka o. g. i obavještava Udrugu da su proslijedili 
Inicijativu za ishođenje ovlasti "ovlašteni inženjer prometa" u Ministarstvo zaštite okoliša, 
prostornog uređenja i graditeljstva koje je nadležno za izradu Zakona o hrvatskoj komori 
arhitekata i inženjera u graditeljstvu i Zakona o gradnji. Očekuju nas dakle daljnje aktivnosti s 
nadležnim ministarstvom.  
 Udruga je organizirala, u suradnji s Fakultetom prometnih znanosti Sveučilišta u 
Zagrebu i Zagrebačkim velesajmom, međunarodno znanstveno-stručno savjetovanje Znanost i 
razvitak prometa ZIRP 03 o pravcima i perspektivama razvitka prometa koje je održano u 
ožujku 2003. u Zagrebu na Zagrebačkom velesajmu. Ove godine naša Udruga je ponovo 
organizirala u suradnji s Fakultetom prometnih znanosti Sveučilišta u Zagrebu i Zagrebačkim 
velesajmom, Zagreb auto show, međunarodno znanstveno-stručno savjetovanje Znanost i 
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razvitak prometa ZIRP 04 o pravcima i perspektivama razvitka prometa koje je održano 22.-
23. ožujka 2004. u Zagrebu na Zagrebačkom velesajmu. Ovo savjetovanje već postaje 
tradicionalno savjetovanje naše Udruge.   
 U organizaciji Kluba inženjera prometa Hrvatskih željeznica i naše Udruge na 
Fakultetu prometnih znanosti je održan 26. veljače 2004. okrugli stol o restrukturiranju HŽ. 
Na skupu su imali izlaganje generalni direktor HŽ gospodin Marijan Drempetić, doc. dr. sc. 
Nikoleta Radionov Radenković iz Pravnog fakulteta i prof. dr. sc. Pere Sikavica iz 
Ekonomskog fakulteta. Na poziv su se odazvali mnogobrojni stručnjaci prvenstveno iz HŽ-a a 
i političari među kojima i gosp. Slavko Linić i gosp. Tonči Tadić. Okrugli stol je ukazao na 
probleme a plodne su diskusije pridonijele zaključcima Okruglog stola.  

Prošle godine smo svečano obilježili na dan 28. svibnja 30. godišnjicu diplomiranja 
prvih diplomiranih inženjera prometa na Sveučilištu u Zagrebu. Propustili smo izdati glasnik 
što ćemo nadam se napraviti u sljedećem razdoblju kao i pozivanje stranih stručnjaka i 
znanstvenika na pozivna predavanja kada se financijski osnažimo. 
 
 
 

AMA FBF: IZVJEŠĆE O RADU 2003./2004. 
 

Prof. dr. sc. Marijan Pribanić, u.m., predsjednik AMA FBF 
Farmaceutsko-biokemijski fakultet Sveučilišta u Zagrebu 

 
 Nakon izbora novog Upravnog odbora društva pristupilo se intenzifikaciji društvenih 
aktivnosti. Do sada je učinjeno sljedeće: 
 

- otvoren je žiro račun kod Zagrebačke banke 
- izrađen je model za značke društva 
- izrađen je model za članske iskaznice 
- napravljen je plan rada za 2004. godinu 

 
 Ostvarena je suradnja s AMCA Građevinskog fakulteta, Fakultetom kemijskog 
inženjerstva i tehnologije i Tekstilno-tehnološkim fakultetom. 
 
 Pristupilo se prikupljanju donacija. 
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NA PUTU DO AMCA/AMAC UDRUGE FILOZOFSKOG FAKULTETA 
 

Doc. dr. sc. Jelka Vince Pallua, koordinatorica AMAC FF 
Filozofski fakultet Sveučilišta u Zagrebu 

 
 Po svojoj veličini, brojnosti studenata, profesora i odsjeka, Filozofski fakultet mogao 
bi se danas nazvati manjim sveučilištem. Njegov akademski život začeo se upravo u 
inicijalnoj instituciji, zametku današnjeg Filozofskog fakulteta, a do takvog, u brojne studijske 
grane razgranatog Filozofskog fakulteta, krenulo se od njegovih početaka - od filozofskog 
studija u Zagrebu davne 1662. godine u sklopu Neoacademiae Zagrebiensis, preko 1776. 
godine osnovane Kraljevske akademije znanosti s tri studija ili fakulteta - Bogoslovnim i 
Pravnim, ali opet s Filozofskim fakultetom kao ravnopravnim članom tog 
osamnaestostoljetnog trolista. Filozofski fakultet u Zagrebu ubraja se, dakle, među starija 
sveučilišta u Europi, Sveučilištu u Zagrebu, a bio je kamen temeljac, u krilu svog 
prirodoslovno-matematičkog odjela, razvoju fundamentalnih disciplina iz kojih  se kasnije 
razvilo nekoliko novih fakulteta. Još je u nečemu Filozofski fakultet prednjačio - 1901. 
godine žene su dobile pravo na studij, nešto što će na drugim fakultetima biti moguće tek 
petnaestak godina kasnije. 
 Ustroj današnjeg Filozofskog fakulteta plod je gotovo tri i pol stoljeća kontinuiranog 
djelovanja - od samo 6 profesora i 26 studenata na Mudroslovnom fakultetu koncem 19. 
stoljeća do današnjih 600 zaposlenih i više od 6000 studenata, brojka je koja čini čak jednu 
desetinu Sveučilišta u Zagrebu. 
 Sve te brojke, ali još više uloga Filozofskog fakulteta kao čuvara kulturnih vrednota 
hrvatskog naroda te kormilara kulturne, ali i znanstvene budućnosti, nameću potrebu da ne 
rasipamo snage i da se njegovi bivši i sadašnji studenti povežu alumni mrežom Filozofskog 
fakulteta kao članovi AMAC Domusa i AMAC Mundusa. U tom smjeru, već pred desetak 
godina AMAC ogranak u Velikoj Britaniji založio se za financijsko podupiranje studija u 
Hrvatskoj studenata na Filozofskom i nekim drugim fakultetima. AMAC udruga Filozofskog 
fakulteta još je u rađanju, premda je baš taj fakultet jedno od najstarije djece Sveučilišta u 
Zagrebu. Formiran je inicijativni odbor, napisan je statut, predložene su aktivnosti i prioriteti 
u budućem djelovanju. Potrebno je sada povezati, umrežiti njegovih dvadeset odsjeka, 110 
katedara, zavode i centre, treba riješiti problem prostora za djelovanje jedne takve udruge, 
prostora koji je i nakon dogradnje trećeg kata nedostatan i skučen. 
 Brojne struke zastupljene na Filozofskom fakultetu nisu samo bogatstvo i prilika za 
toliko isticanu mogućnost multidisciplinarnog znanstvenog pristupa i djelovanja, nego i 
poticaj za plodnu suradnju pri djelovanju AMAC udruge FF. Na nama je da to prepoznamo i 
iskoristimo.  
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UDRUGA AMCA-FA (Almae Matris Croaticae Alumni - Facultas Aedificandi): 
NAŠIH PRVIH ŠEST GODINA 

 
Professor emeritus dr. sc. Veselin Simović, predsjednik AMCA-FA 

Građevinski fakultet Sveučilišta u Zagrebu 
 

O osnivanju Udruge AMCA-FA 
 Mnoga sveučilišta u svijetu imaju u svom okrilju organizirane udruge nekadašnjih 
studenata tzv. alumni udruge koje okupljaju sve one koji su stekli diplomu upravo na tom 
sveučilištu. Iako je ponegdje u zapadnom svijetu tradicija postojanja alumnija duža i od 
stoljeća, u našoj zemlji iz raznih razloga nije se razvijala niti svijest o potrebi njihovog 
postojanja. Mada su alumniji izvorno vezani uz sveučilišta, kod nas je započelo osnivanje 
udruga bivših studenata pri fakultetima zbog specifične situacije koja vlada kod nas gdje su 
fakulteti prostorno raspršeni a i bili su nositelji pravnog subjektiviteta.  
 Slijedeći primjer Fakulteta kemijskog inženjerstva i tehnologije i njihove udruge 
AMACIZ, i na Građevinskom fakultetu je pokrenuta inicijativa za osnivanje udruge bivših 
studenata uz svesrdno zalaganje naših profesora: dr. sc. Krešimira Hermana, dr. sc. Andrije 
Pragera i dr. sc. Stanislava Tedeschija, kao članova Inicijativnog odbora. U tome su uživali i 
svesrdnu potporu tadašnjih dekana Fakulteta prof. dr. sc. Antuna Szavits-Nossana i prof. dr. 
sc. Željka Korlaeta. Njihovom zaslugom osnovana je "Hrvatska udruga diplomiranih 
inženjera Građevinskog fakulteta Sveučilišta u Zagrebu AMCA-FA". Taj povijesni čin 
dogodio se na Osnivačkoj skupštini održanoj 4. prosinca 1998. godine na dan Svete Barbare, 
zaštitnice rudara i građevinara, u Velikoj predavaonici AGG fakulteta u Kačićevoj ulici 26. 
Skupštini je nazočilo 197 diplomiranih inženjera našeg fakulteta uz brojne uglednike među 
kojima su bili osobni izaslanici rektora Sveučilišta i gradonačelnice Grada Zagreba te dekani 
pet fakulteta. Brzojave sa čestitkama i riječima potpore uputili su predsjednici AMAC udruga 
Velike Britanije i Sjeverne Amerike. Za prvog predsjednika Udruge izabran je prof. dr. sc. 
Đuro Dekanović kojeg je na toj dužnosti dvije godine kasnije naslijedio prof. emer. dr. sc. 
Veselin Simović.  
 U znak zahvalnosti za veliki doprinos u osnivanju udruge AMCA-FA, tadašnjem 
rektoru prof. dr. sc. Branku Jerenu dodijeljena je povelja kojom je imenovan za prvog, i za 
sada i jedinog, počasnog člana Udruge.  
 
Iz djelatnosti Udruge 
 Činom osnivanja Udruge završio je jedan veliki posao a slijedilo je potom razdoblje 
osmišljavanja i oživljavanja djelovanja Udruge te traženje vlastitog identiteta, što nije bilo 
jednostavno s obzirom da kod nas i nije bilo mnogo uzora. Aktivno je bilo svega nekoliko 
alumni udruga čija se djelatnost bitno razlikovala od sličnih organizacija u svijetu. Posebice u 
zapadnom svijetu ideja alumnia tradicionalno je prisutna kod svih sveučilištaraca dok ju je 
kod nas najprije bilo potrebno širiti i objašnjavati kako bi je mogao razumjeti i prihvatiti što 
veći broj naših kolega, sadašnjih i budućih članova Udruge AMCA-FA.  
 S druge strane, pri inozemnim sveučilištima alumni udruge su zahvaljujući također 
tradiciji uglavnom profesionalizirane zapošljavajući i desetke ljudi te raspolažu znatnim 
financijskim sredstvima koja potječu iz donacija i dobrovoljnih priloga, a koriste se za razvoj 
i podizanje svekolikog ugleda sveučilišta. Činjenica da se u Hrvatskoj ideja alumnia tek 
razvija, uvjetovala je program rada i naše udruge AMCA-FA. 
 Prva zadaća bila je vezana uz međusobno povezivanje svih onih koji su stekli diplomu 
na našem fakultetu kako bi se intenzivirala njihova suradnja a time i omogućile određene 
akcije vezane za dobrobit kako samog Građevinskog fakulteta, tako i Sveučilišta u Zagrebu. 
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Iz tog razloga organizirano se okupljaju generacije bivših studenata prema godini upisa u 
vrijeme održavanja godišnjih skupština Udruge. Tako su se prilikom osnivačke skupštine 
okupile generacije nekadašnjih studenata koji su se upisali na fakultet prije 25, 30, 35, 40, 45 i 
više godina. Ta tradicija je nastavljena i dalje te su nakon petogodišnjeg ciklusa bile 
organizirano okupljane srednje i starije generacije naših kolega od kojih su se mnogi nastavili 
redovito sastajati i dalje. Napori vodstva Udruge kasnije su usmjereni i na mlađe generacije te 
su danas u Udruzi koja broji više od 400 članova zastupljene sve generacije bivših studenata. 
Upravo 2000. godine, prilikom okupljanja generacije nekadašnjih studenata koji su se upisali 
na Graditeljski odjel Tehničkog fakulteta između 1941. i 1945., gospodinu Zvonku Špringeru, 
čovjeku izuzetno zanimljivog životopisa, rodila se ideja o donaciji svojih knjiga 
Građevinskom fakultetu na kojem je svojedobno bio asistent. Vrijedna kolekcija knjiga 
predana je iste godine Građevinskom fakultetu, a udruga AMCA-FA predala mu je 
zahvalnicu za taj plemeniti čin.  
 Povremeno se inače organiziraju predavanja i izložbe s popularnim temama koje ne 
kolidiraju sa usko stručnim sličnim akcijama strukovnih udruga i koje su interesantne širem 
krugu naših članova. To je također prilika za susrete i razmjene mišljenja članova Udruge. 
Udruga izdaje i Glasnik AMCA-FA koji izlazi jednom godišnje uoči godišnje skupštine koji 
informira članove o novostima vezanim uz Fakultet i Sveučilište te s napisima vezanim uz 
povijest, sadašnjost i budućnost naše akademske zajednice. Jedna smo od rijetkih udruga 
našeg Sveučilišta koje izdaju svoje glasilo a do sada su izdana tri broja. U cilju što bolje 
informiranosti članova, Udruga ima i svoje web stranice na adresi www.grad.hr/amca . 
 Kako bi se umrežili svi članovi, olakšala međusobna komunikacija te osigurala 
mogućnost pronalaženja kolega po području struke u kojoj se netko specijalizirao, pred 
završetkom je rad na Adresaru članova Udruge AMCA-FA. 
 U cilju skretanja pozornosti tek diplomiranim inženjerima na postojanje Udruge, ali i 
omogućavajući našim članovima, kao i svim ostalim potencijalnim poslodavcima, da zaposle 
mlade kolege koji im po posebnim znanjima najbolje odgovaraju, 2002. godine pokrenuta je 
akcija pomoći pri zapošljavanju mladih inženjera. Svi koji diplomiraju na našem fakultetu 
mogu svoje podatke oglasiti na našoj web stranici, čime potencijalni poslodavci dobivaju uvid 
u njihov uspjeh ostvaren na studiju kao i u neke druge inicijalne sposobnosti mladih kolega na 
početku njihove profesionalne karijere (usmjerenje na kojem su studirali, područje 
diplomskog rada, znanje stranih jezika, sposobnost korištenja različitih kompjutorskih 
programa i sl.). Akcija se pokazala uspješnom a preuzela ju je i najstarija AMAC udruga 
našeg Sveučilišta - AMACIZ.  
 Udruga će i dalje raditi na promicanju alumni ideje. Ostati u kontaktu s matičnim 
fakultetom odnosno sveučilištem nije samo pitanje pripadnosti i lojalnosti. Ustanovi gdje smo 
godinama obrazovani i gdje smo stekli visoku naobrazbu na neki način pripadamo zauvijek. 
Biti alumni (lat. množina od alumnus - bivši pripadnik neke ustanove, najčešće sveučilište 
(Alma Mater) koji ostaje u svezi s njom) zapravo je obostrana obaveza i naše Almae Matris i 
nas alumni članova. Okviri za takvu suradnju su AMAC društva putem kojih se raznim 
modalitetima suradnje ostvaruje međusobna povezanost. Sadašnja rektorica Sveučilišta prof. 
dr. sc. Jasna Helena Mencer snažno potiče rad AMAC udruga po fakultetima ali potiče i 
umreženje AMAC Domus i AMAC Mundus udruga na razini našeg sveučilišta u čemu 
aktivno sudjeluje i AMCA-FA.  
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ALMAE MATRIS ALUMNI MEDICINAE UNIVERSITATIS ZAGRABIENSIS 
DRUŠTVO BIVŠIH STUDENATA, NASTAVNIKA I PRIJATELJA 

MEDICINSKOG FAKULTETA SVEUČILIŠTA U ZAGREBU 
 

Prof. dr. sc. Željko Metelko, predsjednik AMAMUZ 
 

Medicinski fakultet Sveučilišta u Zagrebu  
 
 U cilju povezivanja hrvatskih medicinskih krugova u dijaspori, a istovremeno i radi 
promicanja ugleda i dobrobiti Medicinskog fakulteta u Zagrebu, pokrenuli smo akciju 
osnivanja Društva bivših studenata i prijatelja Medicinskog fakulteta. Iza nas je, na sreću, 
vrijeme agresije na Hrvatsku iz kojeg pamtimo zadivljujući, spontani angažman hrvatskih 
sveučilištaraca i svih Hrvata u dijaspori, bez čije bi kontinuirane pomoći i uzorne 
organiziranosti ukupni dometi svehrvatskog uspjeha ali i svakodnevnog preživljavanja bili 
znatno skromniji ili teško zamislivi. 
 U okviru tih zadataka, a potaknuti za nas uvijek izuzetnim okupljanjem hrvatskih 
sveučilištaraca na 2. saboru udruga AMCA, održanom 25. do 29. lipnja 1998.g., uz 
pokroviteljstvo Sveučilišta u Zagrebu,  podsjećamo Vas na postojanje AMAMUZ-a sa željom 
da zajedno s nama sudjelujete u  promicanju hrvatske medicine i povezivanju hrvatskih 
intelektualaca medicinske struke.  
 Napominjemo da je naše društvo AMAMUZ specifična udruga liječnika i prijatelja 
Medicinskog fakulteta Sveučilišta u Zagrebu, koja surađuje s krovnim organizacijama, kao 
što su Hrvatski liječnički zbor i Svjetski zbor hrvatskih liječnika. 
 Prema temeljnim odrednicama Statuta, osnovna je namjera Društva bila i ostala 
povezivanje bivših studenata i prijatelja Medicinskog fakulteta Sveučilišta u Zagrebu radi 
promicanja ugleda i dobrobiti Fakulteta. Sadržaj djelatnosti Društva je okupljanje na 
društvenim i stručnim sastancima, organiziranje savjetovanja, predavanja, kongresa i tribina, 
te drugih stručnih skupova o problemima nastave, znanstvenoistraživačkog rada i stalnog 
usavršavanja u znanstvenom području biomedicine i zdravstva. 
 Nakana nam je da obnovimo akciju povezivanja članstva, kao i da proširimo neke 
značajnije stručne obavijesti povezane uz znanstveno-nastavnu djelatnost Fakulteta.  
 Do ovog trenutka u društvu postoje adrese oko 1700 liječnika koji su završili 
Medicinski fakultet Sveučilišta u Zagrebu sa kojima se uspostavlja redovita komunikacija radi 
postizanja ciljeva u okviru Statuta.  
 Kao ogranak navedene organizacije organizirana je i DAMA (Diabetology Alumni 
Medical Association) koja do ovog trenutka okuplja 278 liječnika koji su završili 
Poslijediplomsku nastavu Diabetology ili odgovarajući tečaj na hrvatskom jeziku organiziran 
od Sveučilišne klinike za dijabetes, endokrinologiju i bolesti metabolizma Vuk Vrhovac. 
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IZVJEŠĆE O RADU DRUŠTVA DIPLOMIRANIH PRAVNIKA  

PRAVNOG FAKULTETA SVEUČILIŠTA U ZAGREBU  
 

Prof. dr. sc. Aleksandra Korać, tajnica Društva 
Pravni fakultet Sveučilišta u Zagrebu 

 
 Društvo diplomiranih pravnika Pravnog fakulteta Sveučilišta u Zagrebu (Društvo) 
osnovano je u studenome 2001. godine, s ciljem njegovanja poštovanja, zahvalnosti i odanosti 
prema Pravnom fakultetu Sveučilišta u Zagrebu; njegovanja tradicija Fakulteta; promicanja 
ugleda Fakulteta u zemlji i inozemstvu; pomaganja nastavnog, znanstvenog i stručnog rada na 
Fakultetu; rada na stvaranju uvjeta za razvoj i napredak Fakulteta; stvaranja i njegovanja veza 
među diplomiranim pravnicima Fakulteta; njegovanja i razvitka ugleda i etike pravničkog 
poziva; raspravljanja znanstvenih i stručnih problema pravničke struke i zauzimanje 
stanovišta o njima i poticanja i razvitka suradnje Fakulteta sa drugim znanstvenim, stručnim, 
obrazovnim, razvojnim i istraživačkim organizacijama, te suradnje sa sličnim društvima 
(AMAC/AMCA) u zemlji i inozemstvu. 
 Za predsjednika društva izabran je dr. sc. Jadranko Crnić, a za potpredsjednika Gordan 
Radin, dipl. iur. Društvo broji 102 člana, a Upravni odbor čine većim dijelom pravnici 
zaposleni na istaknutim mjestima u gospodarstvu i akademskom krugu. Pravni fakultet u 
Zagrebu osigurao je prostorije za rad Društva, i troškove hladnog pogona, a donacijom je 
osigurano računalo i pisač. Na web stranici Fakulteta Društvo ima svoj prostor s osnovnim 
informacijama o radu, a prve dvije godine postojalo je dežurstvo u prostorijama za potrebe 
članova. Zbog nedolaska članova ovo je dežurstvo ukinuto. Ubrzo nakon osnivanja Društvo je 
organiziralo tribinu o aktualnim problemima pravosuđa koja je imala veliki odaziv zbog 
važnosti teme i glavne gošće, tadašnje ministrice pravosuđa, gospođe Ingrid Antičević 
Marinović. 
 U veljači 2002. Društvo je ugostilo gospodina Luziusa Wildhabera, predsjednika 
Europskog suda za ljudska prava, koji je održao predavanje na Pravnom fakultetu u Zagrebu, 
te osiguralo radni ručak zajedno sa sutkinjom Europskog suda za ljudska prava dr. sc. Ninom 
Vajić. 
 Osim navedenih predavanja, razvila se aktivnost oko pokušaja rješavanja problema 
gradnje amfiteatralne predavaonice Fakulteta, koja je zbog administrativnih poteškoća zastala. 
Alma Mater priprema, u suradnji sa studentskim udrugama, i povezivanje studenata i 
diplomiranih kolega, u svrhu ostvarivanja ljetne prakse tijekom koje bi kvalitetni studenti 
viših godina za vrijeme praznika mogli raditi u praksi, a poslodavci bi mogli upoznati 
studente za koje postoji interes da se zaposle u određenim granama prava. 
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ALMAE MATRIS ALUMNI CHIMICORUM FACULTATIS SCIENTIARUM 

NATURALIUM ET MATHEMATICARUM UNIVERSITATIS ZAGRABIENSIS: 
IZVJESĆE O RADU DRUŠTVA DO SIJEČNJA 2004.  

 
Prof. dr. sc. Hrvoj Vančik, tajnik DK-PMF 

Prirodoslovno-matematički fakultet Sveučilišta u Zagrebu 
 
 Na osnivačkoj skupštini održanoj 16.11.1995., uz podršku Kemijskog odsjeka PMF-a 
izraženoj na sjednici Kemijskog odsjeka od 28.6.1995., osnovano je Društvo kemičara 
Prirodoslovno-matematičkog fakulteta u Zagrebu, koje je registrirano rješenjem Gradskog 
ureda za upravu i pravosuđe grada Zagreba od 24.1.1996. Sjedište društva je u Zagrebu, 
Strossmayerov trg 14 (Kemijski odsjek PMF-a). Temeljem Zakona o udrugama Društvo je 
ponovno registrirano rješenjem Gradskog ureda za opću upravu grada Zagreba od 30.12.1997. 
Na izbornoj sjednici Skupštine Društva održanoj 19.11.2003. donesena je odluka o promjeni 
naziva u Društvo kemičara Prirodoslovno-matematičkog fakulteta Sveučilišta u Zagrebu i 
promjeni sjedišta Društva u Horvatovac b.b. (Kemijski odsjek PMF-a). Sukladno tome 
donesen je novi statut, te je Društvo ponovno registrirano rješenjem Gradskog ureda za opću 
upravu grada Zagreba od 20.1.2004. 
 Sukladno Dogovoru o pristupanju Savezu društava bivših studenata i prijatelja 
hrvatskih sveučilišta-AMAC (objavljenom u Glasniku AMACIZ br.2 od IX. 1992.) Statutom 
Društva kemičara PMF-a Sveučilišta u Zagrebu u članku 9. određeno je: 

Članak 9. 
Društvo se povezuje sa srodnim društvima u Savezu društava bivših studenata i prijatelja hrvatskih sveučilišta 
(Almae matris alumni croaticae) kao Almae matris alumni chimicorum facultatis scientiarium naturalium et 
mathematicarum universitatis zagrabiensis. Znači da bi kratica Društva bila AMACFSNMUZ ! 
 Ciljevi i djelatnost Društva određeni su člancima 11., 12. i 13. Statuta: 

Članak 11. 
Osnovni je cilj Društva trajno međusobno povezivanje bivših studenata i djelatnika Kemijskog odsjeka PMF-a 
Sveučilišta u Zagrebu i održavanje njihove trajne veze s Kemijskim odsjekom. 

Članak 12. 
Ostali su ciljevi Društva: 
- međusobno društveno povezivanje članova 
- razmjena stručnih i poslovnih informacija između članova Društva 
- povezivanje članova u svrhu suradnje na znanstvenim, stručnim i poslovnim  projektima 
- poticanje članova iz uspješnih tvrtki na organiziranje donacija fakultetu ili manje uspješnim tvrtkama članova 
Društva 
- pomoć pri zapošljavanju članova Društva 
- upoznavanje članova s radom Kemijskog odsjeka PMF-a Sveučilišta u Zagrebu 
- poticanje i podržavanje aktivnosti za unapređenje nastave i poboljšanje materijalnih uvjeta matičnog studija 
- obilježavanje obljetnica i jubilarnih datuma vezanih uz matični studij 
- poticanje kulturne aktivnosti članova Društva 
- povezivanje članove Društva s članovima drugih srodnih udruženja preko zajedničkih aktivnosti i udruga 

Članak 13. 
Djelatnosti su Društva: 
- organiziranje znanstvenih i stručnih susreta i ekskurzija 
- organiziranje manifestacija vezanih uz obljetnice i jubilarne datume 
- izdavanje stručne literature u skladu sa Zakonom o izdavaštvu 
- izdavanje glasila Društva 
- znanstvene, tehnološke i organizacijske studije i analize iz područja kemije i   srodnih prirodnih znanosti 
 Članstvo u Društvu određeno je člankom 15. Statuta: 

Članak 15. 
Članom Društva u skladu s člankom 4. Zakona o udrugama mogu postati državljani Republike Hrvatske i stranci 
ako su: 
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- bivši studenti Kemijskog odsjeka PMF-a Sveučilišta u Zagrebu  
- aktivni i bivši djelatnici Kemijskog odsjeka PMF-a Sveučilišta u Zagrebu 
- istaknuti prijatelji studija kemije na PMF-u Sveučilišta u Zagrebu 

Članovi Društva sastaju se neobavezno svake srijede navečer u prostorijama Društva 
sveučilišnih nastavnika i ostalih znanstvenih djelatnika u Zagrebu, Hebrangova 17, gdje se u 
pravilu održavaju i popularna predavanja Društva. 

Čelništva društva od osnivanja: 
1. Upravni odbor Društva (16.11.1995 - 10.11.1999.): 
- Akademik Željko Kućan, predsjednik Društva 
- Ivan Brčić, dipl. ing. chem., tajnik Društva 
- Ita Gruić, dipl. ing. chem. do 10.11.1998.,  
- od 11.11.1998. Marija Egartner, dipl. ing. chem., blagajnik Društva  
- Mr. sc. Mihajlo Ceraj-Cerić, član  
- Dr. sc. Mihovil Hus, član  
- Dr. sc. Stipe Lulić, član  
- Dr. sc. Maja Petković, član  
- Davorin Rukavina, dipl. ing. chem., član 
- Prof. dr. sc. Hrvoj Vančik od 16.11.1995.do 30.09.1999.,  
- Prof. dr. sc. Branko Kaitner od 1.10.1999., član iz PMF-a 
 
1. Nadzorni odbor Društva (16.11.1995 - 10.11.1999.): 
- Prof. dr. sc. Ante Deljac 
- Prof. dr. sc. Sergije Kveder 
- Prof. dr. sc. Mirko Mirnik 
 
2. Upravni odbor Društva (10.11.1999. - 19.11.2003.): 
- Akademik Željko Kućan, predsjednik Društva 
- Ivan Brčić, dipl. ing. chem., tajnik Društva 
- Marija Egartner, dipl. ing. chem., blagajnik Društva 
- Dr. sc. Vlasta Allegretti-Živčić, član 
- Dr. sc. Mihovil Hus, član 
- Mr. sc. Marijan Petek, član 
- Davorin Rukavina, dipl. ing. chem., član 
- Prof. dr. sc. Ivana Weygand-Đurašević, član 
- Prof. dr. sc. Branko Kaitner od 1.10.1999 do 30.09.2001.  
- Prof. dr. sc. Nikola Kallay od 1.10.2001., član iz PMF-a 
 
2. Nadzorni odbor Društva (10.11.1999. - 19.11.2003.): 
- Prof. dr. sc. Marko Herak 
- Dr. sc. Stipe Lulić  
- Prof. dr. sc. Hrvoj Vančik 
 
3. Upravni odbor Društva (19.11.2003. -  ): 
- Akademik Željko Kućan, predsjednik Društva 
- Dr. sc. Hrvoj Vančik., tajnik Društva 
- Sanja Kalambura, dipl. ing. chem., blagajnik Društva  
- Dr. sc. Vlasta Allegretti-Živčić, član  
- Ivan Brčić, dipl. ing. chem., član  
- Dr. sc. Mihovil Hus, dipl. ing. chem., član  
- Davorin Rukavina, dipl. ing. chem., član 
- Dr. sc. Ivana Weygand-Đurašević, član  
- Prof. dr. sc. Nikola Kallay od 1.10.2001., član iz PMF-a 
 
3. Nadzorni odbor Društva (19.11.2003. - ): 
- Dr. sc. Marko Herak 
- Dr. sc. Ivo Bregovec 
- Dr. sc. Stipe Lulić 
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Predavanja: 
 17.04.1996. Prof. dr. sc. Tomislav Cvitaš, Čovjek i atmosfera 
 5.6.1996. Akademik Željko Kućan, Genetska šifra za kemičare i ostale početnike 
 26.6.1996. Akademik Boris Kamenar, Novi Zeland 
 6.11.1996. Akademik Drago Grdenić, Mojih 50 godina kemije 
 27.11.1996. Prof. dr. sc. Hrvoj Vančik (E. Flajšman, V. Sambolec), Drava 
 11.12.1996. Dr. sc. Nenad Raos Kako popularizirati znanost 
 9.4.1997. Prof. dr. sc. Mirko Mirnik, Znanstveni rad, suradnici, recenzenti, urednici 
 19.11.1997. Prof. dr. sc. Vladimir Jelaska, dr. sc. Ivo Velić, O geološkoj velebnosti Velebita 
 13.5.1998. Mr. sc. Gerhard Schubert, Kak´ se dela vino 
 11.11.1998. Prim. mr. sc. dr. Ivo Bonić, Fiziologija i patofiziologija erektivne funkcije i 
 terapijske mogućnosti 
 10.03.1999. Prof. dr. sc. Predrag Sikirić i mr. sc. Marijan Petek, BPC-157 - novi hrvatski lijek 
 10.11.1999. Dr. sc. Ivica Rubelj, Kako kuca biološki sat 
 8.3.2000. Akademik Željko Kućan, Divlji i pitomi američki zapad (uz 200 dijapozitiva) 
 22.03.2000. Prof. dr. sc. Tomislav P. Živković, O kodiranju 
 15.11.2000. Prof. dr. sc. Petar Strohal, Zaštita od zračenja - trendovi i promašaji 
 09.5.2001. Akademik Ivan Gušić, Geologija i svjetonazor 
 27.6.2001. Prof. dr. sc. Mirko Dikšić, Osobna zadovoljstva kao plodovi  

međudisciplinskih istraživanja 
 20.2.2002. Predstavljanje knjige Drago Grdenić Povijest kemije 
 20.3.2002. Dubravka Bosnić, dr. med., Nepal i Tibet 
 17.4.2002. Ana Švob, dipl. ing. chem., Razmišljanje uz dan planeta Zemlja 
 20.11.2002. Dr. sc. Donatella Verbanec, Što, kada i kako jesti? 
 23.4.2003 Akademik Željko Kućan, Pedeseta godišnjica strukture DNA 
 11.6.2003. Dr. sc. Gerhard Schubert, Kak’ se pije vino 
 19.11.2003. Prof. dr. sc. Hrvoj Vančik i dr. sc. Nenad Raos, znanst. sav., Državne nagrade za 
 znanost i popularizaciju znanosti za 2002. g. 
Božićni domjenak: 13.12.1995.; 20.12.1996.; 19.12.1997.; 18.12.1998.; 17.12.1999.; 14.12.2000.; 12.12.2001.; 
13.12.2002.;.19.12.2003. 
Izleti: Vukovar - 8. i 9.5.1999.; Velebit - od 12.do 14.6.1998.; od 4. do 6.6.1999.; Veliki dol - 21.4.1996.; 
26.04.1998. 
 
 
 

UDRUGA DIPLOMIRANIH STUDENATA HRVATSKIH  
STUDIJA SVEUČILIŠTA U ZAGREBU (AMACSC): IZVJEŠĆE O RADU 

 
Ivan Penava, predsjednik AMACSC 

Državni arhiv u Zagrebu 
 
 Udruga diplomiranih studenata Hrvatskih studija (AMACSC) nastala je 2003. na 
inicijativu nekolicine diplomiranih studenata koji su nastavili sa druženjem i nakon završetka 
studiranja. Udruga je dobila naziv po uzoru na druge slične udruge koje djeluju u sklopu 
matičnih fakulteta, odnosno sveučilišta. Trenutno imamo 30-tak članova. AMACSC-a ima za 
cilj okupljanje bivših studenata Hrvatskih studija, te institucija i pojedinaca koji su 
zainteresirani za promoviranje udruge u skladu sa pravilima propisanima statutom.  

Po uzoru na slične udruge u svijetu zalažemo se za rješavanje pitanja zaposlenja bivših 
studenata, te nastavak sudjelovanja u sveučilišnom i kulturnom životu uopće. Jednako tako, 
kao najvažniji dio rada, jest zalaganje za zaštitu moralnog digniteta svakog akademskog 
građanina kao člana društvene elite. Da bi ostvario svoje ciljeve, AMACSC obavlja sljedeće 
poslove i djelatnosti:  

- surađuje sa nadležnim državnim tijelima, ustanovama i institutima 
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- okuplja bivše studente, profesore i sve zainteresirane za suradnju i promoviranje 
udruge 

- AMACSC promiče nacionalni dignitet 
 Do 2004. godine AMACSC je uspostavio suradnju s Hrvatskim institutom za povijest, 
Institutom za filozofiju te Sveučilišnim Alumnijem. Trenutno stvaramo bazu podataka svih 
diplomiranih studenata, koje planiramo pozvati na susret koji bi se trebao održati u prosincu 
2004. godine. 

U dosadašnjem radu nailazili smo na mnoge prepreke, ali glavna prepreka je 
neinformiranost studenata o postojanju i načinu rada AMAC udruga. Uvidjeli smo da to nije 
samo problem naše udruge, nego čitavog Sveučilišta, stoga smo odlučili zatražiti odobrenje 
od Stručnog vijeća našeg studija za pomoć u promoviranju AMAC-a u zadnjem semestru 
studija. Promoviranje bi se sastojalo od objašnjavanja studentima koji su ciljevi AMAC 
udruga u svijetu, njihovo značenje u društvu, međusobno potpomaganje članova, 
promoviranje struke i sve ostale faktore bitne za život akademske zajednice.  

Približavanjem rada udruge studentima, olakšali bismo daljnji razvoj udruge, tako što 
bi budući članovi, već prije ulaska u udrugu imali jasnu predodžbu o načinu rada i 
funkcioniranja udruge. Ovakav način prezentiranja AMAC-a trebao bi startati od iduće 
akademske godine. 
 
 
 

HRVATSKA UDRUGA BIVŠIH STUDENATA I PRIJATELJA 
TEKSTILNO-TEHNOLOŠKOG FAKULTETA 

(Almae Matris Croaticae Alumni - Technologiae Textilis Facultatis) 
IZVJEŠĆE O OSNIVAČKOJ SKUPŠTINI 

 
Prof. dr. sc. Ana Marija Grancarić, predsjednica AMCA TTF 

Tekstilno-tehnološki fakultet Sveučilišta u Zagrebu  
 
 Osnivačka skupština Hrvatske udruge bivših studenata i prijatelja Tekstilno-
tehnološkog fakulteta održana je 17. svibnja 2004. godine u multimedijskoj predavaonici, u 
Pierottijevoj 6. Skupština je bila izvanredno posjećena od uzvanika, bivših studenata te 
prijatelja  Tekstilno-tehnološkog fakulteta. Uzvanici su bili članovi Povjerenstva za poslove 
AMCA profesor Ivica Džeba i gospodin Mladen Jonke, članovi Ureda AMCA, predsjednica 
AMACIZ-a prof. Štefica Cerjan Stefanović, predsjednik AMAC-a Farmaceutsko-
biokemijskog fakulteta profesor Marijan Pribanić, dugogodišnji voditelj planinarske sekcije 
AMACIZ-a profesor Emir Hodžić, gospodin Ivan Stamać, skladatelj skladbe Dragutina 
Tadijanovića Dugo u noć, u bijelu zimsku noć koja je na Skupštini prihvaćena za pjesmu 
udruge te sopranistica Nadja Jonke, članica HNK-a. Na Poziv se odazvao pjesnik i akademik 
Dragutin Tadijanović, koji je dan uoči Skupštine morao odustati zbog bolesti.  
 U radu Skupštine sudjelovali su članovi i drugih udruga: Grafičkog fakulteta - dr. sc. 
Nikola Mrvac te Hrvatskih studija - Ivan Penava. Uspješan rad Skupštine pismom su zaželjeli 
mnogi bivši studenti ali i prijatelji tekstilnog studija u Hrvatskoj i izvan nje. Izdvajam pismo 
potpore koje nam je uputila Rektorica Sveučilišta u Zagrebu profesorica Jasna Mencer te 
profesor Zvonimir Šeparović, jer su bili spriječeni sudjelovati u radu Skupštine. Važno je 
napomenuti da su sudionici skupštine bili gotovo iz redova svih generacija bivših studenata 
tekstilnog studija. Interesantno je da su se Skupštini najviše radovali najstariji bivši studenti 
koji su diplomirali 60-tih godina i oni najmlađi, tek diplomirani. Neki su doputovali u Zagreb 
iz udaljenih mjesta. Tako je Ferid Jakupović, samo za sudjelovanje u radu Skupštine 
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doputovao iz Maroka, što dovoljno govori o interesu bivših studenata za Udrugom. Obavijest 
o osnivanju udruge oduševila je mnoge bivše studente u Hrvatskoj i izvan nje. Poglavito one 
koji žive i rade u Americi i Australiji. Oni su s oduševljenjem primili prvu obavijest o 
osnivanju udruge poslanu pred nekoliko mjeseci, kao i Poziv na Osnivačku skupštinu. Uputili 
su Skupštini pisma potpore. U tijeku nekoliko proteklih desetljeća, koliko traje tekstilni studij, 
bivši studenti su vrlo često s nostalgijom primali prekid s matičnim fakultetom, na kojem su 
proveli studentske dane i dio svoje mladosti. Poglavito su to isticali bivši studenti koji žive i 
rade izvan Zagreba i Hrvatske. Svrha udruge AMCA TTF-a je očuvanje tradicije, njegovanje 
etičnosti među sveučilištarcima, promicanje ugleda Fakulteta, stvaranje javnog znanstvenog i 
stručnog mišljenja i stajališta o svim bitnim pitanjima razvoja znanosti i gospodarstva iz 
područja tekstilstva. Tijekom proteklih godina samo povremeno su organizirane jubilarne 
proslave bivših studenata tekstilnog studija i zato je prisutna njihova želja za kontinuiranom i 
jačom vezom s matičnim fakultetom. Uspostava veze i suradnja s udrugama u zemlji i u 
svijetu, logična je povezanost u lancu velike obitelji sveučilištaraca.  
 Potrebno je istaknuti da Tekstilno-tehnološki fakultet postoji kao samostalna ustanova 
tek od 1990. Prije tog vremena, matični fakultet bivših studenata tekstilnog studija bio je 
Tehnološki fakultet Sveučilišta u Zagrebu (sada: Fakultet kemijskog inženjerstva i 
tehnologije) i zato su neki bivši studenti tekstilnog studija članovi AMACIZ-a.  
 Povjerenstvo je na zadatku osnutka ogranka AMCA TTF-a, vođeno snažnim 
potencijalom bivših studenata tekstilnog studija koji će u europskim integracijama koje 
slijede, rješavati mnoge zadaće visokih zahtijeva na poboljšanju kvalitete života europskog 
građanina, upotrebom novih tekstilnih proizvoda koji će ih štititi od unutarnjih i vanjskih 
promjena. Pored odjeće, neiscrpna je uloga tekstila i u drugim područjima.  
 Na Skupštini je prihvaćeno Izvješće Povjerenstva za osnivanje AMCA TTF-a,  
predložen i prihvaćen Program i plan rada, zatim Predsjedništvo, predsjednik, dva 
potpredsjednika i tajnik te Nadzorni odbor. Predložena su i izabrana sljedeća povjerenstva 
Udruge: 
- Povjerenstvo za organiziranje susreta članova Udruge 
- Povjerenstvo za informativnu publikaciju 
- Povjerenstvo za pomoć pri zapošljavanju.  
 Na Skupštini je prihvaćen Program i plan rada AMCA TTF-a, sa sljedećim zadacima: 
 
1. Izrada adresara: U pripremama za Osnivačku skupštinu AMCA TTF-a prikupljen je samo 
dio adresa bivših studenata i njihovo prikupljanje će se nastaviti u 2004. godini, na osnovu 
iskustava stečenih u pripremama za Skupštinu.  
 
2. Informativna publikacija: Izdavanje Glasnika smatramo važnim zadatkom Udruge jer će 
ova publikacija s objavom vijesti i događanja dodatno povezati članove Udruge. Neposredno 
nakon Osnivačke skupštine, Glasnik AMCA TTF-a objaviti će ovaj događaj i naglasiti 
važnost osnutka AMCA TTF-a. Glasnik će pozvati članove na suradnju u svim vidovima 
djelatnosti Udruge. Važnom rubrikom Glasnika AMCA TTF-a smatramo onu o predstavljanju 
naših uspješnih bivših studenata u Hrvatskoj i izvan nje.  
 
3. Organizacija susreta jubilarnih proslava: Budući da su proteklih godina samo povremeno 
organizirane jubilarne proslave bivših studenata tekstilnog studija, AMCA TTF-a će voditi 
brigu i koordinirati u budućoj stalnoj organizaciji ovakvih proslava.  
 
4. Pomoć pri zapošljavanju članova Udruge: Udruga će u Glasniku i na svojim Internet 
stranicama objavljivati informaciju o novo zaposlenim bivšim studentima. Utjecajem svojih 
članova Udruga će pomoći pri zapošljavanju mladih diplomiranih studenata. Ovo je davna 

 - 61 - 



 
III. SABOR UDRUGA AMCA/AMAC 

praksa na sveučilištima u Europi i u svijetu, koju ćemo slijediti i time potencirati važnost ove 
Udruge. 
 
5. Suradnja s drugim udrugama: Planiramo suradnju AMCA TTF-a s udrugama u Hrvatskoj i 
izvan nje. U Hrvatskoj s AMCA udrugama tehnoloških fakulteta s kojima imamo 
tradicionalnu suradnju, ali i ostalim fakultetima. Suradnja s Udrugama izvan  Hrvatske, u 
prvoj fazi, započet će s udrugama europskih sveučilišta i jednog američkog sveučilišta, s 
tekstilnim odjelima, udruženi u AUTEX (Association of Universities of Textiles). To je 
desetak tekstilnih odjela renomiranih europskih sveučilišta i jednog američkog s kojima 
Tekstilno-tehnološki fakultet ima suradnju kao član ovog udruženja.  
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